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uvodnik

Spoštovani,
vsemu pestremu dogajanju na 

aktualni politični sceni je danes 
res težko slediti. Še težje pa je 
spremljati in razumeti poteze, ki 
se odvijajo izza političnega odra. 
Dejstvo je, da so zavese v ozadju 
neverjetno nemirne, poleg vsega 
pa tu in tam nakažejo celo po-
dobo kakšnega od kreatorjev oz. 
bolje rečeno kar kreativcev.

V tej zmedi in neredu, ki se ga 
nekateri lotevajo urediti kar s čis
timi lopatami, pa je naša skupna 
naloga, da svoje mesto močneje 
utrdimo. Slovenska ljudska stran-
ka je predvsem stranka, ki deluje 
transparentno in korektno. Ki se 
zaveda odgovornosti do danih za-
vez v koaliciji, ne glede na visoko 
politično ceno, ki jo zaradi tega 
plačuje. V SLS smo, naj dodat-
no poudarim, ves čas skrbeli in 
si prizadevali za dobre in čiste 
medkoalicijske odnose. Od tod 
tudi naša želja, da se vzpostavi 

redna komunikacija na najvišjem 
nivoju, čeprav jo predvideva že 
sama koalicijska pogodba in je to 
nekaj povsem normalnega v vseh 
demokratičnih družbah na svetu. 
Prav zanimiva bi bila statistika, 
kolikokrat se je predsednik vlade 
Janez Janša v zadnjih štirih mese-
cih, od kar sem ponosno prevzel 
vodenje naše stranke, pogovarjal 
recimo s prvakom SD Borutom 
Pahorjem. 

Tudi mediji, ki so splošno znano 
blizu SDS, iz tedna v teden težko 
prikrivajo gnev in nejevoljo nad 
Slovensko ljudsko stranko, nje-
nim predsednikom ter ključnimi 
vodilnimi predstavniki. Ne mo-
remo se znebiti vtisa, da smo 
priročni dežurni krivec za vse 
pomembne in manj pomembne 
tegobe. In prav je, da se čistost 
odnosa političnih partneric preve-
ri tudi na sceni, ne samo za njo. 
Jeseni bodo volitve in prepričan 

sem, da bo v volilnih rezultatih 
odsev naših iskrenih prizadevanj 
za čiste politične račune. Ni kaj, 
znano je, da je pomladansko 
čiščenje naporno, a nujno. 

Prav je, da se počisti tudi kote, 
po katerih se naj menda ne bi po-
metalo. Saj vendar na korupcijo ni 
imun nihče, zato je naloga policije 
in tožilstva, da primere to odkriva-
ta in preganjata – neodvisno od 
dnevne politike. Naloga politike 
pa je, da najprej preprečuje korup-
cijo v lastnih vrstah, saj se je po 
dosedanjih informacijah prav v 
»gradbeniški aferi« pokazalo, da 
največji sum za korupcijo obstaja 
pri državnem uradniku. Le taka 
razmerja in razmere so lahko va-
ruh demokracije. 

Saj veste, čisti računi dobri pri-
jatelji. SLS je bila, je in bo korek-
ten politični tekmec. Naš kapi-
tal smo ljudje s svojim znanjem, 
občutkom za pravico in politično 
drznostjo ter pogumom, da se 
odločno postavimo v bran, ko gre 
za naše skupno dobro, ko gre za 
Slovenijo.

Bojan Šrot
Predsednik 

Slovenske ljudske stranke
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Dr. Drnovšku v slovo
Dr. Janez Drnovšek je bil preudaren človek, človek z vizijo, ki je zazna-

moval osamosvojitev Slovenije, rast nove države in vključitev v družino 
Evropskih narodov, tako kot predsednik vlade, kot predsednik države.

Ko sem z njim sodeloval kot minister v njegovi vladi, mi prihaja 
pred oči njegova pripravljenost, da ni bilo nikoli škoda časa za dodatna 
usklajevanja, ki so privedla do boljših končnih odločitev. 

Kot vodja poslanske skupine pa se spoštljivo spominjam sicer redkih 
razgovorov na štiri oči, ki jih je kot predsednik države opravil preden 
je dal kakšen predlog iz njegove pristojnosti v obravnavo in potrditev 
Državnemu zboru. V teh razgovorih se še posebej spominjam tudi 
čisto osebnih pogledov, tudi na zdravje kot največje vrednote, ki ga 
je zadnje čase žal čedalje bolj zapuščalo.

Jakob Presečnik

Žalna seja DZ za pokojnim bivšim predsednikom republike Janezom Drnovškom. 
Predsednik DZ France Cukjati med žalnim govorom.

Predsednik SLS Bojan Šrot izrazil sožalje ob smrti biv
šega predsednika republike

Ljubljana, 23. februar 2008 – Predsednik Slovenske ljudske stranke 
Bojan Šrot ob današnji vesti o smrti nekdanjega predsednika dr. Ja-
neza Drnovška v imenu stranke in v svojem osebnem imenu izreka 
iskreno sožalje vsem bližnjim, svojcem in prijateljem: 

„Vsaka bitka prinese zmagovalca. Bitka za lastno življenje pa iz člo
veka naredi človeka v polnem pomenu besede. In dr. Janez Drnovšek 
je bil zagotovo poseben človek, tudi zaradi teh preizkušanj. Zato bi 
težko ocenil bogato zapuščino dr. Janeza Drnovška, vezano samo na 
njegove dolgoletne politične izkušnje kot predsednika Jugoslavije, nato 
kot predsednika kar treh slovenskih vlad in nazadnje kot predsednika 
Slovenije. Dr. Janez Drnovšek ima zagotovo veliko zaslug za uspešno 
promocijo Slovenije v Evropi in svetu. Bil je med prvimi politiki, ki se 
je zavedal pomena vključevanja Slovenije v mednarodne integracije. 
Njegove politične vizije so bile velikokrat uspešne in so med Slovenci 
uživale pomembno javno podporo in spoštovanje.

V imenu Slovenske ljudske stranke ob smrti dr. Janeza Drnovška 
izrekam iskreno sožalje vsem bližnjim, svojcem in prijateljem. Prepri
čan sem, da politični prispevek dr. Drnovška cenimo in spoštujemo 
vsi Slovenci, ki se zavedamo temeljnega poslanstva politike kot nese
bičnega prizadevanja za delo v skupno dobro.“

Bojan Šrot, 
predsednik SLS

V spomin dr. Janezu Drnovšku
Bila sva politična tekmeca in nato politična partnerja. Čeprav se v 

marsičem nisva strinjala, verjamem, da govorim v imenu vseh takrat-
nih ministrov SLS v vladi 1992-2000, če rečem, da smo ga spoštovali 
kot modrega človeka in državnika.

Čas najinega političnega partnerstva je bil čas koalicije, ki je Sloveniji 
tlakovala pozitivne temelje razvoja, čeprav so bila prizadevanja neka-
terih zelo vplivnih predstavnikov takratne LDS, milo rečeno, sporna. 
Dr. Drnovšek je skušal ohranjati distanco do nekaterih spornih potez, 
edino sam pa je vedel, ali se jim je oz. zakaj se jim ni bolj uprl.

V osebnih pogovorih z njim sem imel vtis odkritosti in iskrenosti in 
že v tistih letih sem začutil dimenzijo, ki je prišla do javnega izraza 
v zadnjih letih njegovega delovanja, ko se je iskreno zavzel za reševa-
nje problemov najbolj zapostavljenih in nemočnih v različnih delih 
sveta.

Tu se je pokazal kot državnik majhne države, ki je voditeljem velikih 
in vplivnih držav pokazal ogledalo in jih spomnil na njihovo poslans-
tvo, da delujejo za boljši in bolj pravičen svet.

V času boja s težko boleznijo je na način, ki je bil za mnoge prese-
netljiv, velikokrat opozarjal na potrebo po delovanju za mir in dobro, 
Mir in Dobro.

In gotovo si vsaj v tem času ni zaslužil kriminalizacije nakupa neke 
letalske vozovnice za obisk zdravnika, ki bi mu v težki bolezni poma-
gal k zdravju ali vsaj dal upanje.

Marjan Podobnik
podpredsednik v vladi dr. Janeza Drnovška v 1997-2000 

Dr. Janez Drnovšek 
1950  2008
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Enake možno-
sti vseh otrok 
in staršev v Slo-
veniji, pravice 
staršev do izbire, 

možnost uresničevanja službenih obvez-
nosti in obveznosti do družine, predvsem 
pa potrebe otrok po srečanju z vrstniki, 
pridobivanju izkušenj in znanj v drugem 
starostnem obdobju, so načela, ki so nas 
vodila pri prizadevanjih za boljše in bolj 
pravične pogoje za vključevanje otrok v jav-
ne vrtce in druge oblike predšolske vzgoje 
in varstva.

V zakonodajni proceduri je najnovejša 
sprememba zakona o vrtcih, ki sledi tem 
usmeritvam. Na potrebo po temeljiti spre-
membi pogojev in načina plačila za vključi-
tev otrok v javne vrtce smo v SLS opozarja-
li že pred dobrima dvema letoma, ko smo 
prvi opozorili na nepravične spremembe 
in preveliko povečanje plačilnih razredov 
za prispevke staršev za otroke v vrtcih za 
kmete in podjetnike. Sistem plačil za vrtce 
je v primerjavi z drugimi državami izrazito 
progresiven ter ne vključuje zadosti olajšav, 
ki bi za družine, ki imajo več kot enega 
predšolskega otroka, delovale stimulativno 
oziroma bi občutno razbremenile družine s 
plačilom za vrtec. Finančni položaj družin 
z več predšolskimi otroki je tako v primer-
javi z drugimi družinami slabši. 

Predvsem opozicija nasprotuje spremem-
bam, češ da gre le za predvolilni manever 
vlade. Polemike v razpravi so se vrtele 
okrog uvedbe “varuha” otrok, o smiselno-
sti uvedbe predloga krajših programov v 
vrtcih, ki bodo trajali od 240 do 720 ur 
letno in o potrebnosti sočasne prisotnosti 
pomočnika vzgojitelja in vzgojitelja v času 
počitka otrok ter o možnosti, da krajše pro-
grame izvaja ne le vzgojitelj, temveč tudi 
pomočnik vzgojitelja. 

Zanimivo je brati analize in ocene, na 
podlagi katerih je pristojno ministrstvo 
pripravilo predloge sprememb. S temi že-
lijo doseči v bodoče predvsem 90% delež 
vključenosti otrok drugega starostnega ob-
dobja, sprostiti oblike predšolske vzgoje, 
ki do sedaj niso zaživele v praksi in s tem 
povečati dostopnost predšolske vzgoje. 
Zagotoviti želijo primerljive cenovne po-
goje predšolske vzgoje v RS, informacijsko 
dostopnost, da bodo starši imeli možnost 
pregleda stanja prostih mest v vsej državi. 
Namen zakona je tudi omogočiti večje so-

financiranje pri povečanju kapacitet, po-
večati možnost vključitve otrok v vrtce in 
razbremeniti družine z več predšolskimi 
otroki s plačili za vrtec. Največ razprave 
se je v javnosti odvijalo ravno glede zadnje 
predlagane spremembe.

V poslanski skupini SLS smo že v fazi 
koalicijskega usklajevanja opozorili, da je 
ta ukrep preozek in ne bo dosegel name-
na, zajame premalo družin z več otroki, 
če ne bomo omogočili oprostitve plačila 
za vrtec vse družine za drugega in nadalj-
nje otroke, ne glede ali je prvi že v šoli. 
V postopku usklajevanja in dogovarjanja 
so koalicijske stranke nato oblikovale nov 
predlog rešitve, da bi vsaj za vse otoke v 
zadnjem letu pred obveznim vstopom v 
šolo, torej za vse otroke, stare 5 let, dr-
žava pokrila 80% del prispevka staršev. 
Vendar bo ta ukrep začel veljati šele ja-
nuarja 2010! Razlog so seveda zmožnosti 
proračuna in dejstvo, da je proračun za 
leto 2009 že sprejet. Kaj storiti? V SLS 
smo se odločili, da je bolje podpreti vsaj 
tako rešitev. Taka ureditev za otroke pred 
vstopom v šolo je namreč primerljiva tudi 
z večino evropskih držav, ki imajo sicer 
zelo različno urejeno predšolsko vzgojo 
in otroško varstvo. Ciljno usmerjena ra-
ziskava »Vpliv vrtca na otrokov razvoj in 
njegovo uspešnost v šoli« je pokazala, da 
so se otroci vsaj od 3. leta dalje, ki so 
obiskovali vrtec, na vseh področjih (spoz-
navno, čustveno-socialno, osebnostno) 
razvijali v smeri večje učinkovitosti in 
prilagojenosti. Otroci, ki so obiskovali vr-
tec, so v primerjavi z drugimi izražali več 
veselja in zaupljivosti v šoli, se pogosteje 
vključevali v vrstniško skupino in delovali 
bolj neodvisno od odraslih. V SLS zato za-
govarjamo tako ureditev, ki bo omogočala 
vsem otrokom oziroma njihovim staršem, 
da jim ne glede na finančne zmožnosti 
omogočijo enake pogoje za pripravo na 
vstop v šolo. Poleg tega taka ureditev ure-
sničuje določilo 3. odstavka veljavnega 
Zakona o vrtcih, ki pravi, da je predšol-
ska vzgoja del vzgojno izobraževalnega 
sistema v naši državi. Nenazadnje pa se 
vsaj delno in postopno približuje našim 
prizadevanjem in načelom, navedenim v 
uvodu tega članka, ki so zapisana tudi v 
našem programu in na podlagi katerih na-
ši poslanci v državnem zboru podpirajo 
spremembe zakona o vrtcih.

Nada Skuk

Spremembe zakona o vrtcih 
so nujne

Zgodba o pokrajinah je zelo podobna zgod-
bi o jari kači. Vse skupaj zelo spominja na to, 
da se v predstavi za javnost vse politične stran-
ke zavzemajo za decentralizacijo Slovenije. 
Dejansko pa lačnim političnim silam ni do 
tega, da bi v bistvu prišlo do prerazporeditve 
finančnih virov bolj enakomerno na pokra-
jine ali celo na občine. Zakaj se postavlja 
vprašanje? V tem trenutku se zdi, da je zato 
krivo volilno leto kjer pozicija oz. opozici-
ja zelo pozorno spremlja, da se slučajno ne 
bo sprejela kakšna odločitev, ki bo prinesla 
kakršnokoli politično točko drugim. In ker 
imamo v Sloveniji skoraj vsako leto tudi vo-
litve so le te lahko zelo priročno sredstvo 
h kateremu se zatečejo skoraj vse politične 
stranke, ki so dejansko tudi centralistične. In 
to zaplankanost bo politika morala preseči, 
saj novo besedilo 193. člena Ustave Repub-
like Slovenije določa 2/3 večino za sprejetje 
zakona o ustanovitvi pokrajin. Po januarski 
zavrnitvi omenjenega zakona v državnem 
zboru se zastavlja vprašanje, kje je in če 
sploh obstaja lastno mnenje naših poslank 
in poslancev, ki ne bi smelo biti vezano na 
nikakršna navodila niti strankarska. Namreč 
skoraj soglasna odločitev županj in županov 
slovenskih občin je bila zatrta v strankarskih 
centralah SD, LDS, ZARES in SNS. Res je, 
da se bile upravičene določene pripombe, ki 
so se nanašale na določitev območij, imen in 
sedežev pokrajin. Tudi naša občina se ni v 
celoti strinjala s predlogom vendar smo oce-
nili, da je še dovolj časa in prostora, da se v 
nadaljnji fazi lahko ustrezno dopolnijo rešitve 
in takšno je bilo tudi zagotovilo ministra dr. 
Ivana Žagarja, vlade in koalicije. Zanimivi so 
bili izgovori, da zakon o financiranju, ki sploh 
ni bil predmet odločanja ne daje dovolj last-
nih virov posamezni pokrajini. Te pripombe 
vemo, da so privlečene za lase saj glede na 
koncentracijo kapitala v Sloveniji vemo, da 
je iskanje rešitev po lastnih finančnih virih 
le voda na mlin izključno le osrednje sloven-
ski (Ljubljanski) pokrajini. Namreč projekt 
pokrajin je lahko uspešen le, če bo zagotovil 
potrebno decentralizacijo finančnih virov na 
druge slovenske pokrajine. Tudi iz tega razlo-
ga smo se nekatere obljubljanske občine od-
ločile, da je nujno oblikovanje t.i. kamniško 
zasavske pokrajine.

Edina otipljiva pripomba bi lahko bilo šte-
vilo pokrajin. Le tako vzdrži do takrat, ko 
je potrebno povedati, katere od predlaganih 
pokrajin ne bo. Tega odgovora ni, verjetno za-
radi skrivanja pred dajanem odgovornosti do 
svojih volivcev, zato se želi vsiliti popolitični 

Pokrajine v primeru 
volilnega leta
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referendum na ka-
terem se volivcem 
ne bi jasno pove-
dalo v kateri po-
krajini bi živeli in 
ustvarjali ampak v 

referendumskem vprašanju, ki bi na splošno 
pri volivcih sprožil negativen odnos, da nas 
bo več pokrajin samo več stalo. Odgovor je tu 
jasen. Če bi bilo temu tako, potem več občin 
v Sloveniji ne bi prineslo hitrejšega razvoja in 
bi imeli samo eno občino s sedežem v Ljub-
ljani, ki bi poleg občine opravljala naloge še 
pokrajin in države.

Ker temu ni tako so evropske države že 
zdavnaj ugotovile, da rabijo II. stopnjo lokal-
ne samouprave ter da lahko ta doprinese k 
novi razvojni perspektivi države.

Samo poglejmo kako dolgotrajni so po-
stopki sprejemanja prostorskih dokumen-
tov občin, ker je vse odvisno od odločitev 
v Ljubljani. Podobno se zatika z iskanje in 
z določanje in še zlasti z financiranje regij-
skih sistemov z ravnanjem z odpadki. Da ne 
omenjam nove razvojne paradigme, ki nam 
jo lahko dajo pokrajine.

In zakaj štirinajst pokrajin?
Zato ker več ali manj občine že delujejo v 

okviru teh štirinajst enot, ki morajo kolikor 
toliko čutiti svojo identiteto. In tu odpade ka-
kršnakoli primerjava s tujino saj, če je recept 
za dobro pokrajino to, da mora biti primer-
ljiva drugim evropskim pokrajinam, potem 
bi lahko isto primerjavo postavili tudi med 
državami, pa to še zdaleč ne zdrži.

Res pa je, da mora finančni decentralizaciji 
slediti tudi decentralizacija državnih pristoj-
nosti in kadrov.

In kakšna so naša pričakovanja?
Pričakujem, da se vlada skupaj z ministrom 

dr. Žagarjem ne bo ustavila, da bo poskusila 
z novim predlogom zakona o ustanovitvi po-
krajin in v tem predlogu čim bolj vgradila še 
dodatne rešitve.

Pri ostali zakonodaji pa bi bilo umestno, 
da bi vodstvo SLS posredovala na iniciati-
vo parlamentarnim strankam, da se proces 
sprejemanja zakonodaje v Državnem zboru 
nadaljuje, saj ne glede na volilno leto se lah-
ko zgodi, da tisti, ki danes kalkulirajo glede 
predvolilnih točk, bodo prav tako po volitvah 
morali odločati o tem zgodovinskem projek-
tu, pa če bodo zmagali ali pa bodo ostali v 
opoziciji. Čas pa teče, izgublja pa Slovenija, 
še zlasti pa njene državljanke in državljani.

Franci Rokavec
Župan Občine Litija

Slovenija Evrop-
ski uniji predsedu-
je kot prva izmed 
držav članic EU, 
ki so se EU pridru-
žile v letih 2004 in 

2007, hkrati pa se bo med slovenskim predse-
dovanjem v letu 2008 končal prvi triletni cikel 
in Lizbonska strategija je bila identificirana s 
strani ožje skupine za predsedovanje kot eden 
izmed ključnih dosjejev v času našega predsedo-
vanja. Za doseganje ciljev Lizbonske strategije 
pa je ključna tudi vloga lokalnih in regionalnih 
skupnosti.

Decembra 2007 je Evropska komisija ob pred-
stavitvi Strateškega poročila o uresničevanju Liz-
bonske strategije, ki pravi, da so učinki strategije 
že vidni, Sloveniji posredovala podobno pripo-
ročilo kot v letu 2006, da mora država okrepiti 
reformo pokojninskega sistema ter spodbuditi 
aktivno staranje s poudarkom na večji zaposle-
nosti starejših delavcev, po drugi strani pa mora 
storiti več za prožnejši trg dela z učinkovitimi 
storitvami na področju zaposlovanja, predvsem 
s poudarkom na mladih.

Poročilo predstavlja dobro osnovo za sloven-
sko predsedovanje EU in za razpravo, ki se bo 
na različnih formacijah vodila tako v strateškem 
poročilu kot v ocenah nacionalnih programov 
reform. Predlog komisije za ocene nacionalnih 
programov reform bodo zdaj obravnavali različni 
sveti, ker bodo prihajale pripombe, kritike, dopol-
nila držav članic, pripravljena bo nova verzija, ki 
jo bodo predvidoma sprejeli na marčnem vrhu 
EU v Bruslju.

Medregionalno sodelovanje in doseganje ciljev 
Lizbonske strategije

Slovenija svoje delo nadaljuje v okviru pode-
dovane agende predhodnih predsedstev in sicer 
tudi na področju razprave o prihodnosti kohe-
zijske politike ter o vlogi teritorialne kohezije in 
urbane politike, ki sta bistven dejavnik regional-
nega razvoja EU. Vloga lokalnih in regionalnih 
skupnosti je ključna za medregionalno sodelova-
nje in doseganje ciljev Lizbonske strategije ter 
uveljavljanje načela subsidiarnosti. 

Razvijanje regionalne dimenzije celovitega 
partnerstva temelji tudi na učinkoviti Evropski so-
sedski politiki, zato Slovenija podpira ideje Evrop-
ske komisije o večjem izkoriščanju dobrih praks 
in izkušenj na osnovi dosedanjega medregional-
nega sodelovanja. Medregionalno sodelovanje 
lahko pozitivno vpliva na doseganje lizbonskih 
ciljev. Slovenija je zaradi svojega geografskega 
položaja odprta za dobro sosedsko in čezmej-
no sodelovanje. V ta namen bodo v Sloveniji v 
času predsedovanja v sodelovanju s Komisijo, 

Predsedovanje Slovenije in 
Lizbonska strategija z vidika 
lokalnih skupnosti

Evropskim parlamentom in Odborom regij orga-
nizirani tudi dogodki, ki zadevajo uresničevanje 
novega instrumenta o Evropskih skupinah za 
ozemeljsko sodelovanje in ciljev sosedske politi-
ke, kjer bo pomembna pozornost dana sodelo-
vanju z območjem zahodnega Balkana. 

Dogodki lokalnih in regionalnih skupnosti v 
čau predsedovanja na Brdu pri Kranju 

Prvi dogodek je bil na sporedu 17. januarja 
v Kongresnem centru na Brdu. Gre za prvo 
zasedanje ekspertne skupine Odbora regija za 
izvajanje instrumenta o Evropskih skupinah za 
ozemeljsko sodelovanje. Nato se je na Brdu sesta-
lo Predsedstvo Odbora regij in potekala je kon-
ferenca Teritorialni dialog 2008, oba dogodka 
sta bila na sporedu 4. marca 2008. 7. in 8. aprila 
bo v Mariboru potekala konferenca o prihodno-
sti kohezijske politike. Komisija Relex v okviru 
Odbora regij pa bo imela svoj sestanek 3. junija 
v Slovenski Bistrici. Organizacija tega dogodka 
poteka v sodelovanju s slovensko delegacijo v 
Odboru regij. Ob zaključku predsedovanja bosta 
v mesecu juniju organizirana še dva dogodka, in 
sicer Konferenca Evropskega socialnega sklada 
od 9. do 10. junija v Mariboru ter sestanek Ko-
misije Coter v okviru Odbora regij, skupaj s se-
minarjem o sosedski politiki, ki bo organiziran v 
Kongresnem centru na Brdu 26. in 27. junija.

Osnovna definicija Lizbonske strategije
Lizbonska strategija, ki jo je Evropski 

svet sprejel marca leta 2000, predstavlja 
dolgoročno strategijo, katere glavni cilj je, 
da postane Evropa do leta 2010 najbolj 
konkurenčno, dinamično ter na znanju 
temelječe gospodarstvo na svetu, ki naj bi 
doseglo trajno gospodarsko rast z več ter 
boljšimi delovnimi mesti. Strategija je bila 
v letu 2001 dopolnjena z ukrepi za urejanje 
okolja, tako da strategija kot celota sedaj za-
jema tri področja (t.i.stebre) in sicer gospo-
darstvo, sociala ter okolje. Vsa tri področja 
naj bi usklajeno delovala v smeri hitrejšega 
trajnostnega razvoja unije. 

Evropska komisija vsako leto v okviru red-
nega t. i. Pomladanskega poročila, ki ga pred-
loži Evropskemu svetu, ocenjuje napredek 
posameznih držav članic pri uresničevanju 
ciljev Lizbonske strategije. Ocene so pred-
ložene na podlagi strukturnih indikatorjev 
za vsako državo članico in zajemajo področ-
ja gospodarske rasti, zaposlenosti, razvoja 
in raziskav, izobraževanja, okolja, socialne 
vključenosti ter gospodarskih reform.

Polonca Drofenik
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12. maja letos bomo praznovali obletni-
co ustanovitve SKZ kot prve demokratič-
ne politične stranke po 2. svetovni vojni v 
Sloveniji. Z velikim dogodkom v Unionski 
dvorani smo napovedali pomlad slovenske-
ga naroda. Ali se zavedamo, da nas takrat-
ne zaveze tudi danes zavezujejo? Zavezuje 
nas tudi dediščina 100-letne ljudske stran-
ke, katere naslednik je po združitvi SLS in 
SKD postala današnja ljudska stranka. Ali 
so ohranjanje in utrjevanje slovenstva, slo
venskega jezika, kulture, slovenske družine, 
ohranjanje slovenskega ozemlja in morja, 
najboljšega slovenskega gospodarstva, ob
delanega in poseljenega podeželja, priza
devanje za pošteno privatizacijo, vrednote, 
za katere verjamemo, da niso le del prete
klosti, ki se jo moramo spoštljivo spominja
ti, ampak tudi del sedanjosti, v kateri si 
moramo za te vrednote odločno in vztrajno 
prizadevati. Ali so krščanski etični temelji 
nekaj, kar smo zavestno in zares zapisali 
v preambulo programa SLS, ali pa se jim 
bomo pragmatično odrekli takoj, ko bo zaž-
venketal denar bodočega zemeljskega raja 
v podobi prav nič krščanske mega igralnice 
na Goriškem, ali pa bo kdo od nas pričako-
val, naj zamižimo na eno oko ob uveljav-
ljanju enakosti istospolnih zakonskih zvez, 
legalizaciji drog in prostitucije? Verjamem, 
da v veliki večini še vedno verjamemo v 
te slovenske in krščanske vrednote, ki so 
se dolga stoletja ohranjale v največji meri 
prav v takrat prevladujočem sloju naroda 
- slovenskem kmetstvu.

Danes nam posamezniki iz strank, ki 
se na kmete in podeželje spomnijo le kak 
mesec pred vsakimi volitvami, očitajo, da 
SLS za slovenskega kmeta in podeželje ni 
naredila nič. Ni res. Ogromno je naredila. 
Res pa je, da neenotnost kmetov, kmetij-
skih strokovnjakov in drugih, ki so člani 
in funkcionarji SLS grozi, da Slovenija 
ne bo več imela stranke, ki ima v jedru 
programa in delovanja tudi prizadevanje 
za obstoj in razvoj slovenskega kmeta, 
slovenske živilsko predelovalne industri-
je ter prizadevanje za obdelano in pose-
ljeno podeželje. Zato bi bilo nujno, da bi 
predstavniki liste SKZ in Kmečke liste, 
na katerih veliko večino predstavljajo člani 
SLS, na volitvah v organe Kmetijskogoz
darske zbornice nastopili s skupno listo in 
prekinili z dvotirnostjo, ki je tudi razlog 
vse večjih napetosti.

S strani SKZ je bila dana pobuda, po-
stavljeni niso bili nikakršni pogoji. Zato 
bo velika in težko popravljiva škoda, če 
predsednik KGZS in glavni organizator 
Kmečke liste Peter Vrisk s sodelavci, ki je 
za kmetijstvo in podeželje naredil marsikaj 
dobrega, kot vsak pa tudi marsikaj narobe, 
ne bo sprejel te pobude. 

Danes se pripravljamo na praznovanje 
20-letnice SKZ. Če bomo čez 10 let ugo-
tovili, da smo ob praznovanju 20-letnice 
SKZ obenem nepovratno razbili enotnost 
SKZ kot kmečkega dela SLS in s tem tudi 
za desetletja onemogočili zmagoviti poli-
tični vzpon SLS, bo to madež, ki bo trajno 
ostal na sedanjem vodstvu zbornice, ki ga 
sestavljajo funkcionarji SLS.

Čeprav ni šlo brez napak, SLS lahko 
mirno in s ponosom pogleda na svojo 
preteklost. In v njej lahko dobimo tudi 
navdih za prihodnost. V našem prvem 
znaku, pšeničnem klasu, ki je hkrati tudi 
stiliziran križ, je dovolj sporočila, če ga le 
hočemo razumeti. Če k temu znaku doda
mo slovensko zastavo, je to naš program, ki 
bi moral povezati v trdno in močno SLS 
tudi vse tiste, ki so ostali predvsem SKZ 
ali predvsem SKD ali predvsem Narodni 
demokrati. Pa tudi tiste, ki danes z različ-
nimi razlogi opravičujejo svojo pasivnost 
ali pretirano prilagodljivost ali pa svojo 
nepripravljenost, da bi kaj naredili »za 
stvar«, ne le za denar. 

Narod, domovina, Bog so bile vredno-
te, ki so pred mnogimi desetletji povezo-
vale veliko večino naših prednikov. In 
čeprav se je in se še veliko manipulira, je 
dejstvo, da se je tudi v bratomorni vojni 
na obeh straneh borilo predvsem veliko 
kristjanov in da je velika večina na obeh 
straneh verjela, da se bori izključno za 
svoj narod in domovino. Tisti posamezni-
ki, ki so ta domoljubna ali verska čustva 
na obeh straneh zlorabili, predvsem pa 
tisti, ki so zagrešili grozljive izvensodne 
poboje, bodo prejeli svojim dejanjem 
primerno plačilo, če ne prej, pa v več-
nosti.

SLS mora ohranjati spoštljiv odnos do 
vseh, ki so se borili proti fašizmu, nacizmu 
in komunizmu. Šele po zmagi nad vsemi 
tremi totalitarizmi smo zaživeli resnično 
svobodno. SLS je stranka, v kateri morajo 
ostati enako zaželjeni in cenjeni verni in 
neverni; partizani, domobranci, mobi-

liziranci, izgnanci, njhovi sinovi, hčere in 
vnuki. Vezivo SLS mora ostati zavest, da 
le s spoštovanjem vseh, ki so v preteklosti 
in sedanjosti karkoli pozitivnega naredili za 
naš narod in našo državo, lahko gradimo 
gospodarsko uspešno državo in socialno 
pravično in bolj solidarno družbo. V uprav-
ljanje smo od naših prednikov prejeli deže-
lo, ki smo jo dolžni predati našim vnukom v 
celoti, z vsem našim morjem in ozemljem. 
Starši so nas naučili jezika, ki bo ostal dol-
goročno živ in vitalen le, če bomo verjeli, 
da je to skupaj z našo kulturo temelj obstoja 
naroda in ne potrošno blago, ki ga uporab-
ljaš le toliko časa, dokler ti koristi. 

S samostojno državo smo Slovenci po-
stali nacija, nismo pa si kupili preživetja. 
Tega si moramo zaslužiti sami, tudi s spo-
štovanjem življenja od spočetja do narav-
ne smrti in na drugi strani z vztrajnim 
reševanjem vseh problemov, ki se postavi-
jo pred mlade, ko razmišljajo o odločitvi 
za številčnejšo družino. Sramotno je, da 
ima pretežno krščanska Slovenija sistem, 
ki mlade dobesedno spodbuja, da se ne 
odločajo za zakonsko skupnost, saj jim 
odločitev za urejeno zakonsko skupnost 
poslabša materialne pogoje na številnih 
področjih. 

To je del mojega pogleda, kako bi SLS 
v novih razmerah morala sicer iskati nove 
pristope, a se hkrati ne odrekati tistim, ki 
so se že pokazali kot dobri tako za stran-
ko kot za državo. Predvsem pa moramo 
v SLS ohraniti in graditi notranjo demo-
kracijo in zaupanje ter ostati zvesti vred-
notam, ki dajejo smisel našemu obstoju 
in delovanju.

Novo vodstvo, ki je na kongresu dobilo 
enotno podporo, ima priložnost, a hkrati 
zelo zahtevno nalogo: da pokaže članstvu 
SLS, zakaj se je vredno boriti za SLS in 
da prepriča volivce, zakaj je vredno pod-
preti in voliti SLS. Pomagajmo vsak po 
svojih močeh.

Marjan Podobnik

SLS mora ostati stranka vrednot

naš komentar
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Po deklaraciji o suverenosti Kosova iz 
leta 1990, ki jo je takrat priznala le sosed-
nja Albanija, so albanski člani kosovske 
skupščine 17. februarja 2008 v Prištini iz-
glasovali dokončno neodvisnost nekdanje 
avtonomne južne srbske pokrajine. Raz-
glasitev neodvisnosti Kosova in njegovo 
priznanje s strani mednarodne skupnosti 
odpira vrsto odprtih vprašanj. S padcem 
totalitarnega sistema in demokratizacijo v 
srednji in vzhodni Evropi so Sovjetska zve-
za, Češkoslovaška in Jugoslavija razpadle 
in republike, ki so jih sestavljale, so po-
stale neodvisne države, od katerih je bila 
zadnja Črna gora leta 2006. Ločitev Ko-
sova od Srbije je pravno drugačne narave, 
saj Kosovo v nekdanji Jugoslaviji ni imelo 
statusa republike, ampak avtonomne po-
krajine. Vlade držav EU s pomembnejšimi 
narodnostnimi manjšinami, kot so Španija, 
Romunija in Slovaška ter nekatere druge 
države, zaenkrat ne želijo priznati neodvi-
snosti Kosova v bojazni, da bi to pomenilo 
precedenčni primer, ki bi lahko imel posle-
dice ne le zanje same, ampak tudi za druga 
sporna ozemlja v Evropi in delih nekdanje 
Sovjetske zveze, na primer v gruzinski Ab-
haziji in Severni Osetiji, moldavski Prid-
nestrski republiki ali zasedenem turškem 
severnem Cipru.

Nasprotniki neodvisnega Kosova, seveda 
v prvi vrsti Srbija in Rusija, se sicer sklicu-
jejo na mednarodno pravo, nedeljivost dr-
žav in nedotakljivost državnih meja. Srbija 
in Rusija tudi trdita, da resolucija Varnost-

Slovenija naj v prvi vrsti ščiti svoje 
gospodarske in politične interese

Za slovensko zunanjo politiko je že dolgo značilno, da se ne uspe jasno osredotočiti na 
probleme, katerih reševanje je v slovenskem interesu, pač pa je preveč zaposlena z drugi-
mi sicer tudi pomembnimi vprašanji. Pri urejanju odnosov s Hrvaško slovensko zunanje 
ministrstvo ni pripravljeno zastopati niti jasnega stališča, da se o slovenskem ozemlju in 
morju, ki je bilo ob osamosvojitvi Slovenije nesporno slovensko, ni pripravljena z nikomer 
pogajati niti da ne more biti predmet arbitraže ali razsojanja mednarodnega sodišča. Zna-
no je, da je na dan osamosvojitve 25.6.1991 Slovenija med drugim imela neomejen dostop 
na odprto morje, obvladovala celoten Piranski zaliv, zaselke na levem bregu Dragonje in 
ozemlje na levem bregu Mure.

Po drugi strani pa je bila slovenska zunanja politika v zadnjih mesecih v zvezi z neod-
visnostjo Kosova zelo vprašljiva z vidika slovenskih gospodarskih in tudi političnih inte-
resov v Srbiji, Rusiji in še kje. 

Tudi zaradi možne destabilizacije v drugih delih sveta in zaradi neenotnosti znotraj EU 
je oziroma bi bila rezerviranost Slovenije do tega vprašanja kot trenutno predsedujoče 
EU gotovo upravičena.

Marjan Podobnik

Priznanje Kosova – precedenčni primer odcepitve ali logičen 
zaključek razpada Jugoslavije?

nega sveta OZN št. 1244 
iz leta 1999 prepoveduje 
razglasitev neodvisnosti. 
Po drugi strani pa ZDA 
in večina držav EU svojo 
podporo neodvisnosti Ko-
sova utemeljujejo prav s to 
resolucijo, ki je pozvala k 
„politični rešitvi za kosov-
sko krizo“, in z načrtom po-
sebnega odposlanca OZN 
oz. mirovnega posrednika 
Ahtisaarija, ki je govoril o 
tem, da je Kosovo poseben 
primer, ki zahteva posebno 
rešitev, saj ta pokrajina de 
facto zadnjih 9 let ni bila 
več pod nadzorom srbskih 
oblasti, temveč protektorat OZN.

Vendar pa tehtnice v korist kosovskim Al-
bancem ne prevesi mednarodno pravo, am-
pak politična kategorija morale. Srbija je s 
svojo politiko zatiranja in rasizma izgubila 
vsakršno moralno pravico do Kosova kot se-
stavnega dela njenega ozemlja. To ne izhaja 
iz resolucije VS št. 1244, temveč že iz Mi-
loševićeve kršitve srbske ustave in ukinitve 
avtonomnega statusa pokrajine Kosovo leta 
1989. Milošević je razpustil kosovsko skupš-
čino, odpustil kosovsko partijsko vodstvo in 
večino intelektualcev in državnih uradnikov 
albanske narodnosti praktično vrgel na ce-
sto. Albanci niso imeli pravice sodelovati na 
srbskih volitvah ali pa so jih bili prisiljeni 
bojkotirati. Miloševićev režim je že od začet-

ka devetdesetih let zasledoval jasno politiko 
etničnega čiščenja Albancev, ki jo je v letih 
1998 in 1999 tudi prenesel v prakso. Tisti, 
ki danes točijo krokodilje solze za izgublje-
no zibelko srbstva, pozabljajo, da je bilo 2 
milijona kosovskih Albancev pred 9 leti na 
robu iztrebljenja: srbska vojska in paravojaš-
ke enote so pobile 10.000 Albancev, milijon 
ljudi pa pregnale z njihovih domov, dokler 
zračni napadi zveze NATO Srbov niso prisi-
lili k vojaškemu umiku s Kosova. Od tega izsi-
ljenega umika je Kosovo dejansko že postalo 
neodvisna država, čeprav pod mednarodnim 
nadzorom.

Ob vsej zaslepljenosti srbskega naciona-
lizma in večkratni odklonitvi kompromisne 
rešitve s strani Beograda na koncu ni več 
ostalo alternative razglasitvi kosovske neod-
visnosti. Priznanju Kosova s strani ZDA 
in najpomembnejših evropskih držav bodo 
prej ali slej sledile tudi tiste države, ki to 
možnost danes odkrito zavračajo. Tudi po-
litična in intelektualna elita v Srbiji se bo 
morala nekega dne soočiti s svojo bolečo 
preteklostjo in zavreči nacionalistične iluzi-
je. Zahodne države in tudi Slovenija Srbiji 
ne morejo pomagati z dvoličnim odlaša-
njem priznanja neodvisne države, ki je že 
zdavnaj postala politična realnost, temveč 
izključno s političnim, finančnim in kultur-
nim sodelovanjem, ki bo Srbiji omogočilo 
zagon nujnih gospodarskih reform in vrni-
tev na pot v evropske integracije. Kot je 
to po II. svetovni vojni uspelo nekdanjima 
sovražnicama Franciji in Nemčiji ali kot je 
padec berlinskega zidu združil razdeljeni 
nemški narod, bosta Kosovo in Srbija neke-
ga dne spet povezana v združeni Evropi, ki 
bo vključevala tudi vse države zahodnega 
Balkana.

Tim Neubauer

naš komentar



�

O ekonomskih modelih vem, da so ved-
no narejeni v okviru nekih predpostavk. 
Te predpostavke pa potem bolj ali manj 
odslikavajo realnost. Na papirju formula 
drži. Ceteris paribus seveda. V realnosti 
pa je hudič v malenkostih. In takrat, dragi 
doktorji ekonomije, brez zdrave kmečke 
pameti ne gre. 

O privatizaciji je bilo napisanega že ve-
liko. Ravno tako o umiku države iz gospo-
darstva. To, da je država slab gospodar, je 
mantra vsakega, ki hoče izpasti pameten 
ali vsaj razumen. Mnenja o tem, kaj naj 
država ohrani v svojih rokah in kaj naj 
prepusti zasebni iniciativi, pa razhajajo 
ekonomske teoretike in praktike po vsem 
svetu, zato ni čudno, da potem slovenske 
politike razdvajajo še leta po spremembi 
ekonomskega sistema.

Za podjetje ni dobro, da sta njegovo vo-
denje in strategija odvisna od tega, katera 
politična elita dobi oblast vsaka štiri leta. 
Dobro tudi ni, da so podjetja v državni 
lasti v neprestani pasti političnih elit. To 
duši razvoj, povzroča nepotrebne stroške; 
ekonomisti bi rekli, da to v družbi sproža 
neoptimalno alokacijo virov. Zasebna 
lastnina in zasebna pobuda sta motorja 
razvoja, o tem med resnimi ljudmi več ni 
dvoma. Tito je mrtev in kaže, da se je Ca-
stro tudi naveličal. 

Vendar je treba razumeti tudi drugo 
stran palice. Trg deluje idealno samo v 
ekonomski teoriji. In še to samo v libe-
ralni ekonomski teoriji. V tej teoriji ima-
mo samo neskončno množico kupcev, 
neskončno množico prodajalcev, vsi so 
idealno poučeni, tržni mehanizmi idealno 
funkcionirajo, gonilo vsega je pa maksimi-
ziranje posameznikove koristi. Nacional-
ne meje, kaj je to? Nacionalni interes je 
kletvica. Teorija potem sicer prizna, da 
so stranska posledica idealnega trga tudi 
monopoli, za te pa pravi, naj država po-
skrbi, da se jih odstrani s trga. Sicer pa 
naj država molči, pobere kar se da malo 
davkov, z njimi plača policijo in vojsko in 
to je to. Ideologijo nadomesti postulat za-
sebne lastnine. O tem seveda ni dvoma. Se-
veda ima stroka privilegij, da išče rešitve 
na papirju, politika pa jih išče v realnem 
življenju. Stroka reče, da država ni dober 
gospodar, politika pa se mora odločiti če 
komu, kdaj in za koliko prodati dobra slo-
venska podjetja. 

Gospodarska real-
nost v Sloveniji je, 
da ima država leta 
2008 v lasti okoli 20 
% vrednosti domačih 
podjetij in da smo 
po tem kazalcu nek-
je na tretjem mestu 
v državah EU, kjer 
je ta odstotek oko-
li 5 %. Analize tudi 
kažejo, da podjetja 
v državni lasti dose-
gajo manjšo stopnjo 
produktivnosti kot podjetja v privatni la-
sti. Vendar je pri tem potrebno upoštevati, 
da je država ponavadi lastnik v panogah 
z manjšo rastjo, predvsem pa v strateško 
pomembnih panogah, ki lahko dolgoroč-
no zagotavljajo proizvode in storitve, tudi 
če dlje časa niso dobičkonosne – npr. v 
elektrogospodarstvu. Obstajajo panoge 
– predvsem infrastrukturne narave, kjer 
se države odločajo za državno lastništvo. 
Če izvzamem javna podjetja, je v Slove-
niji okoli štirideset družb (točna številke 
je odvisna od metodologije) še vedno v 
neposredni večinski lasti države. Je to do-
bro ali slabo? 

Če mene vprašate, je Slovenija v zadnjih 
letih sprejela in speljala dve zares dobri 
odločitvi. Prva je bila osamosvojitev in 
vstop v evropske integracije, druga pa je 
bila to, da je Slovenija lepo pokazala vra-
ta raznim strokovnjakom Mednarodnega 
denarnega sklada in Svetovne banke, ki 
so svetovali čim hitrejšo (raz)prodajo 
slovenskega gospodarstva. Seveda v inte-
resu tujega kapitala. S tem smo ohranili 
velik del nacionalne suverenosti. Države 
vzhodnega bloka, ki so razprodale svoje 
gospodarstvo, sedaj odkrito priznavajo, da 
je bila to njihova strateška napaka. Zakaj? 
Zato, ker interes kapitala ni vedno, tako 
kot v teoriji, skladen z interesi trga. 

V Sloveniji imamo nekaj dobrih in veli-
ko slabih izkušenj s prodajo tujcem. Spom-
nite se Elana in kaj je v njem naredilo 
tuje znanje. Zakaj je bilo potrebno zapreti 
Tobačno tovarno? Kako se je nemški last-
nik izkazal v semiški Iskri kondenzatorji? 
Koliko Lek še vlaga v raziskave in razvoj 
v primerjavi s prej? Koliko domačim bla-
govnim znamkam so tuji lastniki s svo-
jim znanjem pomagali osvojiti tuje trge? 

Oprostite, ampak jaz ne vem za nobeno. 
Vse slovenske blagovne znamke, ki osva-
jajo tuja tržišča, so v slovenskih rokah. 
Pri čemer seveda vemo, da je blagovna 
znamka ključen element cene in ustvarja-
nja dobička.

V zadnjem času se govori, da se naj 
država čimprej umakne iz treh pomem-
bnih in uspešnih družb, ki so še vedno v 
državni lasti. Gre za uspešne družbe, ki 
predstavljajo informacijsko in finančno 
infrastrukturo Slovenije: Zavarovalnica 
Triglav, Nova ljubljanska banka in Tele-
kom. Telekomu in Zavarovalnici Triglav 
je skupno tudi pospešeno osvajanje tujih 
trgov, vsem trem pa to, da so že leta pred-
met debat o tem, kakšna naj bo njihova 
idealna lastniška struktura. Telekom ima 
kljub aktivni naložbeni politiki v svoji bi-
lančni strukturi še vedno razmerje med 
lastnim kapitalom in obveznostmi v takem 
razmerju, ki dovoljujejo še nadaljnje inve-
sticije in naložbe. Država mogoče v teh 
podjetjih res ni dober gospodar. Dobro 
se zavedam pasti političnega vpliva na ta 
podjetja. Ker pa gre za strateško pomem-
bna podjetja, se mi vseeno zdi prav, da 
država obdrži vsaj 25 %. Mislim, da bi bilo 
dolgoročno najbolj optimalno, da bi ostali 
del predstavljala razpršena nacionalno za-
klenjena lastniška struktura. Z nacionalno 
zaklenjeno lastniško strukturo mislim tak-
šno lastniško strukturo, ki ni lahka tarča 
prevzemnika s špekulativnimi nameni. 

Zdi se mi pravilno, da smo se v Sloveniji 
že leta nazaj odločili za koncept množične-
ga delničarstva, investicijskih, vzajemnih 
in pokojninskih skladov. Koncept razpr-
šenega lastništva je mogoče v Slovencih 
s svojim zadružništvom vcepil prav Krek. 
Menim, da je tak koncept lastništva naj-
bolj primeren za zrelo ekonomijo, se ga 
pa ne da doseči čez noč. Niti v nekaj letih. 

Prodati ali ne?
naš komentar
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Potreben je preudaren in zrel razmislek 
o tem, kdaj in komu prodajati. Potreben 
je čas. Da se okrepi gospodarstvo. Da se 
utrdi srednji sloj. Da se razvije malo pod-
jetništvo. Da se izkristalizirajo nacional-
ni cilji. Da se razvije finančni trg. Da se 
dvignejo meglice raznih lobističnih intere-
sov in da se v nacionalni substanci jasno 
začrtajo dolgoročni cilji gospodarskega 
preživetja. S tega vidika se mi zdi tudi 
prav, da je vlada z zakonodajo, upam da 
ne čisto prepozno, preprečila pravzaprav 
divjo, čeprav legalno, privatizacijo s strani 
menedžerskih elit. Kar je legalno, ni nujno 
tudi legitimno. 

Seveda pa v Sloveniji potrebujemo tuj ka-
pital. Ampak spomnimo se, kaj je bistvena 
značilnost kapitala. To, da nosi riziko. Da 
vlaga v razvoj. Seveda potrebujemo tudi 
tuje podjetniške ideje, ki bodo razvijale 
nove dejavnosti in kapital, ki bo nosil rizi-
ko za take ideje. Takega tujega kapitala pa 
v Sloveniji praktično ni. Pišejo se analize, 
zakaj smo na repu po neposrednih tujih 
investicijah. Naloga države seveda je, da 
privlači tuj tvegan kapital. Kapital, ki po 
možnosti čim ceneje kupi slovensko pod-
jetje, ki se mu z lune vidi, da je donosno 
in uspešno, pač ni tak kapital, ki ga v Slo-
veniji potrebujemo. 

V Sloveniji bomo morali tudi nekaj na-
rediti na področju pokojninskih skladov. 
Tudi na tem področju malo zamujamo. 
Tiste pokojninske družbe, ki na našem 
trgu že zbirajo pokojninske prihranke, 
pa prosijo ustrezne organe za dovoljenja, 
da smejo vlagati v tujino. Ker je slovenski 
trg preplitek. Tako naš najbolj kvaliteten, 
dolgoročen kapital, kar prihranki za pokoj-
nine so, potuje v tujino. Kar je, če mene 
vprašate, velika škoda. 

Mislim, da je bolje še malo potrpeti z 
državo, kot »slabim gospodarjem« v Tele-
komu, Zavarovalnici Triglav in Novi ljub-
ljanski banki, in jih dolgoročno spraviti 
pod razpršeno lastništvo domačih pokoj-
ninskih skladov, kot pa prodati enkrat za 
vselej. Tako napako se naredi samo enkrat. 
Ko je bila Slovenija še rosno mlada, smo 
zmogli dovolj samozavesti, da smo brez 
sramu govorili o nacionalnem interesu. 
Upam, da sedaj, ko je Slovenija polnolet-
na, vemo, da je Evropa brez meja odlična 
priložnost za pogumne, da pa tudi v taki 
Evropi vsi tekmujemo med seboj. Naiv-
nosti nam seveda ne bo zamerila Evropa, 
ampak nam bo naivnost očitala naša pri-
hodnost in naši zanamci. 

Karmen Ponikvar

Konferenca o enakosti 
spolov je bila razdeljena na 
štiri plenarna zasedanja. 

V prvem plenarnem zase-
danju so bile teme iz obdob-
ja zgodnjega otroštva in 
predšolskega obdobja. Po-
stopek socializacije otroka 
v ustrezno spolno vlogo se 
začne že s preprostim vpra-
šanjem, ki ga zastavimo ob 
njegovem rojstvu: »Je fan-
tek ali punčka?« Ker prične-
jo spolni stereotipi vplivati 
na nas že v trenutku našega 
rojstva, je potrebno ugoto-
viti, kakšni so učinki spolnih stereoti-
pov na deklice in dečke v zgodnjem 
otroštvu in predšolskem obdobju. 

Drugo zasedanje je bilo namenjeno 
razpravi o možnih učinkih, ki jih imajo 
tradicionalne spolne vloge na šolarke 
in šolarje ter študentke in študente. 
Teme so obravnavale vpliv spolnih 
stereotipov na pričakovanja, odnose, 
obnašanje in odločitve. 

V tretjem zasedanju so sodelovali in 
spregovorili v okrogli mizi ministrice 
in ministri o temi spolni stereotipi in 
kako jih (pre)živeti. Ministrice in mini-
stri za enakost spolov so spregovorili o 
svojih osebnih in poklicnih izkušnjah 
z vzgojo v določeno spolno vlogo ter o 
učinkih spolnih stereotipih na njihova 
življenja od otroštva, skozi čas šolanja 
vse do poskusov, da bi si uskladili svoje 
zasebno življenje in delo. Razpravljali 
so o načinu kako oz. na kakšen način 
bi bilo mogoče preseči tradicionalne 
spolne vloge in se spopasti s spolnimi 
stereotipi, ki ostajajo pomembna ovira 
za dejansko enakost med ženskami in 
moškimi.

V četrtem oz. zadnjem zasedanju 
so bile teme, ki so obravnavale odra-
slo obdobje – življenje s stereotipi in 

Konferenca o enakosti spolov

Odprava spolnih stereotipov: 
Misija (ne)mogoče?
Konferenca Odprava spolnih stereotipov: Misija (ne)mogoče je bila 30. januarja v Konferenč
nem centru Brdo pri Kranju v okviru slovenskega predsedovanja EU 2008. Udeležila sem se 
jo kot predstavnica Slovenskega ženskega lobija. 

upravljanje z njimi. Zasedanje je bilo 
osredotočeno na vlogo, ki jo spolni 
stereotipi igrajo v odraslem obdobju 
naših življenj. Prispevki so pojasnili, 
kako kot odrasli ponavljamo tradicio-
nalne ženske in moške vloge, ki smo 
se jih naučili v svojem otroštvu in mla-
dosti ter kako živimo in upravljamo z 
ukoreninjenimi spolnimi stereotipi v 
našem javnem in zasebnem življenju.

Politično zavezo k doseganju dejan-
ske enakopravnosti je Slovenija dala 
že zdavnaj s sprejetjem posebne zako-
nodaje, ki prepoveduje neenako obrav-
navanje zaradi spola. 

Politična zaveza pa gre tudi kot za-
veza samoupravnim lokalnim skupno-
stim, da bodo na lokalni ravni pripo-
mogle k izboljšanju položaja žensk in 
moških na vseh področjih, kjer je eden 
od spolov v slabšem položaju. Enakost 
spolov se da doseči tudi z majhnimi 
koraki in na lokalni ravni. Seveda se 
stvari ne da čez noč spreminjati, lahko 
pa vsaka posameznica ali posameznik 
pripomore, da se bodo stvari vendarle 
spreminjale. Vsak lahko svoj del pris-
peva k enakosti spolov na svojem de-
lovnem mestu ali v svojem zasebnem 
življenju. 

Justina Koprivšek 

naš komentar
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temeljijo na strokovni usposobljenosti 
profesorjev ter njihovi prilagodljivosti 
razvoju in ne nujno na najnovejših od-
kritjih. Kljub temu, da je možno tovrstne 
vrzeli v znanju in izkušnjah dokaj eno-
stavno pokrivati z vpetostjo svetovno 
priznanih strokovnjakov, je verjetno to 
le prevelik izziv (ali celo grožnja) za mar-
sikaterega profesorja oz. fakulteto. Števi-
lo študentov, ki zapustijo kot diplomanti 
tehnološke študije, je močno upadlo v 
primerjavi z obdobjem pred približno de-
setimi leti. Naše gospodarstvo ima zato 
velike težave pri iskanju novih, sposob-
nih kadrov. 

Niti univerze, kaj šele fakultete, nima-
jo izdelane posebne strategije (trženja) 
privabljanja novega tehnološkega poten-
ciala. Prav tako niso privlačno zasnovani 
sami programi, kar bi pravzaprav v okvi-
ru trženja storitve neke fakultete ali uni-
verze morali predstavljati. Zaradi zelo 
majhnega števila interesentov za študij 
je velika verjetnost, da so se kriteriji oce-
njevanja študentov močno omilili, kar 
ima lahko za posledico nezadostno zna-
nje svežih diplomantov. Še več, njihova 
nevpetost skozi študij v aplikativno delo, 
jih odmika od praktične usposobljenosti, 
ki si jo morajo kasneje v celoti pridobi-

Dr. Andrej Kitanovski v okviru CETTHEIG v Švici opravlja raziskovalno delo in vodenje projektov novih tehnologij 
s področja energetskega strojništva

Napačen 
pristop 
onemogoča 
preboj 
sposobnejšim
Zakaj primanjkuje sposobnih, še posebej tehno
loških kadrov in ni dobrega prenosa tehnologij 
niti sodelovanja med univerzami in gospodars
tvom? Kje so razlogi za nizko dodano vrednost 
slovenskih izdelkov ter nizko inovativnost slo
venskega gospodarstva kot tudi univerz?

Marsikdo je tovrstna vprašanja pogosto 
zasledil v različnih medijih, prav tako je 
bilo na to temo že veliko različnih javnih 
in drugačnih debat. Žal pa težave, ki so 
vir tovrstnih problemov, niso bile niko-
li v celoti strnjene, kaj šele sistematično 
obravnavane. Izhajajo namreč tako iz 
izobraževalno-raziskovalnih institucij kot 
seveda tudi gospodarstva. Nenazadnje 
je tudi država, katere primerni ukrepi bi 
lahko vodili do znatnega izboljšanja teh, 
trenutno, precej kritičnih razmer. V tem 
delu se želim osredotočiti samo na uni-
verze, institute ter ostale izobraževalne in 
raziskovalne organizacije ter posledično 
probleme, ki jih je potrebno reševati kot 
celoto, ne s parcialnimi - »gasilskimi« 
ukrepi.

Za začetek se dotaknimo izobraževal-

nih programov in njihovih pomanjklji-
vosti. Kaj hitro lahko opazimo, da v teh 
programih ne zasledimo spodbujanja 
kreativnosti posameznikov niti timske-
ga dela, pa tudi to, da niso usmerjeni v 
interdisciplinarnost, ki jo narekuje mo-
deren razvoj tehnologij. Prav tako lahko 
v njih pogrešamo neposredno vpetost 
strokovnjakov iz gospodarstva, kaj šele 
sodelovanje domačega in tujega gospo-
darstva. Na področju podjetništva so se 
pričeli določeni, a zelo počasni premi-
ki, ki zahtevajo za svoj razcvet veliko 
radikalnejši pristop. Intelektualna last-
nina postaja še posebej pomembna na 
tehnoloških področjih in skrajni čas je, 
da fakultete in univerze to razumejo ne 
samo kot sestavni del organizacije, tem-
več tudi programov. Številni programi 

Dr. Andrej Kitanovski v okviru CETT-HEIG v Švici (Centre d’Etudes et de Trans-

ferts Technologiques de la Haute Ecole Vaudoise, Suisse) opravlja raziskovalno delo 

in vodenje projektov novih tehnologij s področja energetskega strojništva. Leta 2006 

je s sodelavcema prejel prvo nagrado Swiss Technology Award ter še dodatni nagradi 

za inovacijo na področju varovanja okolja s strani Swiss Federal Office of Energy 

in ABB Suisse SA. Trenutno najbolj aktivno članstvo vodi kot podpredsednik med-

narodne delovne skupine Magnetic Cooling Working Party, ki deluje pod okriljem 

IIR (International Institute of Refrigeration) s sedežem v Parizu. 

gostujoče pero



11gostujoče pero  / 20 let SKZ

ti v delovnem razmerju. Zanimiv bi bil 
tudi podatek, koliko programov je zasno-
vanih v okviru sodelovanja slovenskih 
in tujih institucij, kjer bi imeli študenti 
možnost gostovanja na eni izmed tujih 
raziskovalnih institucij. 

Naslednji velik problem predstavlja 
sama organiziranost. Naše izobraževal-
no-raziskovalne institucije dostikrat niso 
v zadostni meri vpete v mednarodni 
prostor oz. to sodelovanje obstaja le kot 
sporazum na papirju. Menedžment fakul-
tet pretežno predstavljajo profesorji, ki 
nimajo ustreznih praktičnih izkušenj in 
morda niti sposobnosti. Redni profesor-
ji so v bistvu nedotakljivi, vsak s svojim 
vrtičkom in ponavadi zelo slabo sodelu-
jejo med seboj, namesto da bi nastopali 
skupaj kot strokovni team. Njihovo delo 
bi moralo biti mandatno, ob evalvaciji 
zunanjih, nepristranskih evalvatorjev nji-
hovega raziskovalnega in pedagoškega 
dela ter evalvaciji samega menedžmenta 
fakultete glede njihove sposobnosti preno-
sa znanja v gospodarstvo oz. tovrstnega 
sodelovanja. 

Podobno kot v samih programih lahko 
tudi na področju organizacije naletimo 
na skoraj katastrofalno stanje v okviru 
prenosa tehnologij ter intelektualne lastni-
ne v gospodarstvo. Mlad in perspektiven 
kader ne more kandidirati na vodstvenih 
položajih, saj le-te diktirajo birokratsko 
zastavljena merila. Napredovanje (skok 
po akademskih nazivih) temelji v največji 
meri po številu objavljenih člankov, po 
času, ki ga je nekdo prebil na nižjem nivo-
ju, po pedagoškem delu, ki je bilo oprav-
ljeno itd. Seveda pa je zelo odvisno tudi 
od dobre volje »mentorja«, ki je ponavadi 
redni profesor in podpira določeno osebo 
pri akademskem vzponu. Kaj je z inovativ-
nostjo posameznika, njegovo aplikativno 
sposobnostjo, znanjem ali sposobnostjo 
vodenja? Vprašanje na mestu je tudi, 
kakšen plačni sistem imajo univerze in 
instituti. Napačen pristop v plačnem si-
stemu vodi do bega možganov. Napačen 
pristop v organizaciji onemogoča preboj 
sposobnejšim. 

V zadnjem času je možno zasledtiti tudi 
poplavo novoustanovljenih fakultet, še po-
sebej na področju družboslovja. To seve-
da samo po sebi ni negativno, če gre pri 
državni podpori za nepristranski, zunanji 
evalvacijski sistem, ki bi te fakultete oce-
nil bodisi po kvaliteti pedagoških proce-

sov bodisi po kvaliteti raziskovalnih. Tako 
bi bila ustvarjena selekcija, ki pa bi po 
vsej verjetnosti zadela tudi kakšno že dalj 
časa obstoječo fakulteto. Ko smo že pri 
kriterijih, merilo uspeha neke univerze ali 
instituta je namreč lahko tudi, koliko pod-
jetij so skreirali študentje, profesorji ali 
raziskovalci na leto ali v nekem izbranem 
obdobju. Za konec tega prispevka si zato 
oglejmo statistiko, ki nas bo močno pretre-
sla. Massachusetts institute of technology 

(MIT) iz Bostona se ponaša z okoli 150 
podjetji na leto, skupaj v zgodovini več 
kot 5000 podjetji, ki zaposlujejo približno 
1.1. milijona ljudi ter ustvari 220 milijard 
dolarjev prihodkov. Še najbolj pa bode v 
oči podatek, da ima MIT okoli 1000 zapo-
slenih ljudi (profesorjev, raziskovalcev) in 
približno 10.000 študentov. Koliko osebja 
na fakultetah ter študentov že imajo naše 
univerze? 

UO

Spoštovani članice in člani 
Slovenske ljudske stranke!

Ob letošnji 20 – letnici ustanovitve Slovenske kmečke zveze in 
Zveze slovenske kmečke mladine bo izšla knjiga. V njej bo pred-
stavljena zgodovina njunega nastanka ter prva leta delovanja. 

Viri, ki so ob pripravi knjige na voljo, so v nekaterih delih zaen-
krat precej pomanjkljivi. Zato vas prosim za pomoč. Če imate 
urejen arhiv vašega občinskega odbora za leta 1988, 1989 in 1990, 
prosim. da ga fotokopirate in pošljete na stranko. Če arhiva nimate in sami niste sodelovali v 
začetkih Slovenske kmečke zveze, vas prosim, da se obrnete na ljudi, ki so bili takrat aktivni 
in jih povprašate za gradiva iz tistega časa: npr. zapisnik ustanovitve podružnice, zapisnike 
občnih zborov in sej podružnice, vabila, dopisi vodstva in drugo gradivo. Gradivu priložite po-
datek, kdo je lastnik oz. skrbnik gradiva. Posebej lepo prosim, da poskušate najti fotografije 
iz tistega časa. Fotografijam priložite tudi osnovne podatke in sicer:

Fotografirano: datum, kraj
Na sliki so od leve proti desni v prvi vrsti (če ljudje stojijo v več vrstah): …, v drugi vrsti: ….
Avtor fotografije:
Lastnik oz. skrbnik fotografije: 
Če koga na sliki ne prepoznate, v vrstnem redu naštevanja napišite: »ni poznan«. Pri 

slikah včasih vseh želenih podatkov ne poznamo. Kljub temu navedite karkoli veste, tudi 
kakšno drugo pojasnilo k sliki, saj je vsak podatek dragocen. Če imate možnost fotografije 
kvalitetno skenirati, jih pošljite na naslov: aprimc@yahoo.co.uk v digitalni obliki. Če pa te 
možnosti nimate, slike obložite s kartonom (da se ne poškodujejo) in jih pošljite na naslov: 
Slovenska ljudska stranka, Beethovnova 4, 1000 Ljubljana. Napišite tudi vaš naslov, na ka-
terega vam bomo slike vrnili.

Posebej naprošam tiste članice in člane, ki ste bili pred združitvijo člani Slovenskih krščan-
skih demokratov, da se tudi potrudite pri zbiranju gradiva. Naslednje leto bomo praznovali 
20 - letnico ustanovitve Slovenskih krščanskih demokratov. Tudi takrat bomo stopili vsi 
skupaj in pripravili dostojno obeležitev. V obeh primerih gre za našo skupno preteklost, 
ki je dragocena za vse člane Slovenske ljudske stranke, Slovence in slovensko zgodovino. 
Enako zaprosilo velja tudi tistim, ki ste se stranki pridružili kasneje in morda do teh korenin 
še nimate posebnega odnosa. Slovenska kmečka zveza, njen pomen, izročilo in vrednote, 
so naša skupna zgodovina, iz katere moremo in moramo še danes črpati. K sodelovanju 
posebno lepo vabim tudi mlajše članice in člane, članice in člane Nove generacije. Okrogle 
obletnice so velika priložnost, da vzpostavite živ stik s svojo politično identiteto in s svojimi 
predhodniki, ki jih boste sčasoma nasledili v političnem delu. Stvari, ki jih boste izvedeli 
ob takih priložnostih, boste težko kje prebrali, bodo pa vas pomembno zaznamovale in 
obogatile.

Časa za pripravo nimamo veliko, saj mora knjiga iziti v začetku maja. Zato vas lepo prosim, 
da k zbiranju gradiva pristopite kar se da hitro in ga pošljete do 10. marca 2008. Če imate 
kakršnakoli vprašanja in predloge, mi jih lepo prosim sporočite po telefonu (tel. št. 051 692 
996), po el. pošti ali navadni pošti na zgoraj navedeni strankin naslov.

Dela je veliko, delavcev pa, če bomo vsi poprijeli, tudi, zato sem prepričan, da nam bo 
uspelo pripraviti lepo in bogato knjigo.

Aleš Primc, predsednik Glavnega odbora SLS
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Reševanje 
problematike visoke 
inflacije in priprava 

protiinflacijskih ukrepov

Stališče poSlanSKe SKupine je 
preDStavil jaKob preSečniK:

V poslanski sku-
pini SLS smo resno 
in temeljito preuči-
li predloge sklepov 
in analize predlaga-
teljev izredne seje. 
Seznanili smo se s 
pogledi in mnenji 
številnih strokov-
njakov in ponovno 
preučili dosedanje 
ukrepe vlade. Vla-
da je že sprejela 
nekatere ukrepe za blažitev posledic inflacije 
oziroma povišanja cen hrane in energentov. 
Strateški svet za gospodarski razvoj je že lani 
septembra vadi in javnosti posredoval neka-
tere svoje ugotovitve in priporočila glede inf-
lacije. 

Prvič - vlada mora voditi proticiklično fiskal-
no politiko in še naprej zniževati delež javne 
porabe. Pri pripravi proračuna za naslednji 
dve leti naj se zato vsi odhodki ponovno skrb-
no analizirajo. 

Drugič - vlada mora v okviru svojih pristoj-
nosti voditi plačno politiko, ki ne bo povzro-
čala dodatnih pritiskov na rast cen. 

Tretjič - potrebno je skrbeti za povečevanje 
konkurenčnosti vseh delov gospodarstva. Še 
posebno bi radi opozorili na fleksibilnost trga 
delovne sile. Zaradi nizke brezposelnosti in 
potreb v nekaterih panogah bi bilo potrebno 
dvigniti število delovnih dovoljenj za državlja-
ne, ki ne prihajajo iz držav Evropske unije. 

“Vlada si je zadala naslednje ukrepe za po-
večanje konkurenčnosti,” beremo v dokumen-
tu vlade. Preprečevati monopole ponudnikov 
na vseh področjih, zmanjšati vstopne ovire 
novim ponudnikom na vseh področjih, poe-
nostaviti sisteme koncesij in tako dalje, pre-
prečevanje nastajanja monopolnih struktur v 
obstoječih panogah, zgraditi pozitiven odnos 
do globalizacije in tujih investitorjev, zgraditi 
konkurenčen trg znanja, enakopravnost držav-
nih spodbud za javne in privatne domače in 
tuje ponudnike znanja. 

Pri pregledu vzrokov za inflacijo v poslanski 
skupini ugotavljamo, da je potrebno gledati 
na vzroke inflacije in možne ukrepe precej 

iz poslanskih klopi

širše, kot pa samo sprejeti razlago, da je vzrok 
inflacije povišanje cen hrane in energentov. V 
poslanski skupini SLS se strinjamo s tistimi 
strokovnimi krogi, ki menijo, da si bomo sami 
s preozko razlago in pogledom na vzroke infla-
cije zožili možnosti in omejili prostor delova-
nja. Na inflacijo je potrebno gledati predvsem 
bolj celovito. Zato menimo, da je potrebno 
realno analizirati vzroke in slovensko inflacijo 
pripisati predvsem trem vzrokom.

Zunanji razlog za porast cen v Sloveniji je 
porast cen hrane in energentov na svetovnih 
trgih, ki se mu moramo enostavno prilagodi-
ti. Pomemben razlog je gotovo tudi prevzem 
evra. Hitrejša rast cen v Sloveniji je namreč 
posledica dejstva, da je bila pri nas raven cen 
pred prevzemom evra približno eno četrtino 
nižja kot v drugih državah evra. Dokler smo 
imeli svojo valuto, smo lahko to raven cen 
ščitili s tečajem. Sedaj ko nimamo več svoje 
valute, pa se nižja raven cen mora prilagoditi 
višji ravni cen v drugih državah. To se lahko 
zgodi samo z višjo rastjo cen. Vprašanje je 
samo, kako hitro bo prišlo do izravnave teh 
cen. S tem v zvezi je veliko vprašanj, na 
katera bo še potrebno odgovoriti. Naj-
prej moramo resno oceniti, ali sta tako 
prejšnja kot sedanja vlada, seveda sku-
paj z Banko Slovenije podcenili proble-
me in posledice prevzema evra. Visoko 
povpraševanje omogoča, da se cene iz 
prvega in drugega razloga hitreje pove-
čujejo. Razlogi za visoko povpraševanje 
so številni. Visoko zadolževanje zaseb-
nega sektorja, kreditno financiranje 
javnih investicij pa tudi javne finance. 
Javni izdatki rastejo približno tako hitro 
kot bruto domači proizvod in s tem prispevajo 
svoje k povpraševanju. 

Dejstvo je, da je v Sloveniji na razpolago ve-
lika kupna moč v evrih. Tudi s tem v zvezi je 
veliko vprašanj, na katera bo seveda v bodoče 
potrebno odgovoriti.

Tržna struktura je tudi lahko razlog, da se 
znani pritiski na cene lažje prinašajo na višje 
končne cene. Večji pospešek cen v Sloveniji 
v primerjavi s članicami evroobmočja pa je 
predvsem v pomanjkanju konkurence v verigi 
pridelava, predelava, prodaja hrane - kot vir 
navajam UMAR.

Vprašanje današnje razprave in odločanja je 
v tem, ali so potrebni dodatni ukrepi in kako 
se lotiti reševanja vsakega od prej navedenih 
razlogov za inflacijo ali kar vseh hkrati. Pri 
tem želimo izrecno poudariti, da sta za stabil-
nost cen odgovorna tako vlada, ki uravnava 
državno politiko ukrepov oziroma trošenja kot 
tudi Banka Slovenije. Banka Slovenije mora 
nujno prevzeti svoj del odgovornosti za stabil-
nost cen, to je vendar njena osnovna naloga. 
Dejstvo je, da so visoke cene lahko posledica 

tudi tega, da je na področju Slovenije v obtoku 
prevelika količina denarja. 

Predlagatelji današnje izredne seje navajajo 
predloge sklepov in zaključkov, ki naj bi jih 
sprejeli na tej seji državnega zbora. Glede na 
prej navedene ugotovitve imamo v Poslanski 
skupini Slovenske ljudske stranke naslednje 
pripombe: 

Prvič - priprava posebnega načrta protiinfla-
cijskih ukrepov je nepotrebna. Vlada redno pri-
pravlja program stabilnosti, ki ga obravnavajo 
delovna telesa državnega zbora in o katerem 
izda mnenje tudi Svet EU. Prav tako Banka Slo-
venije redno, letno izdaja poročilo o cenovni 
stabilnosti, zato ne vidimo potrebe po še enem 
dokumentu o stabilnosti. Naj se v državnem 
zboru opravi temeljita razprava o programu 
stabilnosti in o poročilu Banke Slovenije o ce-
novni stabilnosti, to bi moralo zadostovati. Pri 
tem bi opozorili, da je poročilo Banke Slovenije 
komplementarno vladnemu programu. Po na-
šem mnenju šele oboje skupaj daje bolj celovit 
pogled na stabilnost cen v Sloveniji, mogoče je 
celo bolje reči, da se poročilo Banke Slovenije 

pomembno razlikuje od vladnega programa sta-
bilnosti. Gradivo za sklic današnje izredne seje 
povzema nekatera stališča iz poročila Banke 
Slovenije o cenovni stabilnosti.

Drugič - predlog, da naj se takoj ukine davek 
na izplačane plače in sicer v skladu z našimi 
zavzemanji že pri sprejemanju sprememb za-
kona o dohodnini in davčne zakonodaje, po 
mnenju strokovnjakov pa sedaj trenutno to 
ni utemeljeno. Nekateri strokovnjaki menijo, 
da naj vlada vztraja pri svojem programu po-
stopnega ukinjanja davka na izplačane plače. 
Takojšnja ukinitev tega davka bi namreč po 
njihovem mnenju pomenila dodatno znižanje 
davkov, kar bi po eni strani ogrožalo stabilnost 
javnih financ, po drugi strani pa bi delovalo 
prociklično, to je vzpodbudno na gospodarsko 
aktivnost v času, ko to ni potrebno. 

Tretjič - menimo tudi, da mora ostati reba-
lans državnega proračuna v okviru predloga 
vlade, ki ji moramo dopustiti, da je le-ta na 
strani izdatkov nekoliko ohlapen, če želimo, 
da ustrezno ukrepa, o čemer razpravljamo 
ravno danes. 
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Četrtič - poziv o ukrepih na področju social-
nih zadev se nam zdi nepotreben, vlada in 
državni zbor sta že sprejela nekatere ukrepe 
davčnih olajšav in dodatnih socialnih izdatkov 
in to naj zaenkrat zadostuje. Potrebno pa je 
pri tem omeniti, da se zavedamo, da ti ukrepi 
niso protiinflatorni, temveč naj bi le omilili 
posledice inflacije. Vladi moramo zato pre-
pustiti, da oceni kako in koliko je še možno 
ukrepe naprej povečevati, da se ne bi pojavilo 
vprašanje dodatnih davčnih virov in da se ne 
bo odprlo vprašanje vzdržnosti in stabilnosti 
javnih financ. 

Petič - sklep o krepitvi konkurenčnosti neme-
njalnega sektorja bi se nam zdel lahko sicer v 
redu. Potrebno pa je upoštevati, da trenutno 
najbolj rastejo cene menjalnega sektorja, ker 
se te cene najhitreje prilagajajo cenam v evro 
območju. 

Šestič - poziv predlagatelja v točki šest, da naj 
vlada predstavi učinke visoke inflacije na rast 
zaposlovanja in višino gospodarske rasti v sred-
njeročnem obdobju bi bil mogoče celo sprejem-
ljiv, vendar po našem mnenju le v tem smislu, 
da vlada naroči pripravo strokovne študije pri 
nevladnih strokovno znanstvenih institucijah 
oziroma strokovnjakih. Menimo, da bi lahko 
bolj celovito ocenili vzroke ter vprašanje infla-
cije in njene posledice in pripravili ukrepe, če 
vlada pridobi ob UMAR-jevem še druge pogle-
de na vprašanje inflacije in njenih posledic. 

Sedmič - sklep o mesečnem poročanju vlade 
v protiinflacijskem delovanju je po našem mne-
nju nepotreben. Predstavlja namreč neke vrste 
krizne razmere, da je inflacija mesečni pojav 
in da so učinki ukrepov proti inflaciji vidni na 
mesečni ravni. Po našem mnenju zadostuje, 
da bi, kot smo že navedli, vlada še naprej red-
no pripravljala program stabilnosti, ki naj ga 
redno obravnavajo delovna telesa državnega 
zbora, kot tudi morajo redno obravnavati po-
ročilo Banke Slovenije o cenovni stabilnosti. 
Pri tem bi še dodali, da po mnenju stroke in po 
mnenju naše poslanske skupine v Sloveniji ni 
nevarnosti za inflacijsko spiralo ali da bi cene 
podivjale. Podivjane cene mora namreč napa-
jati visoka količina denarja v obtoku. Skupni 
evropski trg, ki po pravilih izenačuje cene, se-
daj trenutno spodbuja rast cen v Sloveniji, kjer 
je raven cen še nižja. Če bo v Sloveniji inflacija 
še nekaj časa nadpovprečna, na primer tri do 
pet let, bo prej ali slej začel delovati učinek 
skupnega trga v drugo smer. Skupni trg bo 
začel zavirati rast cen v Sloveniji, ko se bodo 
slednje približale ravni cen v evroobmočju. 
Konkurenca cen iz evroobmočja in politika 
stabilnih cen s strani Evropske centralne ban-
ke bodo držali tudi slovenske cene v mejah. Na 
koncu koncev je prav zagotovitev stabilnosti 
cen eden od ekonomskih razlogov, da smo se 
vključili v evroobmočje. 

Predlog zakona o 
subvencioniranju dijaške 

prehrane

Stališče poSlanSKe SKupine 
je preDStavil Mihael prevc:

Naj na začetku 
povem, da smo 
se pod predlog 
zakona o subven-
cioniranju dijaške 
prehrane podpisa-
li tudi poslanci 
Slovenske ljudske 
stranke. Področje 
študentskih in di-
jaških zadev je za-
radi populacije, ki 
jo zadeva, zelo ob-
čutljivo področje. Naloga politike je, da na-
šim mladostnikom omogoči pogoje za čim 
bolj kvalitetno življenje in razvoj. Druga po-
membna stvar pa je, da moramo obravnava-
ti vse šolarje enako, tako osnovnošolce kot 
dijake in študente. Ob današnjem hitrem 
tempu življenja so dijaki prepuščeni sami 
sebi in svoji iznajdljivosti tudi glede prehra-
ne, ki je po večini sestavljena iz sendvičev in 
hitre prehrane. V slovenskih osnovnih šolah 
je prehrana dobro urejena, uravnotežena in 
primerna, prav tako je subvencionirana pre-
hrana zagotovljena tudi študentom. Glede 
dijakov pa je stvar drugačna. Vendar dijaki 
prav tako potrebujejo vsaj en topel in zdrav 
obrok na dan, zato je predlog tega zakona 
po našem mnenju več kot dobrodošel. Ni 
prav, da delamo razlike med šolarji različ-
nih starosti. Vsem, ne glede na kraj bivanja, 
starost, ali pa šolo, ki jo obiskujejo, država 

mora zagotoviti najboljše pogoje za učenje. 
Vsi vemo, da je pravilna in zdrava prehrana 
najnujnejše gorivo za mlade, ki veliko aktiv-
nega časa preživljajo v šolah in ob učenju. 
Vedno pravimo, da so mladi naše upanje. 
Zdaj je čas, da jim to tudi pokažemo. 

Pri vsem skupaj je pomembno, da se, kjer 
je to le mogoče, organizirajo prostori v šo-
lah ali v njihovi neposredni okolici. Glede 
na to, da pa večina srednjih šol, razen nekaj 
izjem, nima na voljo prostorskih pogojev, se 
nagibamo k ideji, da bi sistem dijaške pre-
hrane deloval na podoben način kot sistem 
študentske. Tako bi dijaki v skladu s svojo vo-
ljo kupovali dijaške bone in se prehranjevali 
v šoli oziroma v njeni neposredni bližini. 
Kar se tiče ponudnikov dijaške prehrane, 
menimo, da so javni natečaji in koncesije, ki 
bi se podeljevale takim ponudnikom, dobra 
rešitev. Še posebno pozornost je potrebno 
dati nadzoru nad izvajanjem dijaške prehra-
ne in dajanjem koncesij. Transparentnost 
postopkov je tu prvi pogoj. Le tako lahko 
zagotovimo, da bodo naši dijaki deležni kva-
litetne in tudi poštene obravnave. 

Malce pomislekov imamo le glede 8. čle-
na, ki pravi, da so upravičenci do subven-
cioniranega obroka le dijaki, ki so v izobra-
ževalnem procesu prisotni vsaj polovico 
predpisanih dnevnih šolskih obveznosti. V 
primeru odsotnosti od pouka pa do subven-
cioniranega obroka niso upravičeni. Pri tem 
se poraja vprašanje, kdo bo vse to kontroli-
ral? Izvajalec sam s svojimi evidencami, po 
našem mnenju, dela ne bo mogel učinkovito 
opravljati. Zelo težko si predstavljamo, da 
bi bili podatki glede odsotnosti določenih 
dijakov od pouka ažurni, kar se tiče celotne 
dijaške populacije oziroma da bi bili red-
no beleženi. V praksi je ta določba malce 
meglena in po našem mnenju neučinkovi-
ta, zato upam, da bomo pri tem vprašanju 

našli neko boljšo reši-
tev. Na splošno pa je 
zakon dobrodošel in 
bo prinesel našim di-
jakom dodatne pogo-
je za kvalitetnejše bi-
vanje in tudi učenje. 
Stvari, ki sem jih že 
izpostavil, menim, da 
bi bilo dobro popravi-
ti z amandmaji in tako 
narediti zakon še bolj-
ši in še bolj pregleden. 
Poslanci poslanske 
skupine Slovenske 
ljudske stranke bomo 
torej glasovali za pred-
log tega zakona. 
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Predlog zakona o ustanovitvi pokrajin

Stališče poSlanSKe SKupine je preDStavil 
Marjan DrofeniK: 

“Po mnenju Slovenske ljudske stranke 
je to ena ključnih razprav in ustanovitev 
pokrajin ključni projekt te koalicije. Neu-
stanovitev pokrajin pa nedvomno največji 
poraz ne le te koalicije, ampak celotnega 
državnega zbora. Ne nazadnje je treba ta-
koj na začetku jasno povedati, da je velika 
večina poslancev do pred kratkim ustano-
vitev pokrajin podpirala. Iskanje takšnih 
in drugačnih izgovorov tik pred odloča-
njem v državnem zboru pa je vse prej kot 
odgovorno. Ne glede na druga dejstva se 
vsi skupaj spomnimo ustanavljanja občin. Zakoni o lokalni samou-
pravi in financiranju občin so se stalno spreminjali, gre pravzaprav 
za razvoj zakonodaje. In ustanovitev pokrajin je začetek razvoja 
nove ravni lokalne samouprave. Zato ni mogoče danes zagotoviti 
idealnih ali skoraj idealnih rešitev glede vseh vprašanj, ki so pove-
zana z ustanovitvijo pokrajin. So pa redki, ki bi si upali iz današnje 
perspektivi trditi, da je bila ustanovitev občin napaka. Očitno je, 
da so občine pripomogle k razvoju tudi doslej bolj zapostavljenih 
območij. Vendar brez širših pokrajinskih skupnosti bolj policentri-
čen razvoj ne bo mogoč, to je pač dejstvo. 

Predlog zakona o ustanovitvi pokrajin ustanavlja pokrajine in dolo-
ča njihova območja, imena in sedeže ter število članov prvih pokra-
jinskih svetov. Zakon določa merila v skladu s katerimi so določeni 
območja, imena in sedeži pokrajin ter število članic oziroma članov 
prvih pokrajinskih svetov in ureja konstituiranje pokrajin o ustano-
vitvi. Predlagani zakon je po našem mnenju primeren za nadaljnjo 
obravnavo. V veliki meri je bil že usklajen, obenem pa smo prepričani, 
da si bomo vsi prizadevali uskladiti še nekatera odprta vprašanja. 

Ob tem opozarjamo, da ultimati posameznih lokalnih območij za-
radi nezadovoljstva s sedežem ali imenom pokrajine, ne morejo in 
ne smejo biti cena za to, da se pokrajine ne bi ustanovile. Slovenska 
ljudska stranka je že od nekdaj zagovornica načela subsidiarnosti. 
Izhajamo iz prepričanja, da je bila vzpostavitev lokalne samouprave 
v obliki občin ena pomembnejših odločitev, ki je vodenje lokalnih 
skupnosti prenesla na ljudi, ki tam živijo in tako prispevala k bolj 
enakomernemu razvoju Slovenije. Predvsem k razvoju osnovne infra-
strukture v najbolj nerazvitih območjih Slovenije. Kljub dosedanjim 
uspehom občin pa so zaradi prevelike centralizacije razlike med razvi-
tostjo posameznih regij še vedno prevelike. Slovenska ljudska stranka 
si bo tudi v prihodnje z ukrepi in politikami na različnih področjih 
prizadevala za zmanjševanje razlik med posameznimi slovenskimi re-
gijami in zagovarjala enakomeren oziroma skladen regionalni razvoj. 
Dolžnost države je, da s skladnim razvojem omogoči vsem prebival-
cem Slovenije možnosti za kakovostno bivanje in gospodarski razvoj. 
Prevelike regionalne razlike so krivične do državljank in državljanov, 
ki živijo v manj razvitih regijah. Slovenska ljudska stranka je aktivno 
sodelovala pri razvoju lokalne samouprave in s svojimi številnimi 
župani omogočila bolj enakomeren razvoj Slovenije. Slovenska ljud-
ska stranka si bo tudi v prihodnje prizadevala za krepitev položaja 
lokalne samouprave v sistemu izvrševanja oblasti za povečanje de-
mokratičnosti lokalne samouprave v skladu z načeli neposredne in 
predstavniške demokracije ter za zagotavljanje njene učinkovitosti. 
Zagovarjamo še večjo avtonomijo občin in si v skladu z načelom 

subsidiarnosti dosledno prizadevamo za povečevanje njihove vloge. 
V Slovenski ljudski stranki vztrajamo na čim prejšnjem dokončanju 
vzpostavljanja pokrajin kot druge ravni lokalne samouprave. Ta bo 
omogočila dodatno finančno decentralizacijo države, hitrejši razvoj 
naše družbe in večjo blaginjo vseh državljanov. Prizadevamo si, da 
pokrajine dobijo čim večje pristojnosti na vseh področjih, kjer je to 
smiselno in potrebno. V tem državnem zboru smo svojo namero za 
ureditev pokrajin kot drugega nivoja lokalne samouprave izkazali 
že ob imenovanju sedanje vlade, ko smo predlagali tudi ministra za 
lokalno samoupravo in regionalni razvoj. Vsi pravzaprav zelo veliko 
govorimo o skladnem regionalnem razvoju, premiki v tej smeri so 
nujni, vendar tudi bistveno premajhni oziroma prepočasni. 

Zadnje spremembe zakonodaje, naj omenim le vlogo regionalnih 
centrov, o novem štipendijskem zakonu so seveda prinesle kar ne-
kaj pomembnih usmeritev za hitrejši in bolj enakomeren razvoj vseh 
predelov Slovenije. Potrebno je začeti s še bolj konkretnimi ukrepi v 
smeri zagotavljanja regionalnega razvoja. In ustanovitev pokrajin je 
nedvomno pomemben korak v tej smeri. Tako kot je ustanovitev občin 
prinesla pomemben napredek v vseh delih Slovenije, bo nedvomno 
tudi ustanovitev pokrajin zagotovila določeno mero decentralizacije 
in enakomernega razvoja naše države. Morda obstaja še vedno tudi 
kakšen dvom o smiselnosti ustanavljanja še ene ravni lokalne samou-
prave, vendar menim, da če bi šli vprašati ljudi o učinkih vzpostavitve 
lokalne samouprave v obliki občin, imajo o njih v velikem deležu zelo 
pozitivno mnenje. Financiranje vseh predelov Slovenije preko občin-
skih proračunov je omogočilo vzpostavljanje nujne infrastrukture vsem 
krajem, tudi tistim, ki so bili v okviru večjih občin močno zapostavljeni. 
Sedaj pa je potreben, predvsem iz razvojnih razlogov, nekoliko širši 
torej regionalni oziroma pokrajinski pristop, saj so posamezne občine 
premajhne, da bi lahko same na svojem območju učinkovito vzpodbu-
jale svoj razvoj na širšem območju. Na splošno v Poslanski skupini 
Slovenske ljudske stranke ocenjujemo predlagani zakon o ustanovitvi 
pokrajin in tudi ostale pokrajinske zakone, ki jih bomo obravnavali na 
tej seji, kot ustrezne in dobro pripravljene. Nenazadnje je potrebno 
poudariti, da so predlagani zakoni nastajali skozi mnogo različnih 
posvetovanj in da je pri pripravi sodelovalo veliko strokovnjakov in 
drugih zainteresiranih partnerjev. Zakonodaja se je pripravljala z is-
kanjem širokega konsenza, saj se vsi zavedamo, da je za dokončno 
vzpostavitev pokrajinske zakonodaje potrebna dvotretjinska večina v 
državnem zboru. Povedal bi tudi to, da so se pravzaprav uporabljale 
osnove, ki so nastajale o regionalni politiki zadnjih 10, 15 let. 

Naj se na koncu tega mnenja dotaknem še ocene finančnih posle-
dic, ki so jih in jih bo imelo za državni proračun sprejetje teh zako-
nov. Vzpostavitev pokrajin bo temeljila zgolj na prerazporeditvah 
tako zaposlenih kot tudi finančnih sredstev med državo, pokrajinami 
in občinami. Menimo, da je ta cilj mogoče doseči - potrebna bo do-
bra koordinacija in predvsem dobra operativna izvedba vzpostav-
ljanja pokrajin. Morebitne nepravilnosti pri ustanavljanju pokrajin 
ter pri dejanskem prerazporejanju zaposlenih in finančnih sredstev 
bi zagotovo imele večje finančne posledice od pričakovanih. Prepri-
čani pa smo, da bo finančni vpliv nevtralen. 

V Poslanski skupini Slovenske ljudske stranke smo prepričani, 
da je predlagani zakon primeren za nadaljnjo obravnavo, bomo pa 
prisluhnili vsem mnenjem in pripombam. Naš cilj je jasen - čim 
prej sprejeti vso potrebno pokrajinsko zakonodajo, zato si bomo 
prizadevali za konsenz, saj ta ključni zakon s področja pokrajinske 
zakonodaje zahteva dvotretjinsko večino prisotnih poslancev. Slo-
venska ljudska stranka bo predlagani zakon v dobrobit Slovenije 
podprla in upam, da se nam boste tudi drugi pridružili.”

iz poslanskih klopi
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Utrinki razprav nekaterih poslancev:

Kristijan Janc:
“Ko smo sprejemali spremembo Ustave, 

sem bil zadovoljen. “Končno!” sem rekel, 
končno smo dobili konsenz v državnem 
zboru. Imamo zeleno luč, gremo po poti 
naprej. Veliko sem sodeloval pri teh raz-
pravah v duhu in prepričanju, da je vse 
pripravljeno dobro, kvalitetno, da se je po-
slušalo glas vsake občine: mestne občine, 
najmanjše občine, največje občine, glas 
ene regije, druge regije... To je moj obču-
tek in nenazadnje sem ta občutek dobil tudi na srečanju slovenskih 
županj in županov, kjer so le - ti izrazili 99% podporo.”

“Prepričan sem, da ne moremo vsi živeti v osrednji Ljubljani! Beg 
možganov iz določenih regij, Bele krajine, Posavja, Koroške, itd. proti 
Ljubljani je iz leta v leto večji. To je slabo za Slovenijo, to je slabo za 
slovenske občine, to je slabo za slovenske regije, konec koncev to je 
slabo za državljane Republike Slovenije.”

Josip Bajc:
“Če bi razmišljali tako, da ima itali-

janska pokrajina milijon prebivalcev, av-
strijska toliko in toliko, francoska toliko 
in toliko, Slovenci verjetno sploh države ne 
bi imeli. Ker nas je samo za eno predmestje 
mesta Berlina. Dva milijona.”

Mihael Prevc:
“Ko smo zasedli svoje stolčke tu v tej dvo-

rani, smo se vsi skupaj lotili tega projekta 
decentralizacije in nenazadnje pokrajine 
zapisali tudi v Ustavo. Tako da danes, ko 
se pojavlja dilema: pokrajine ja ali ne, me 
pravzaprav to čudi. V Ustavo smo z dvotret-
jinsko večino zapisali pokrajine, danes pa 
o tem dvomimo.”

Stanislav Brenčič:
“Regije oziroma pokrajine morajo biti 

oblikovane tako, da so zmožne avtonomno 
izvajati naloge in še posebej iz države pre-
nesene pristojnosti. Če hočemo to doseči, 
pa je eden od ključnih kriterijev in pogojev 
kritična masa pokrajine. Ključen kriterij. 
In kot dodatno najpomembnejši, kako ljud-
je večinsko čutijo, sprejemajo to regijo, ki 
jo je zdaj predlog zakona določil. Tam kjer 
je večinsko ne sprejemajo ali jo z nekimi 
argumenti želijo preoblikovati, je treba to 
dopustiti in upoštevati.”

35. redna seja Državnega zbora Glasovanje o Zakonu o 
ustanovitvi pokrajin

V Ustavi Republike Slovenije je zapisano, da pokrajine državni zbor 
ustanovi z dvotretjinsko večino navzočih poslancev. Ob glasovanju o 
predlogu zakona je bilo navzočih 85 poslancev, da bi zakon bil sprejet, 
bi zanj moralo glasovati 57 poslancev. Vendar kot je vidno iz glasovanja, 
je zanj glasovalo le 50 poslancev, proti pa je bilo dejansko 35 poslancev 
(glas tistih poslancev, ki so se vzdržali dejansko pomeni glas proti).

DRŽAVNI ZBOR 
REPUBLIKE
SLOVENIJE

Glasovanje dne, 01.02.2008
ob 18:22:11
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Strani pripravil Aleš Vehar
sekretar poslanske skupine SLS v DZ RS
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Kako ste si kot vodja svetniške skupine SLS 
zastavili delo v tekočem mandatu?

V svetniški skupini SLS je 6 svetnikov. Pred 
vsako sejo državnega sveta se bomo srečevali 
in se pogovorili o gradivu za sejo. Ker svet-
niško skupino sestavljamo svetniki različnih 
interesov, si bomo izmenjavali mnenja in pod-
pirali dobre predloge in jih po potrebi tudi 
dopolnjevali. Seveda pa bomo konstruktivno 
delovali s predlogi in pobudami tudi z delom 
v komisijah. 

Kakšni so cilji svetniške skupine SLS v zdajš
njem mandatu DS RS? 

Kot sem že omenil, bo svetniška skupina 
stremela za tem, da se bodo pri sprejemanju 
zakonodaje upoštevala mnenja državnega sve-
ta, da bodo ti zakoni čim boljši in kvalitetni. 
Prizadevali si bomo za konstruktivno sodelo-
vanje z drugimi ustanovami in institucijami 
tako doma kot v svetu.

Pogovor z vodjem svetniške skupine SLS Vincencem Otoničarjem

Delo Državnega sveta prispeva h 
kvalitetnejšemu življenju državljanov
Decembra so bile volitve v Državni svet RS. Vodja svetniške skupine SLS je v tem mandatu Vincenc Otoničar. Povprašali smo ga o njegovih 
načrtih v zvezi z delom v svetniški skupini in delovnih telesih državnega sveta. 

Svetnik ste bili že v prejšnjem sklicu. Lahko 
govoriva o kakšnih razlikah med prejšnjim in 
sedanjim sklicem državnega sveta, zlasti kar 
zadeva delo, organizacijo itd?

Težko je na začetku novega mandata govori-
ti o razlikah v delu v primerjavi med prejšnjim 
in sedanjim sklicem, saj smo se svetniki komaj 
spoznali in pričeli z delom. Na začetku pa 
imam kar dober občutek, saj se je način dela 
že nekoliko spremenil z novim predsednikom 
in sekretarjem, ki prihaja iz vrst SLS. Osebno 
imam kar dober občutek. 

Ste tudi predsednik Komisije DS RS za med
narodne odnose in evropske zadeve. Kakšne na
črte imate za delo komisije v tem mandatu? 

Komisija je bila konstituirana pred dobrim 
mesecem. Pokriva področje zunanjih zadev 
države, zadeve Evropske unije, položaj Sloven-
cev v zamejstvu in po svetu ter sodelovanje z 
tujimi parlamentarnimi institucijami. Imamo 

že polno dela, saj smo vključe-
ni v dogodke predsedovanja 
Slovenije EU. Skupaj z Odbo-
rom za zadeve EU DZ RS smo 
soorganizatorji dveh srečanj 
konference odborov parlamen-
tov Evropske unije za evropske 
zadeve - COSAC v Sloveniji. Ko-
misija bo obravnavala pobude 
in vprašanja članov državnega 
sveta v zvezi z zadevami, ki jih 
obravnava, ter druge zadeve, 
za katere jo pooblasti državni 
svet. Komisija pripravlja tudi 
predloge zahtev in mnenj v 
zvezi z zakoni, drugimi akti in 

dokumenti, ki se nanašajo na zadeve, ki jih 
obravnava. Še naprej bo komisija sodelovala 
z Odborom DZ RS za EU zadeve, z Odbo-
rom za zunanjo politiko kot tudi s Komisijo 
DZ RS za Slovence po svetu in zamejstvu, saj 
se je dosedanje delo s temi odbori in komisi-
jo pokazalo kot zelo uspešno in koristno za 
obe strani. Nadaljevali bomo tudi z dobrim 
povezovanjem z organizacijami, ustanovami 
in društvi, ki delujejo na področju Slovencev 
po svetu in zamejstvu. 

Kot predsednik komisije za mednarodne od
nose se srečujete s predstavniki drugih domov 
ostalih držav. S katerimi ste navezali bolj tesne 
stike in kako sodelujete z njimi?

Predsednik te komisije sem bil že drugo 
polovice prejšnjega mandata in sem pri svo-
jem delu spoznal že vse sorodne komisije in 
odbore Senatov kot tudi parlamentov drugih 
držav EU, pa tudi ustanov same EU. Najbolj 
tesne stike imam seveda s predstavniki drugih 
domov kot z Lordsko Zbornico Združenega 
Kraljestva Velike Britanije. Srečujemo se na 
raznih srečanjih in obiskih, kjer izmenjujemo 
izkušnje in poglede na dogajanja z našega po-
dročja. 

Kakšna so vaša pričakovanja od članov ko
misije za mednarodne odnose in evropske za
deve?

Drugi člani te komisije so zastopniki različ-
nih interesnih skupin in področji. Nekateri so 
bili člani te komisije že v prejšnjem mandatu, 
tako da se že poznamo in smo zelo dobro 
sodelovali. Prepričan sem, da bomo dobro 
sodelovali in delovali tudi v tem mandatu in 
uspeh ne sme izostati.

iz svetniških klopi
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Na obisku pri varuhinji človeko
vih pravic

Predsednik državnega sveta mag. Blaž 
Kavčič in sekretar državnega sveta Marjan 
Maučec sta se na povabilo varuhinje člove-
kovih pravic dr. Zdenke Čebašek Travnik 
udeležila njenega kolegija. Obe strani sta 
predstavili delovanje svojih institucij. Varu-
hinja se je strinjala, da za odložilni veto dr-
žavnega sveta na Zakon o pacientovih pravi-
cah obstajajo utemeljenih razlogi. Vodstvo 
državnega sveta se je z varuhinjo načelno 
dogovorila za sodelovanje pri pripravi alter-
nativnega predloga tega zakona. 

Ustavno sodišče pritrdilo opozori
lom Državnega sveta glede Zako
na o visokem šolstvu

 Na zahtevo Državnega sveta za presojo 
ustavnosti in zakonitosti Zakona o visokem 
šolstvu Zakona o spremembah in dopolni-
tvah Zakona o visokem šolstvu in Uredbe 
o uvedbi in uporabi klasifikacijskega siste-
ma izobraževanja in usposabljanja je Ustav-
no sodišče z odločbo št. U-I-370/06 z dne 
17.1.2008 razveljavilo osmi odstavek 50. čle-
na Zakona o visokem šolstvu in tako tudi to-
krat v določeni meri pritrdilo najbolj uteme-
ljenim pomislekom državnega sveta, ki so 
bili preslišani v zakonodajnem postopku.

Državni svet o neizglasovani no
veli Zakona o Državnem svetu

Državni svet Republike Slovenije je izra-
zil presenečenje nad izidom glasovanja o 
predlagani noveli Zakona o državnem sve-
tu, s katero bi na podlagi odločbe Ustavne-
ga sodišča funkcija predsednika državnega 
sveta ponovno postala poklicna. 

Novelo zakona iz leta 2005, s katero je 
funkcija predsednika postala nepoklicna, 
je državni zbor sprejel z navadno večino 
navzočih poslancev. Pri spremembi nepo-
klicne funkcije v poklicno pa so se v dr-
žavnem zboru tokrat odločili za absolutno 
dvotretjinsko večino, ki pa je državni zbor 
ni dosegel. 

Državni svet kljub temu pričakuje, da bo 
državni zbor v zahtevanem roku uzakonil 
odločbo Ustavnega sodišča. 

Vodstvo DS RS na 4. skupnem 
parlamentarnem srečanja o Liz
bonski strategiji 

Predsednik DS RS mag. Blaž Kavčič in 
sekretar DS RS Marjan Maučec sta se 11. 

in 12. februarja udeležila 4. skupnega parla-
mentarnega srečanja o Lizbonski strategiji 
v Bruslju. Teme, o katerih so razpravljali na 
plenarnem srečanju in v delovnih skupinah 
so bile notranji trg in strategije - raziskave 
in razvoj: odzivi na globalizacijo, vlaganje 
v ljudi in v trg delovne sile, merjenje na-
predka in nadzor nad izvajanjem Lizbonske 
strategije. 

Na srečanju predsednikov parla
mentarnih odborov COSAC tudi 
vodja svetniške skupine SLS 
Vincenc Otoničar

Predsednike parlamentarnih odborov 
COSAC sta na srečanju, ki je potekalo 
18. februarja 2008, v parlamentu Repub-
like Slovenije, uvodoma nagovorila pred-
sednik Odbora Državnega zbora za zadeve 
Evropske unije Anton Kokalj in predsed-
nik Komisije Državnega sveta za medna-
rodne odnose in evropske zadeve Vincenc 
Otoničar.

Kot član sodelujete tudi v Komisiji DS RS za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano. V kakšni 
smeri menite, da bi morala delovati ta komisija 
državnega sveta?

Ta komisija bo delovala v smeri čim boljše 
zakonodaje s področja kmetijstva, gozdarstva 
in razvoja podeželja, zavzemati bi se morala za 
pridelavo zdrave prehrane, ki ji čedalje večjo 
skrb posveča tudi Evropska unija. 

Ste tudi član interesne skupine lokalnih inte
resov. Že naziv interesne skupine pove, v kakšni 
smeri skupina deluje. Za kaj bi si po vašem mne
nju skupina morala še posebej prizadevati?

V svetniški skupini SLS smo kar štirje pred-
stavniki lokalnih interesov. Vsi dobro pozna-
mo potrebe, probleme in interese le teh in se 
bomo skozi mandat, ki nam je bil zaupan, tru-
dili, da jih rešujemo in izboljšamo tudi skozi 
spreminjanje zakonodaje in druge aktivnosti. 
Že v tem mandatu smo dali pozitivno mnenje 
k pokrajinski zakonodaji, ki jo lokalne skupno-
sti po mojem prepričanju nujno potrebujejo.

V čem vidite glavno poslanstvo državnega 
sveta?

Glavno poslanstvo državnega sveta vidim v 
tem, da so v njem zastopani različni interesi 
kot tudi civilna družba preko različnih oblik 
njegovega delovanja. Dosedanje delo državne-
ga sveta je pokazalo, da s svojimi predlogi in 
mnenji prispeva k boljšemu življenju in delu 
državljanov Slovenije.

Vsake toliko časa vzniknejo ideje o ukinitvi 
državnega sveta. Kaj o tem menite vi?

Kar večkrat so se že pojavile težnje, da se 
državni svet ukine in to od oseb in ustanov, 
ki v njem vidijo konkurenco. Državni svet je 
v preteklosti že mnogokrat dokazal, da so 
predlogi in mnenja, pa nenazadnje tudi kri-
tike, dobrodošle, kar se je pokazalo tudi pri 
sprejemanju zakonodaje in pri sklepih Ustav-
nega sodišča RS, ki mu je pobude dal prav 
državni svet. Pritrdili so mu tudi državljani z 
odločitvami na referendumih, za katere je dal 
pobudo prav državni svet. Prepričan sem, da 
je obstoj državnega sveta nujen za boljše in 
kvalitetnejše delo države in zaradi koristi vseh 
državljank in državljanov Slovenije. 

MF 

Novice z Državnega sveta RS

iz svetniških klopi
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Ustanovitev pokrajin v Sloveniji je eno po-
membnejših notranje političnih vprašanj, saj 
smo v procesu uresničevanja ustavnih zasnov 
državne ureditve, ki temelji na decentralizaciji 
oblasti. V državnem zboru je bilo letu 2006 s 
sprejetjem ustavnih sprememb doseženo po-
litično soglasje, s tem pa so bili vzpostavlje-
ni ustavni pogoji za ustanovitev pokrajin kot 
druge ravni lokalne samouprave. S tem smo 
državljanom dali obljubo in sprejeli odgovor-
nost za uveljavitev načela decentralizacije, ki 
je za enakomernejši razvoj Slovenije nujna.

Cilj ustanovitve pokrajin v Sloveniji je de-
centralizacija upravljanja znatnega dela javnih 
zadev z državne na pokrajinsko raven. Hkrati 
pomeni devolucijo oblasti, ki predstavlja tako 
prenos nalog iz državne pristojnosti na po-
krajine, decentralizacijo prihodkov od javno-
finančnih virov, prerazporeditev kadrovskih 
virov ter predvsem dodelitev pravice pokra-

jin do samostojnega odločanja, upravljanja 
in financiranja nalog v skladu s potrebami 
in interesi prebivalcev pokrajine. Osnovni 
namen decentralizacije je doseganje večjih 
narodnogospodarskih koristi. S tem se bomo 
približali dejanskim potrebam posameznih 
okolij, saj centralizirani nivo upravljanja težje 
ugotavlja potrebe lokalnega prebivalstva. Po-
samezni deli Slovenije so namreč v neenako-
pravnem položaju, o čemer zgovorno pričajo 
tudi podatki o rasti BDP kot merilu razvitosti 
po statističnih razvojnih regijah. Rast se po po-
sameznih regijah sicer zvišuje, a se razlike iz 
leta v leto povečujejo. Razmerje med osrednjo 
Slovenijo in Zasavjem oz. Pomurjem je 1:2, 
kar pomeni, da imajo državljani v teh okoljih 
neenake možnosti za uresničevanje svojih in-
teresov. Če želimo narediti sistemski premik 
pri enakomernem razvoju Slovenije, pokrajine 
nujno potrebujemo. Vlada sicer posveča regio-
nalnemu razvoju izredno pozornost in je v tem 

okviru sprejela številne ukrepe za pospešitev 
uravnoteženega razvoja. Naš cilj je zaustavi-
tev naraščanja regionalnih razvojnih razlik ter 
pospešena gospodarska rast in prestrukturira-
nje tudi v bolj odmaknjenih delih države, ki 
se soočajo z največjimi razvojnimi problemi, 
vendar sistemskega koraka naprej ni mogoče 
narediti brez ustanovitve pokrajin.

Lokalna samouprava je le beseda na papir-
ju, če ne razpolaga z zadostno finančno avto-
nomijo, ki je primerna njenim pristojnostim. 
Obseg sredstev, ki so v Sloveniji namenjena 
nižjim ravnem upravljanja, nas uvršča med 
države z nižjo stopnjo fiskalne decentraliza-
cije. Eden izmed razlogov je tudi odsotnost 
drugega nivoja upravljanja, to je pokrajin. Za 
financiranje pokrajin niso predvideni novi dav-
ki, niti druge dajatve, ki bi povečevale obvezno-
sti fizičnih ali pravnih oseb. Vendar je pojem 
»lastni vir financiranja« širši in pomeni, da 

gre za lastni vir vedno, 
kadar je z zakonom do-
ločeno, da prihodki od 
določenih davčnih in 
nedavčnih virov pripa-
dajo pokrajinam. Le te 
bodo imele finančno 
avtonomijo, ki pome-
ni samostojno odloča-
nje o namenih pora-
be sredstev v okviru 
zakona. Za finančno 
avtonomijo pokrajin 
pa je ključnega pome-
na, da so prihodki po-
krajinskih proračunov 
ustrezni in sorazmerni 

nalogam, ki jih morajo pokrajine opravljati 
ter da hkrati zagotavljajo pokrajini možnost 
samostojnega načrtovanja razvoja v interesu 
in v korist prebivalcev pokrajine.

Slovenija je preveč raznolika država, da bi 
bilo mogoče usmerjati razvoj iz enega centra. 
Decentralizacija, subsidiarnost in partnerstvo 
za razvoj so v Sloveniji ekonomske in ne zgolj 
politične kategorije. Koncentracija gospodar-
skih aktivnosti in poselitve v Ljubljani in ob 
obeh razvojnih oseh je neprimeren razvojni 
koncept, ki povzroča velike eksterne stroške. 
Nasprotno pa policentrični razvoj, prav zaradi 
relativne majhnosti Slovenije, dobrih promet-
nih povezav in vse boljše dostopnosti ter samih 
zakonitosti razvoja postindustrijske informacij-
ske družbe, ne povzroča velikih transakcijskih 
stroškov, ki bi opravičevali centralizacijo. Di-
namičen gospodarski razvoj potrebujejo prav 
vsa okolja v Sloveniji, vse slovenske pokraji-
ne. Formula delitve pristojnosti daje nižji 

ravni vse, kar ne 
more biti boljše 
in učinkovitejše 
uresničevano na 
ravni, ki je nepo-
sredno nad njo. 
S spremembami področne zakonodaje, ki so 
vsebina predlaganega zakona o prenosu na-
log v pristojnost pokrajin, pa bomo v praksi 
izvedli decentralizacijo državnih nalog in tako 
napolnili bodoče pokrajino z vsebino. 

Stroka je v preteklih letih pripravila vrsto 
predlogov členitve Slovenije na pokrajine, 
vendar enotnega stališča ni oblikovala, kar je 
tudi razumljivo, saj gre v strokovnem okviru 
navsezadnje za politično odločitev. Predlog, ki 
predvideva 14 pokrajin, je oblikovan na podla-
gi obstoječe delitve za namene teritorialnega 
razvoja, ki je prerasla v politično pričakovanje 
večine nosilcev lokalne oblasti. 

Odločitev poslank in poslancev, ki v petek, 
1. februarja, niso izglasovali podpore krovne-
mu zakonu o ustanovitvi pokrajin, bi lahko 
razumeli kot odrekanje podpore regionaliza-
ciji Slovenije. S tem je bila več kot polovici 
naše države, predvsem tistim državljankam 
in državljanom, ki živijo na najbolj razvojno 
podhranjenih območjih, odvzeta možnost 
hitrejšega in bolj enakomernega razvoja. Do-
sedanje razprave o vsebini pokrajinske uredi-
tve so dokazale splošno podporo ustanovitvi 
pokrajin, ki jo razumem kot pripravljenost in 
odločenost prebivalcev, da vzamejo usodo v 
svoje roke, zato menim, da je smiselno in nuj-
no, da se z zakonodajnim postopkom in priza-
devanji za ustanovitev pokrajin nadaljuje. 

Odprti in pripravljeni smo na razpravo in 
dodatna usklajevanja, vendar na snovi konkret-
nih predlogov, ki jih bomo preučili in jih v naj-
večji možni meri poskusili tudi upoštevati. 

Ponovno poudarjamo, da je smiselno, da se 
zakonodajo sprejme še v tem mandatu, saj je 
bilo do sedaj opravljenega že veliko dela. Če 
zakonodaja ne bo sprejeta v tem mandatu, 
bo v prihodnjem potrebno projekt praktično 
začeti znova, kar bi pomenilo, da projekt re-
gionalizacije Slovenije niti teoretično ne bi 
dokončali do lokalnih volitev 2010.

Naj na koncu ponovno poudarim, da so pro-
jekt ustanavljanja pokrajin odločno podprli 
predvsem tisti, ki jih ustanovitev oz. ne-usta-
novitev pokrajin konkretno zadeva, in sicer 
predvsem lokalna okolja, gospodarstveniki, 
itd., zato menim, da bi bilo potrebno, da jim 
prisluhne tudi politika in s potrditvijo pokra-
jinske zakonodaje sprejme odgovornost za 
hitrejši, predvsem pa bolj enakomeren razvoj 
Slovenije. 

Nagovor ministra dr. Ivana Žagarja

“Pokrajine so nuja”
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Delo Službe vlade za lokalno samoupravo in regionalno 
politiko in aktivnosti ministra dr. Ivana Žagarja

Minister za lokalno samoupravo in 
regionalno politiko dr. Ivan Žagar 
je 7. februarja 2008 nastopil na 
plenarnem zasedanju Odbora regij 
v Bruslju in predstavil prednostne 
naloge slovenskega predsedovanja 
Svetu EU. 

 Slovenija bo 4. marca 2008 na Brdu pri 
Kranju gostila srečanje Predsedstva Odbora 
regij in mednarodno konferenco z naslovom 
Teritorialni dialog, tj. letno konferenco zainte-
resiranih lokalnih in regionalnih oblasti. 

12. februarja sta Urad RS za nadzor pro-
računa Ministrstva za finance, ki sta ga za-
stopala minister za finance dr. Andrej Bajuk 
in minister, pristojen za področje lokalne 
samouprave in regionalne politike, dr. Ivan 
Žagar, ter Evropska komisija, ki jo je zastopa-
la evropska komisarka za regionalno politiko 
Danuta Hübner, podpisala pogodbi zaupanja, 

s čimer ima Slovenija vzpostavljene primerne 
kontrolne mehanizme pri črpanju sredstev iz 
skladov Skupnosti.

Pogodbi zaupanja sta dodatka k sporazumo-
ma, ki sta bila podpisana že leta 2005, in sta 
opredeljevala sodelovanje na področju revizij-
skih aktivnosti pri porabi sredstev Skupnosti 
v RS med Evropsko komisijo in Uradom RS 
za nadzor proračuna. 

Minister Žagar je v izjavi ob podpisu po-

godb zaupanja dejal, da je logična posledica 
podpisa pogodb zaupanja »znatno zmanjšanje 
revizijske dejavnosti Evropske komisije na kra-
ju samem in zmanjševanje potrebe po revidi-
ranju in stalnem nadzoru s strani Evropske 
komisije.«

Služba Vlade RS za lokalno samoupravo 
in regionalno politiko je 18. februarja 2008 

v Hotelu Mons organizirala delovni posvet 
za župane slovenskih občin. Gostitelja posve-
ta, ki je bil namenjen razpravi o pokrajinski 
zakonodaji, sta bila predsednik Vlade RS Ja-

nez Janša, in minister, pristojen za področje 
lokalne samouprave in regionalne politike, dr. 
Ivan Žagar. 

Župani so po mnenju premierja Janeza Jan-
še večinsko podprli predlog, da vlada ponovno 
poskusi s predlaganjem delno noveliranega 
zakona o ustanovitvi pokrajin, saj, kot je de-
jal, prevladuje prepričanje, da so pokrajine 
projekt, ki ga Slovenija potrebuje čim prej za 
hitrejši in bolj enakomeren razvoj«.

Minister dr. Ivan Žagar predstavil 
prioritete in aktivnosti slovenskega 
predsedovanja na področju kohezij
ske politike 

Minister, pristojen za področje lokalne sa-
mouprave in regionalne politike, dr. Ivan Žagar 
s sodelavci je 20. februarja v Ljubljani velepo-
slanikom držav članic EU predstavil prioritete 
in aktivnosti Službe vlade RS za lokalno sa-
moupravo in regionalno politiko na področju 
predsedovanja Slovenije Svetu EU. Kohezijsko 
politiko je označil kot eno ključnih politik EU 
in izpostavil velik pomen, ki ga ima ta politika 
za ohranjanje konkurenčnosti EU kot celote, v 
širšem smislu pa tudi za ohranjanje Evropskega 
modela socialnega tržnega gospodarstva. 

Na področju kohezijske politike je minister, 
dr. Ivan Žagar izpostavil tri prioritete in sicer:

1. razpravo o prihodnosti kohezijske politike;
2. vmesni pregled Lizbonske strategije;
3. teritorialno dimenzijo s posebnim poudar-

kom na načelu subsidiarnosti.
Podrobno so bile predstavljene aktivnosti na 

vsakem izmed omenjenih področij, prav tako 
pa je bil predstavljen širši okvir razprave o pri-
hodnosti kohezijske politike, in sicer razprava 
o pregledu proračuna EU kot celote. 

NO



�0 delo ministrov SlS

Poročilo ministrstva za okolje in prostor predsedniku vlade republike slovenije na poziv računskega sodišča 

Minister Janez Podobnik vestno in odgovorno opravlja 
svoje delo

5.2.2008 je Ra čun sko so diš če po zva lo pred sed ni ka Vla de RS, naj raz re ši 
od go vor no ose bo na Mi ni strs tvu za oko lje in pro stor  mi ni stra Ja ne za 
Po dob ni ka. Mi ni ster je pred sed ni ku vlade poslal po ro či lo, v ka te rem 
pou dar ja, da Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor meni in do ka zu je, da je 
rav na lo us trez no in v skla du z zah te va mi Ra čun ske ga so diš ča, saj je po 
letu 2005, to rej po re vi di ra nem ob dob ju, iz ved lo us trez ne ukre pe. 

Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 
je v svo jem od ziv nem po ro či lu dne 
6.12.2007 po sla lo Ra čun ske mu so-
diš ču:
– sez nam let nih raz lik med zbra-

no in od mer je no okolj sko da ja-
tvi jo za ra di od la ga nja od pad kov 
po iz va jal cih jav ne služ be od la-
ga nja od pad kov, lo če no za leta 
2002, 2003, 2004 in 2005 in

– na vo di la za ve zan cem za se sta-
vo po ro či la o na men ski po ra bi 
okolj ske da ja tve in po rab lje nih 
dru gih vi rih sred stev za in ve sti-
ci je, do lo če ne v izre ku od ločb 
o opro sti tvi pla či la okolj ske da-
ja tve v te ko čem letu.

Po leg tega je Ra čun ske mu so-
diš ču za go to vi lo, da bo v bo do če 
o mo re bit nih pre sež kih z akon ta-
ci ja mi vpla ča ne okolj ske da ja tve 
spro ti ob veš ča lo Mi ni strs tvo za 
gos po dars tvo. 

V odziv nem po ro či lu je Mi ni strs-
tvo za oko lje in pro stor tudi izra zi lo 
dvom o svo ji pri stoj no sti gle de za-
go tav lja nja vra či la pre več vpla ča nih 
okolj skih da ja tev. Ta dvom Mi ni strs-
tva za oko lje in pro stor, da lah ko 
v ok vi ru svo je pri stoj no sti za go to vi 
vra či lo pre več vpla ča nih okolj skih 
da ja tev iz ob dob ja 2002 – 2005, 
je po tr di lo tudi Ra čun sko so dišče 
samo, saj je oce ni lo, da je po prav-
ljal ni ukrep druž be Sna ga v zve zi z 
vra či lom pre več vpla ča nih okolj skih 
da ja tev pri me ren. Druž ba Sna ga in 
Mest na ob či na Ma ri bor sta na mreč 
na po bu do Ra čun ske ga so diš ča skle-
nili po god bo o po ra ču nu pre več za-
ra ču na ne okoljske da ja tve upo rab ni-
kom sto ri tev jav ne služ be rav na nja 
z od pad ki od leta 2002. 

Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 
meni, kot je tudi v odziv nem po ro-
či lu na ka za lo in kot je Ra čun sko so-
diš če ne na zad nje v pri me ru ob či ne 
Ma ri bor tudi po tr di lo, da je ob či na 
ti sta, ki je pri stoj na, da sku paj s svo-

jim jav nim pod jet jem ali iz bra nim 
kon ce sio nar jem za go to vi vra či lo 
pre več vpla ča nih okolj skih da ja tev 
iz pro ra ču nov ob čin upo rab ni kom 
sto ri tev jav ne služ be.

Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 
je v letu 2007 pred la ga lo spre-
membo Ured be o ob li ko va nju cen 
ko mu nal nih sto ri tev tako, da se v 
ceno ko mu nal ne sto ri tve vklju či 
tudi stro šek iz va jal ca jav ne služ be 
za ra di pla či la okolj ske da ja tve. V 
do go vo ru z dru gi mi pri stoj ni mi mi-
ni strs tvi je bilo od lo če no, da se bo 
ta spre mem ba ured be uvel ja vi la v 
apri lu 2008, ko pre ne ha rok ve ljav-
no sti te ured be.

Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 
je v svo jem odziv nem po ro či lu na-
ved lo, da je za pri pra vo na vo di la 
o na či nu za ra ču na va nja in ra ču no-
vod skem obrav na va nju okolj ske da-
ja tve v po slov nih knji gah za vezan-
cev za okolj sko da ja tev pri stoj no 
Mi ni strs tvo za fi nan ce. 

Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 
v ča su, ki mu je bilo na vo ljo, tudi 
ob jek tiv no Ra čun ske mu so diš ču ni 
mo glo po sre do va ti iz de la nih »Na vo-
dil o na či nu za ra ču na va nja in ra ču-
no vod skem obrav na va nju okolj ske 
da ja tve v po slov nih knji gah«, ker 
za iz da jo ta ke ga akta samo ni pri-
stoj no in ker koor di na ci ja dru gih 
mi ni str stev za iz de la vo ta ke ga akta 
ter ja gle de na let ne pro gra me po sa-
mez nih re sor jev bis tve no več ča sa, 
kot je 90 dnev ni rok, v ka te rem je 
Ra čun sko so diš če pri ča ko va lo od 
Mi ni strs tva za oko lje in pro stor že 
iz de la no re ši tev.

Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 
sku paj z Mi ni strs tvom za gos po-
dars tvo in Mi ni strs tvom za fi nan-
ce pri prav lja spre mem bo Ured be 
o ob li ko va nju cen ko mu nal nih sto-
ri tev, v ka te ri bo okolj ska da ja tev 
se stav ni del cene ko mu nal ne sto ri-
tve. Pre ko tega in štru men ta bodo 

za ve zan ci ob vsa ko let ni us kla di tvi 
toč ke za vred nost okolj ske da ja tve 
vla ga li v po tr di tev ceno ko mu nal-
ne sto ri tve. Ob vlo gi za do lo či tev 
cene ko mu nal ne sto ri tve bodo mo-
ra li za ve zan ci lo če no pri ka za ti kal-
ku la tiv ne ele men te last ne cene ter 
kal ku la tiv ne ele men te okolj ske da-
ja tve. Ob vsa ko let ni pre ver bi cene 
bo Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 
ob vlo gi kon tro li ra lo:
1. Pra vil nost izra ču na okolj ske da-

ja tve;
2. Us trez nost vseh ak tov s področ ja 

rav na nja z od pad ki ter od va ja nja 
in čiš če nja od pad nih voda ter 
hkra ti pre ver ja lo iz vr še va nje ob-
vez no sti in na log za ve zan cev iz 
ope ra tiv ne ga pro gra ma vars tva 
oko lja (od pad ki, od pad ne vode);

3. Let no po ro či lo o iz va ja nju jav-
ne služ be rav na nja z od pad ki.

Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 
je v svo jem odziv nem po ro či lu na-
ved lo, da kva li te ta no tra njih kon-
trol na ni vo ju ob čin za vi si od kva-
li te te nji ho vih nor ma tiv nih ak tov, 
ki se na na ša jo na iz va ja nje lo kal ne 
jav ne služ be, in je zato kot po prav-
ljal ni ukrep iz de lalo:
–  vzorč ni Od lok o rav na nju z 

od pad ki in
–  no ve la ci jo Ope ra tiv ne ga pro gra-

ma rav na nja z bio raz gra dlji vi mi 
od pad ki, ki vklju ču je od la ga nje 
ko mu nal nih od pad kov.

V odziv nem po ro či lu Mi ni strs-
tvo za oko lje in pro stor na va ja, da 
so ključ ni akti za no tra njo kon tro-
lo na ni vo ju ob čin tudi že spre je ti 
pra vil ni ki, ki ure ja jo os kr bo val ne in 
teh nič ne stan dar de iz va janja ob čin-
skih jav nih služb vars tva oko lja. 

Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 
meni, da so in stru men ti no tra nje 
kon tro le vzpo stav lje ni z ob vez nim 
po ro ča njem iz va jal cev jav nih služb 
vars tva oko lja in si cer z ob ve zo, da 
iz va jal ci sto ri tev jav ne služ be na 
pod la gi pred pi sov o jav ni služ bi 
vars tva oko lja let no po ro ča jo o iz va-
ja nju jav nih služb na ob moč ju, kjer 
le te iz va ja jo. Ta po ro či la ob se ga jo 
vse re le vant ne podat ke, s po moč jo 
ka te rih je mo go če iz ve sti nad zor in 
kon trol ne toč ke no tra nje kon tro le 

na ni vo ju ob čin.
Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 

tudi meni (in je Ra čun ske mu so-
diš ču več krat tudi po ja sni lo), da 
za ra di iz va ja nja no tra nje kon tro le 
ob či ne po seb nih na vo dil o na či nu 
iz ved be po ra ču na pre več vpla ča nih 
akon ta cij okolj ske da ja tve za ra di 
obre me nje va nja oko lja z od la ga-
njem od pad kov ne po tre bu je jo. To 
je na nek na čin po tr di lo tudi Ra-
čun sko so diš če s po tr di tvi jo za dost-
no sti po prav ljal ne ga ukre pa ob či ni 
Ma ri bor in pod jet ju Sna ga, ki sta 
sama v ok vi ru svo jih pri stoj no sti s 
po seb no po god bo ure di la po ra ču-
na pre več vpla ča nih akon ta cij okolj-
ske da ja tve zaradi obre me nje va nja 
oko lja z od la ga njem od pad kov.

Do na vedb in pred lo gov Ra čun-
ske ga so diš ča v odziv nem po ro či lu 
za ure di tev po stop ka prve od me re 
okolj ske da ja tve pri no vih za ve zan-
cih in ure di tev po stop ka do lo či tve 
pla če va nja me seč nih akon ta cij za 
ob sto je če zave zan ce v Ured bi o 
okolj ski da ja tvi za one sna že va nje 
oko lja za ra di od la ga nja od pad kov 
se Mi ni strs tvo za oko lje in pro stor 
ni po se bej opre de li lo in meni, da 
ne gre za ni ka kr šno prav no praz ni-
no in še manj za ne go to vost, ker 
je:

– iz do ločb ured be ja sno razvid-
no, da se pla či lo prve akon ta ci je 
zač ne z za čet kom od la ga nja od pad-
kov, ki je tudi pod la ga za ob vez nost 
pla če va nja okolj ske da ja tve, vi ši na 
prve akon ta ci je, ki se pla ča ob pr-
vem ko le dar skem me se cu, ko je ta 
ob vez nost pla či la okolj ske da ja tve 
na sta la, pa se izra ču na iz let ne ko-
li či ne od pad kov, ki jo uprav lja vec 
od la ga liš ča sme od lo ži ti v skla du z 
iz da nim oko lje vars tve nim do vo lje-
njem za od la ga nja od pad kov (13.
člen ured be),

– iz do ločb ured be ja sno raz vid no, 
da je za čet ni me sec za pad lo sti pla-
či la in spre mem be zne ska me seč ne 
akon ta ci je prvi me sec po pre je mu 
od mer ne od loč be za pre te klo leto 
(kar Ra čun sko so diš če tudi pred la-
ga, da se še do dat no vsta vi v ured bo 
kot »na sled nji me sec po pre je mu od-
mer ne od loč be«). Samo po sebi pa 
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tudi meni, da ni nujno urejanje fi-
nančnih transferov vplačane okolj-
ske dajatve iz državnega proračuna 
v občinske s posebnimi predpisi, 
ampak za to zadostujejo (in taka je 
tudi praksa na drugih področjih) 
splošni predpisani pogoji poslova-
nja z javnimi financami ter v zvezi 
s sredstvi okoljske dajatve posebna 
navodila ministrstva, ki je pristoj-
no za finance. 

Trditev Računskega sodišča o 
štiridnevni zamudi ne drži. Iz pri-
loge je razvidno, da je ministrstvo 
6.12.2007 v skladu z Zakonom o 
splošnem upravnem postopku v 
roku oddalo odzivno poročilo pri-
poročeno s povratnico na Pošti 
1109, Linhartova 9, Ljubljana. Iz 
povratnice pa je razvidno, da je Ra-
čunsko sodišče prevzelo odposla-
no pošiljko 7.12.2007 (prevzel g. 
Emil Doles) in ne 10.12.2007, kot 
je označen prevzem Računskega 
sodišča na priloženem odzivnem 
poročilu. Priložena potrdila torej 
dokazujejo, da je Ministrstvo za 
okolje in prostor pravočasno od-
dalo odzivno poročilo. 

Na koncu pa bi Ministrstvo za 
okolje in prostor želelo še posebej 
izpostaviti okoljsko-razvojni po-
men okoljske dajatve. Z uvedbo 
te dajatve je Ministrstvo za okolje 
in prostor vzpostavilo pomemben 
finančni vir in instrument za izgrad-
njo komunalne infrastrukture. S po-
močjo zbranih sredstev iz naslova 
okoljskih dajatev zaradi odlaganja 
odpadkov so bila v obdobju od leta 
2000 zgrajena vsa pomembna od-
lagališča in centri za ravnanje z 
odpadki (CERO Puconci, GAJKE 
Ptuj, CERO Celje, CERO Dolenj-
ska). Poleg tega so z zbranimi 
sredstvi okoljskih dajatev občine 
zgradile zbirne centre za ravnanje z 
odpadki, ki jih je v Sloveniji že več 
kot 60. Večina slovenskih občin pa 
je iz naslova teh sredstev izboljšala 
stanje na obstoječih odlagališčih. 
Okoljska dajatev predstavlja tudi 
osnovni vir sofinanciranja pri ko-
hezijskih projektih. 

Ministrstvu za okolje in prostor 
je bilo očitan nespoštljiv odnos do 
Računskega sodišča, kar odločno 
zavračamo.

V letu 2007 je potekalo na MOP 
16 revizij Računskega sodišča. So-
delovanje s predstavniki Račun-
skega sodišča je bilo vedno oboje-
stransko korektno.

se razume, da traja ta nova višina 
plačila mesečne obveznosti do pre-
jema naslednje odločbe, to je bodisi 
do oprostitvene odločbe ali do preje-
ma naslednje odmerne odločbe.

Ministrstvo meni, da od Računske-
ga sodišča ti zahtevani popravljalni 
ukrepi niso nujno potrebni, saj v zve-
zi s tem ni bilo v upravnih postop-
kih do sedaj izkazanih nikakršnih 
nejasnosti ali sporov s strankami 
in so vsi udeleženci v upravnem po-
stopku do sedaj razumeli navedene 
roke tako, kot si jih razlaga Ministrs-
tvo za okolje in prostor.

V odzivnem poročilu je Ministrs-
tvo za okolje in prostor Računsko 
sodišče tudi obvestilo, da je že v 
obstoječi uredbi o oblikovanju 
cen komunalnih storitev določba, 
ki zavezuje izvajalce javnih služb 
k obveznemu poročanju o cenah 
komunalnih storitev. K odzivnemu 
poročilu je Ministrstvo za okolje in 
prostor tudi priložilo podrobnejšo 
obrazložitev aktivnosti, ki jih bo 
izvajalo v zvezi s pregledovanjem 
poročil izvajalcev javnih služb.

Način oprostitve plačila in od-
stopa plačane okoljske dajatve 
občinam je urejen z Uredbo o 
okoljski dajatvi za onesnaževanje 
okolja zaradi odlaganja odpadkov. 
V prehodnih določbah pa se posto-
pek do 2009 nekoliko poenostav-
lja, tako da se te okoljske dajatve 
vplačujejo na poseben prehodni 
račun občine. 

Ministrstvo za okolje in prostor 
meni, da je sama ureditev odstopa 
okoljske dajatve občinam iz držav-
nega proračuna povsem korektno 
izvedena v Uredbi o okoljski dajatvi 
za onesnaževanje okolja zaradi odla-
ganja odpadkov. Res pa je, da so tre-
nutno v uporabi prehodne določbe 
Uredbe o okoljski dajatvi za onesna-
ževanje okolja zaradi odlaganja od-
padkov, na podlagi katerih se zbrana 
sredstva okoljske dajatve neposredno 
odstopa občinam na poseben prehod-
ni račun, načinu odstopa teh sredstev 
na prehoden račun občin ter poraba 
teh sredstev pa je izvedena na pod-
lagi navodil, ki jih dajeta občinam 
Ministrstvo za okolje in prostor in 
Ministrstvo za finance.

Ministrstvo za okolje in prostor 
v nasprotju z Računskim sodiščem 
meni, da ureditev odstopa okolj-
skih dajatev občinam ne povzroča 
nikakršnih negotovosti. 

Ministrstvo za okolje in prostor 

Aktivnosti ministrstva za 
okolje in prostor

Minister za okolje 
in prostor Janez 
Podobnik in prof. dr. 
Oto Luthar, direktor 
Znanstveno razi
skovalnega centra 
Slovenske akademije 
znanosti in umetno
sti (ZRC SAZU), sta 
7. februarja 2008 
na Inštitutu za ra
ziskovanje krasa v 
Postojni podpisala 
Sporazum o sodelo
vanju pri nalogah 
zagotavljanja ugod
nega stanja kraške
ga ekosistema. 

V počastitev slovenskega 
kulturnega praznika sta v 
Narodnem prirodoslovnem 
muzeju v Parizu slovenski mini
ster za okolje in prostor Janez 
Podobnik in državni minister 
za ekologijo ter trajnostni in 
prostorski razvoj Francoske 
republike JeanLouis Borloo 
skupaj odprla razstavo z naslo
vom »Vodanaše upanje«. 
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Ne sme mo si 
pri voš či ti na pa ke!
Ker so me me di ji sre di fe bruar ja do be sed no za su li z vpra ša nji o 
mo re bit ni uved bi vi njet, sem se od lo čil za sklic no vi nar ske kon fe
ren ce, na ka te ri sem sku šal »za pre ti« šte vilna ugi ba nja me di jev v 
zve zi s tem in no vi nar jem položi ti na du šo, naj bodo po tr pež lji vi, 
saj od lo či tve ne bo, do kler ne bom imel na vo ljo vseh po treb nih 
po dat kov. Ker se ugi ba nja kljub temu na da lju je jo, se mi zdi prav in 
od go vor no do vas, spo što va ni bral ci, da o tem na pi šem ne kaj vr stic, 
ki jih v dru gih me di jih ni ste vi de li, sli ša li ali pre bra li.

Mi ni strs tvo za pro met zelo in ten ziv no dela na pro jek tu uva-
ja nja cest ni nje nja v pro stem pro met nem toku s sa te lit sko teh-
no lo gi jo. V skla du z vlad nim ak cij skim na čr tom bo za to vor na 
vo zi la nad 3,5 tone to vrst no cest ni nje nje uve de no do av gu sta 
2009, za vsa os ta la vo zi la pa do kon ca leta 2010. Pro jekt po-
te ka do bro in v skla du s ter min skim na čr tom.

Kot ka že jo ana li ze, se pro met po ve ču je, zato smo pri ča re-
snim te ža vam na cest nin skih po sta jah - pred vsem za ra di pre-
toč no sti, zato za pre hod no ozi ro ma vme sno ob dob je na Mi ni-
strs tvu za pro met prou ču je mo tudi dru ge ob li ke in mož no sti 
cest ni nje nja v smi slu po ve ča nja pro met ne pretoč no sti - tudi 
uved bo vi njet. Toda po zor! Smo v za čet ni fazi, ko zbi ra mo in 
preu ču je mo in for ma ci je, mož no sti in va rian te. Ključ ne in for-
ma ci je ozi ro ma vpra ša nja ali kri te ri ji so na sled nji: fi nanč na 
vzdrž nost si ste ma; okolj ska vpra ša nja (manj po staj po me ni 
manj šo obre me ni tev in več jo pre toč nost, hkra ti pa že li mo vzpo-
sta vi ti si stem, ki ne bo po se bej atrak ti ven za tran zit); kak šne 
vi nje te za kak šno ob dob je; po kak šni ceni; kaj to po me ni za 
do ma ča to vor na vo zi la; kaj za tran zit; kaj to po me ni za os ta-
le upo rab ni ke; ali ima mo kak šne ome ji tve za ra di evrop ske 
za ko no da je…. 

V tem tre nut ku ima mo še ved no bis tve no pre ma lo in for ma-
cij, da bi lah ko kar ko li na tanč nej še ga povedal. Lah ko vam 
pa za go to vim: kakr šen ko li ko rak v zve zi s tem bomo na re di li 
še le ta krat, ko bomo po vsem pre pri ča ni, da to ne bo ogro zi lo 
po pla čilo kre di tov, na je tih za iz grad njo av to cest.

mag. Ra do van Žer jav,
mi ni ster za pro met

Ker so se na dan »ti skov ke o vi nje tah« zgo di le od mev ne are ta ci je vo dij na ših 
naj več jih grad be nih pod je tij, so me di ji mi ni stra Žer ja va do be sed no ob le ga li…

Ministrstvo za promet

V ok vi ru vlad ne ga obi ska Po sav ja so pred stav ni ki Mi ni strs tva za oko lje in pro
stor obi ska li tudi Evro sa do vo sad jars tvo na Blan ci. Obisk so za klju či li na sre ča
nju z žu pa ni in gos po dars tve ni ki, po slan ci in dr žav ni mi svet ni ki s tega ob moč ja. 

Mi ni ster za oko lje in pro stor Ja nez Po dob nik se je 11. in 12. fe bruar ja v New 
Yor ku ude le žil raz pra ve v Ge ne ral ni skupš či ni OZN »Od zi va nje na pod neb ne 
spre mem be:  na po ri Zdru že nih na ro dov in sve ta«.

Mi ni ster Po dob nik se je 6. fe bruar ja s so de lav ci ude le žil seje ob čin ske ga sve ta 
v Bo hi nju in pred sta vil os nu tek Za ko na o Tri glav skem na rod nem par ku.

Aktivnosti ministrstva za 
okolje in prostor

PS
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Udeleženci otvoritve razstave – poleg delegacije in 
parlamentarnega ansambla še člani stalnega pred
stavništva RS v Strasbourgu (skrajno desno g. Jaka 
Brenčič)

S tem namenom je tudi Stalno predstavništvo RS v Strassbourgu v 
času januarskega zasedanja Parlamentarne skupščine Sveta Evrope ob 
sodelovanju članov delegacije Državnega zbora RS v preddverju velike 
dvorane pripravilo razstavo »ROJSTVO SLOVENIJE«. Razstavljene 
fotografije s spremnim tekstom so bile povzete iz istoimenske knjige 
avtorja Jožeta Dežmana, ki obravnava dogodke na tleh Slovenije od 
1848 in programa Zedinjenje Slovenije do današnjih dni.

Otvoritev razstave je potekala v izredno prisrčnem vzdušju z nagovo-
roma veleposlanice v Stalnem predstavništvu Marjetice Bole in vodje 
naše delegacije Darje Lavtižar Bebler ter prisotnosti mnogih poslancev 
parlamentov držav članic Sveta Evrope, tudi naše delegacije (poleg 
Darje Lavtižar Bebler še Anton Kokalj in Jakob Presečnik) in sode-
lavcev našega Predstavništva (tudi Jaka Brenčič, sin poslanca Staneta 
Brenčiča). 

Piko na i pa je pristavil parlamentarni Dixie Band orkester, ki ga se-
stavljajo v glavnem naši sedanji in nekdanji poslanci, tudi naš Janez 
Per, sicer vodja ansambla Alpski kvintet ter bivši mengeški župan in 
poslanec državnega zbora in ob njem sinova, brez katerih orkester ne 
bi bil to, kar je. 

Prijetno vzdušje ponedeljkovega (21.1.2008) večera smo prenesli 
še na sedež Stalnega predstavništva in ga zaključili v prijetni stari 
strassbourški pivnici. 

Člani ansambla so naslednji dan odpotovali domov, člani delegacije 
pa smo naslednje dni sodelovali na nadaljevanju dela Parlamentarne 
skupščine, kjer je bila tokrat poleg volitev novega predsednika skupščine 
za dvoletni mandat osrednja točka Kosovo s sprejemom resolucije, 
razpravi pa so dali pričakovano največji pečat poslanci iz Srbije in 
Rusije. 

Jakob Presečnik,
poslanec SLS DZ RS in član delegacije v PSSE

Rojstvo Slovenije v 
Strassbourgu

Razstavljene fotografije v preddverju velike dvorane Sveta Evrope

Parlamentarni ansambel Dixie band med nastopom

Poslanec Jakob Presečnik s trojko Per – oče Janez in sinova Janez 
ml. in Primož

V času, ko Slovenija predseduje Evropski zvezi, je prav, da na vseh področjih, 
tudi mednarodnih srečanjih, Slovenijo na nek način predstavimo in s tem 
povečamo našo prepoznavnost. 

Strassbourg
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Klub mladosti je za vami že kar nekaj prehojene politične 
poti. Kakšni so bili vaši začetki in doseženi rezultati?

V Slovenski ljudski stranki sem prav-
zaprav prehodil celotno pot »od spodaj 
navzgor«, kot se lahko reče. Najprej sem 
se konec devetdesetih vključil v občinski 
odbor SLS Domžale, kjer sem bil kar hitro 
zadolžen za mlade in prispevke v lokalnem 
glasilu. Očitno se je že takrat napovedova-
lo, da bom v politiki sprva največ deloval 
v podmladku in da imam po mnenju sode-
lavcev dober občutek za piar. 

Precej hitro sem imel možnost sodelovati 
pri podmladku na nacionalni ravni, nato pa 
je pot vodila do podpredsednika in nazad-
nje predsednika podmladka v letu 2005. 
Skoraj 10 let torej od navadnega člana do 
predsednika, kar se mi zdi nekje primerno 
obdobje, da spoznaš ljudi, okolje, razme-
re in odnose, ki tvorijo organizacijo, kot je 
podmladek na državni ravni. 

»Deset let 
je primerno obdobje, 
da spoznaš SlS.«
Veselja do pisanja prispevkov, komentar-

jev, ipd. … sem imel vedno dovolj, prav tako 
veselja do debatiranja in izražanja svojega 
mnenja in stališč. Tako sem leta 2004 tudi 
sprejel povabilo takratnega predsednika 
Janeza Podobnika in prevzel mesto vodje 
službe za odnose z javnostmi v SLS. Spom-
nim se, da sem takrat povabilo doživljal 
podobno, kot pred tedni vprašanje o prev-
zemu mesta glavnega tajnika. S tem, da je 
bila tokrat odločitev lažja v smislu, da ni-
sem več izbiral življenjske poti (medicina 
ali politika), ampak sem samo vsebinskemu 

“Posamezne odlične koščke 
SLS bo potrebno povezati v 
celoto”

delu v politiki dodal še več organizacijsko 
upravljavskega vidika. 

Kljub vsemu pa menim, da še ni čas za 
obračun v smislu rezultatov. Tudi sam verja-
mem, da je delo v politiki smiselno na dolgi 
rok, saj je potreben poleg vsega znanja in 
talentov tudi čas, da spoznaš resnične vsak-
danje probleme ljudi ter da zgradiš zaupa-
nje, da zmoreš v tem svetu narediti še kaj 
za boljše življenje vseh. 

Kdo so vaši politični vzorniki?

Nazadnje sem prebral knjigo, ki jo je Aleš 
Primc pripravil ob 80. letnici smrti dr. Ja-
neza Evangelista Kreka. Vsakemu delavcu 
v politiki jo priporočam v branje, podaril 
sem jo tudi predsednikom podmladkov treh 
drugih strank. Priznam, da me je pozitivno 
vznemirila, lik dr. Kreka pa celo navdihnil 
na nek način. Kaj lahko dobimo od člove-
ka, ki je deloval v času 100 let nazaj? Ne 
gre prepisovati njegovih idej, ampak si vzeti 
za vzor njegov odnos do politike, njegovo 
poznavanje razmer in njegova neizmerna 
ljubezen do slovenskega naroda. Vsebina se 
menja, a odnos do nje ostaja vedno enak. 
Poznati resnične razmere in probleme lju-
di, se poglobiti dovolj, da najdeš ustrezne 
odgovore – ter hkrati ob iskrenem delu pri-
dobiti zaupanje ljudi, da jih uresničiš. To 
pa pomeni, za razliko od razmišljanja žal 
številnih oseb v politiki, da v demokraciji 
oblast nikoli ni cilj in politični plen, ampak 
le pot s posluhom za ljudi. 

Pod vašim vodenjem NG SLS pa ste izpeljali kar nekaj semi
narjev na temo med generacijskega sodelovanja. Kakšni so 
temeljni pogledi na to obdobje vašega delovanja?

Tudi izkušnja iz podmladka je bila izkuš-
nja ene generacije. Znova in znova priha-
jajo nove generacije. Najprej je obdobje 
spoznavanja, nato gradnje odnosov in na 

koncu prevzemanje odgovornih nalog ter 
potencialov. Vesel sem, da je moja genera-
cija, ki sem jo spoznaval pred slabimi 8 
leti, sedaj dejansko živo vpeta v organe in 
delo SLS. To dolgoletno sobivanje in rast 
različnih generacij tudi v stranki pa je zago-
tovilo, da je strah pred menjavo generacij v 
stranki nepotreben, saj smo si v osnovnih 
vrednotah in pogledih na svet podobni ve-
liko bolj, kot bi si mislili. 

Pridobili ste si tudi nekatere mednarodne politične izkušnje 
in pa se izkazali v vlogi PR. Kako oz. ali ste jih vključili v 
svojo politično podobo?

Mednarodna vpetost naše države, pred-
vsem v EU, je dejstvo, zato se mora temu 
prilagoditi tudi politika. Slovenija še zdaleč 
ni zavarovan in osamljen »otok« na zemlje-
vidu, zato je nujno graditi poznanstva in po-
vezave preko meja - tako politične v okviru 
sorodnih strank kot tiste na osebni ravni. V 
mednarodni politiki kot tudi v diplomaciji 
so predvsem neformalna srečavanja in po-
vezave tiste, ki lahko prevesijo tehtnico v 
prid interesom Slovenije, da ne ostanemo 
le drobiž pri odločitvah velikih. 

Mednarodno delovanje SLS je bilo v zad-
njih letih nekoliko pozabljeno, na srečo pa 
imamo prav mladi s tem precej izkušenj 
in tudi uspehov, zato se te ravni stranke 
ne bojim. Potrebna je najmanj ena aktivna 
oseba s potrebnimi veščinami in veseljem 
ter, bodimo pošteni, tudi nekaj finančnih 
sredstev. Koristi pa so v obliki informacij 
in vpliva – to pa je veliko. 

Ko ste se odločali, da boste sprejeli ponudbo predsednika, da 
postanete glavni tajnik SLS, kateri kriteriji so prevladali?

Največ sem razmišljal o tem, ali lahko 
moja osebnost, do sedaj pridobljeno znanje 
in izkušnje pozitivno prispevajo k delovanju 
stranke. V dosedanjih štirih letih profesional-

Pogovor z glavnim tajnikom SLS Rokom Ravnikarjem

S 1. februarjem je mesto novega glavnega tajnika prevzel Rok Ravnikar, ki je zadnja štiri 
leta na SLS delal kot vodja službe za odnose z javnostmi in tiskovni predstavnik. Poleg tega 
ga poznamo tudi kot aktualnega predsednika podmladka Nove generacije SLS. Ob nastopu 
nove službe smo se z njim pogovarjali o različnih aktualnih zadevah, ki so povezane z njim 
osebno, s SLS kot stranko in predvsem s pripravami na letošnje državnozborske volitve. 
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nega delovanja v SLS sem imel možnost de-
lati z dvema glavnima tajnikoma, vsaj malo 
sem poznal tudi prejšnje. Do sedaj sem se 
sam ali pa v pogovoru s kolegi iz stranke veli-
kokrat znašel v ocenjevanju, kaj vse bi lahko 
naredili v stranki, kako bi nekatere stvari 
izpeljali – če bi imeli več besede pri delu in 
odločitvah. Zavedam se, da so pričakovanja 
velika, da bo delo naporno, da bo potrebna 
tako odločnost kot tudi tenkočutnost. Verja-
mem, da so moja prednost štiri aktivna leta, 
ki sem jih preživel v SLS. 

»Komunikacija in 
aktivna organizacija 
sta nujni.«

Kako bi predstavili delo glavnega tajnika?

Če predsednik stranke oz. politično vods-
tvo določa strateške usmeritve in vsakodnev-
ne vsebinske odločitve stranke, potem mora 
na drugi stranki glavni tajnik ob pomoči 
tajništva skrbeti, da bo taka organizacija, 
kot je politična stranka na državni ravni 
dober in učinkovito delovala in to v vseh 
pogledih in možnostih življenja SLS. 

V prvi vrsti je seveda vodenje glavnega 
tajništva na centrali v Ljubljani, podpora 
in zagotavljanje delovanja organov stranke. 
Upravljanje s tako kompleksno organizaci-
jo kot je stranka je preveč resna stvar, da bi 
pričakovali kar čudeže čez noč. Zagotovo 
pa moramo v prvi vrsti vložiti vse moči v 
to, da bo stranka v okviru, ki smo si jih za-
pisali v statut, delovala zelo dobro. 

Kateri so prvi izzivi?

Pomeni, da moramo v prvi vrsti vzposta-
viti in zagotavljati sistem pretoka informa-
cij navzgor in navzdol. Imamo zelo dober 
strankarski časopis Odmev, v katerem je 
praktično zbrano vse, kar se tiče SLS, žal 
pa izhaja samo enkrat na mesec, politika in 
odločitve pa se sprejemajo na dnevni bazi. 
Zato predsedniki OO upravičeno pričaku-
jejo, da bodo prav tako hitro seznanjeni z 
razmišljanjem in odločitvami vodstva. Žal 
se prepogosto dogaja, da zavajajoče infor-
macije tekmecev prehitijo naša sporočila. 

Drug izziv so razlike v aktivnosti posamez-
nih občinskih odborov. Na volitvah šteje 
prav vsak glas, zato si sivih lis po državi ne 
smemo privoščiti. Šole za politiko uradno 
ni, zato bo potrebno več vložiti v sistematič-
no usposabljanje in izobraževanje kadrov na 
vseh nivojih stranke. Kako se vodi občinski 
odbor, kako pridobivati nove člane, kako 
prav zastaviti vsebinsko delo na določenem 
območju. Regionalni odbori imajo po moji 
oceni preveč formalno funkcijo in premalo 
operativno, čeprav so odlična zasnova za 
aktivno delovanje v zaključenih regijah, saj 
je ob 210 občinah zapiranje v meje občin ne-
primerno, še posebej če želimo delo občin-
skih odborov nadgraditi kot pomemben del 
politike na državni ravni. Primerov dobrega, 
celo odličnega, vodenja občinskih odborov 
je v SLS kar nekaj, zato bo treba zagotoviti 
ustrezen način za prenašanje tega znanja. 

SLS je stranka z zelo dobro organizirano mrežo lokalnih 
odborov, je stranka z največ župani. Ste tudi svetnik v občini 
Domžale. V tem kratkem času ste obiskali tudi nekaj RO 
SLS in občnih zborov OO SLS. Kakšna je vaša prva ocena 
politične prisotnosti SLS v lokalnih skupnostih?

Posamezne odlične 
koščke SLS bo potrebno 
povezati v tako celoto, ki 
bo imela tako besedo pri od-
ločanju o razvoju in prihod-
nosti Slovenije, kot nam po 
nekaterih kriterijih gre. Če 
so volivke in volivce zaupa-
li skoraj polovici županov, 
ki so iz vrst SLS ali pa vsaj 
zelo blizu nas, pomeni, da 
na občinski ravni naši odbo-
ri vodijo pravo politiko in iz-
birajo prave osebe za odgo-
vorna mesta. Pri političnih 
taktikah in strategija ima 
vedo prav tisti – ki zmaga. 
Zato se bomo morali v prvi 

vrsti sami še veliko naučiti o sebi in izkoristi-
ti ta potencial ljudskosti, ki ga imamo. 

Tako razvejana mreža strankarske or-
ganizacije in članov je seveda prednost, 
predstavlja pa toliko večji izziv, da ob do-
bri koordinaciji, povezovanju, vodenju in 
komunikaciji, to mrežo tudi prav izkoristi-
mo. Ta naša notranja demokratičnost in ve-
lika vloga občinskih odborov v primerjavi 
z drugimi strankami, nam zagotavlja, da se 
bo politika stranke več ali manj držala oz. 
naslanjala na razmišljanje naših članov, po 
drugi strani pa to terja veliko truda in časa, 
da vsi ti nivoji delujejo usklajeno. Tu lahko 
še veliko naredimo. 

»štel bo vsak evro.« 
Pomemben del je tudi skrb za dobro finančno poslovanje 
stranke. Kako se nameravate pripraviti na zahtevno volilno 
leto 2008?

Zagotavljanje sredstev za delovanje poli-
tične stranke, ki je v osnovi neprofitna orga-
nizacija je poseben izziv. To je pač dejstvo. 
Kljub temu, da velika velika večina članov in 
nosilcev funkcij v SLS deluje prostovoljno, 
se pravi brez honorarja, kar zasluži poseb-
no priznanje in smo jim za ves ta prispevek 
resnično hvaležni se samo z dobro voljo in 
nameni ne da vsega narediti. Še posebej v vo-
lilni kampanji je potrebno določene nujno 
potrebne storitve in materiale pač plačati. 
Na srečo je bilo preteklo leto brez volitev 
vsaj za SLS, tako so lahko občinski odbori 
prihranili nekaj sredstev. Za volilno kam-
panjo pa bomo morali še dodatno združiti 
moči in prepričati donatorje, da je nadaljnja 
aktivna prisotnost SLS pri kreiranju sloven-
ske politike pomembna in da s svojim delo-
vanje zagotavljamo tudi boljše razmere za 
splošen gospodarski razvoj. 

Pomemben vir so tudi funkcionarske čla-
narine, ki jih posamezniki, ki so bili ob pod-
pori SLS imenovani na položaje in funkcije, 
namenjajo stranki, kot je v splošni navadi. 
V začetku leta smo še posebej pozvali vse 
člane, naj del dohodnine, ki ga lahko name-
njajo različnim organizacijam v letošnjem 
letu darujejo Slovenski ljudski stranki. Šteje 
pa prav vsak evro, zato spodbujam vse ob-
činske odbore, da v letošnjem letu pripravi-
jo dodatne akcije za prostovoljne prispevke 
za delovanje SLS, da se bomo lahko s čim 
manjšimi skrbmi dobro pripravili na volil-
no kampanjo. Sicer pa je pomembno, da je 
SLS finančno stabilna in brez dolgov. 
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»v tako majhnem ko
lektivu se od posamez
nikov zahteva nadpov
prečnost!«

Kako ste zadovoljni s kadrovskimi razmerami v SLS?

Pri oblikovanju ekipe, ki na centrali stran-
ke skrbi za vsakodnevno delo, smo žal ome-
jeni s finančnimi možnostmi. Moja splošna 
ocena je, da bi za normalno delovanje tako 
razvejane in raznolike organizacije kot je 
politična stranka, potrebovali najmanj 10 
redno zaposlenih. Na žalost si stranke, ki 
dosegajo boljše rezultate, lahko za-
gotavljajo še boljše pogoje,… Upa-
mo, da se na volitvah jeseni tudi 
to spremeni na bolje. Zagotovo bi 
potrebovali poklicne ali vsaj pol 
poklicne koordinatorje ali tajnike 
na regijskem nivoju, ki bi podpirali 
delovanje stranke na nižjih nivojih, 
kajti en človek s centrale stranke 
lahko v določenem času opravi le 
toliko in toliko. 

Z vsemi sodelavci, ki sem jih 
pravzaprav poznal že vsa leta do 
sedaj, sem v tednih po nastopu 
funkcije glavnega tajnika opravil 
individualno odkrit pogovor o raz-
merah in delu na SLS. Rad bi na 
tem mestu pohvalil vse, ki redno 
delajo na centrali stranke, saj gre 
za stresno in zelo dinamično delo, 
ki se neredko potegne v večer. Pre-
pričan sem, da se v tako majhnem 
kolektivu od posameznika zahteva še več, 
saj se vsaka najmanjša odsotnost ali težava 
veliko bolj pride do izraza, kot v kakšne 
kolektivu državnega aparata z več tisoč za-
poslenimi. Menim, da smo dober kolektiv, 
v katerem gojimo prijateljske odnose in ki 
smo ga v zadnjih letih tudi uspešno popol-
nili z mladimi močmi. 

Od novega glavnega tajnika se pričakujejo tudi novosti?

Glede na to, da sem že štiri leta do sedaj 
aktivno deloval v centrali stranke, moram 
priznati, da sem večino idej, ki sem jih do-
bival ob tem, predstavljal sproti, tako da 
kakšnega asa ne skrivam v rokavu. Pomem-
bno je, da se bom lahko tej funkciji 120 % 
posvetil, v letošnjem letu pa bom večino 
napora vložil v dobro komunikaciji med 

vsemi nivoji stranke in to v vseh smereh, ter 
zagotovil dobro delovanje organov stranke. 
V volilnem letu pa bomo posebno pozor-
nost namenili še dobri pripravi kandidatov 
in volilnih štabov. Sicer pa pripravljam po-
drobnejši progam organizacije glavnega 
tajništva, ki ga bom v bližnji prihodnosti 
predstavil vodstvu stranke. Osredotočili se 
bomo seveda na profesionalno izvedbo vo-
lilne kampanje. 

Kako ocenjujete sodelovanje med različnimi organi SLS?

Menim, da je poslanska skupina poleg 
predsednika Bojana Šrota najbolj izpostav-
ljen del Slovenske ljudske stranke. Poslanci 
so »obraz« stranke. Zato je ključnega pome-
na, da poteka stalna koordinacija in komu-

nikacija med organi stranke in poslansko 
skupino. Fizično imamo to dobro urejeno, 
saj so prostori poslanske skupine SLS do-
besedno čez cesto sedeža stranke. Redna 
tedenska seja poslanske skupine, ki se je pra-
viloma udeležujejo tudi predsednik stranke 
in vsi trije naši ministri pa osrednji tedenski 
forum, ki razpravlja o aktualni politiki.

Ministri imajo nekoliko zahtevnejšo vlo-
go, saj so v prvi vrsti člani vlade, ob dobrem 
sodelovanju pa jim je poslanska skupina 
lahko v veliko podporo, še posebej pri obli-
kovanju in sprejemanju zakonodaje. 

Kako bi na kratko orisali politiko SLS?

Politika Slovenske ljudske stranke že po 
definiciji predstavlja zmerno, široko vsebi-
no. Ljudska stranka naj bi predstavljala in-

terese vseh generacij in vseh stanov. Zato 
imajo zunanji opazovalci velikokrat obču-
tek, da je naša politika medla, neizrazita. 
Kdor pa od blizu spremlja delovanje recimo 
poslanske skupine SLS ali ministrov, pa se 
ne more načuditi, kako praktično dnevno 
posredujemo za izboljševanje predlogov za-
konov, sprememb, prepričujemo koalicijske 
partnerje, opozarjamo na pomanjkljivosti, 
itd. In če bi iskali skupni imenovalec teh 
prizadevanj, bi ga lahko označili kot »bru-
šenje« radikalizmov, konzervativnost, skrb 
za male in pozabljene. Poleg navedenega 
pa je zagotovo naša prednost odprtost in 
sposobnost za politični dialog. 

Kakšne poglede ima SLS do zunanje politike? Kaj bi morda 
še posebej izpostavili?

Na prvi pogled se morda zdi, da 
je zunanja politika SLS skoncentri-
rana na odnose s Hrvaško in mor-
da še kdaj na vprašanje slovenske 
manjšine v sosednjih državah. A to 
so pravzaprav velikokrat notranje-
politične teme in ne prava zunanja 
politika. Več poudarka bo treba dati 
predvsem zunanji politiki v smislu 
članstva v EU in povezati ter vklju-
čiti posameznike iz SLS, ki so sicer 
prevzemali ali pa še pomembne in 
odgovorne naloge v tujini ter orga-
nih EU. 

Delovanje ministrov v vladi in uresničevanje pro
gramskih vsebin?

Verjetno tudi ta vlada ne bo šla 
v zgodovino kot čudežna. SLS ima 
resnično veliko izkušenj z različni-
mi vladami. To pomeni, da smo 

sokreirali razvoj Slovenije v zadnjih 12 le-
tih, in še več. Zato tudi najbolj vemo, kako 
naporne so lahko koalicije, še posebej za 
manjše stranke. Običajno ljudje dojemajo 
uspehe koalicijskh vlad kot uspehe predsed-
nika vlade. Žal predsednik vlade ne dojema 
tako tudi napak; za te primere ima ministre 
(smeh…). 

Naš vpliv v vladi je seveda odraz našega 
uspeha na zadnjih volitvah, zato je razum-
no pričakovati, da ne bodo vse stvari 100% 
tekle po naših zamislih. Po drugi strani pa 
gre vendarle za koalicijsko vlado in je upra-
vičeno pričakovati z vseh strani več poslu-
ha in truda za usklajevanje. Rešitev, ki je 
usklajena med štirimi strankami, je lahko 
zagotovo dobra.

Tokrat prvič delujemo v desni vladi, kar 
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V Slovenski Bistrici je bila 16. januarja tiskov-
na konferenca o aktivnosti SLS na lokalnem 
in državnem nivoju v letu 2008, ki jo je sklical 
OO SLS Slovenska Bistrica. Na tiskovni kon-
ferenci so sodelovali predsednik SLS Bojan 
Šrot, predsednik OO SLS Slovenska Bistrica 
dr. Ivan Žagar, podpredsednica SLS Irena Maj-
cen ter večina svetnikov SLS v občinskem sve-
tu Občine Slovenska Bistrica. 

Bojan Šrot je povedal, da Slovenska ljudska 
stranka nasprotuje razprodaji državne lastnine, 
zato predlaga, da se delež družbene lastnine v 
Zavarovalnici Triglav prenese v pokojninsko 
blagajno, SLS pod trenutnimi pogoji naspro-
tuje tudi privatizaciji Telekoma. Bojan Šrot je 
poudaril, da se stranka že aktivno pripravlja 
na letošnje državnozborske volitve, potekajo 
pa tudi dogovori o možni predvolilni koalici-
ji in sicer trenutno najbolj aktivno s Stranko 
mladih Slovenije SMS.

Dr. Ivan Žagar je predstavil nekatere aktiv-
nosti OO SLS Slov. Bistrica na lokalnem ni-
voju v letošnjem letu. Poleg uspešnega dela 
svetnikov v občinskem svetu bo v letošnjem 
letu najbolj pomembna dobra priprava na dr-

Tiskovna konferenca v Slovenski Bistrici

O aktivnostih SLS v letu 2008
žavnozborske volitve, kjer želi stranka SLS do-
seči boljši rezultat kot na prejšnjih volitvah v 
državni zbor leta 2004. Kandidat na listi SLS 
za državnozborske volitve 2008 za območje 
občin Slovenska Bistrica, Oplotnica, Poljčane 
in Makole bo na sejah OO SLS potrjen že zelo 
kmalu. Dr. Ivan Žagar je poudaril, da stranko 
že od leta 1994 vodijo župani (1994 – 2004 
dr. Ivan Žagar, od leta 2005 naprej Irena Maj-
cen) iz vrst SLS, v občinskem svetu ima SLS 
v tem mandatu največ svetnikov in sicer 9 od 
31, tako da je za hiter in uspešen razvoj občine 
vsekakor zaslužna tudi SLS.

Irena Majcen, županja občine Slov. Bistri-
ca, je poudarila, da ima občina v mandatu 
županovanja 2006-2010 zastavljenih veliko 
razvojnih projektov, ki bodo doprinesli še 
k nadaljnjemu uspešnemu razvoju občine. 
Za letošnje državnozborske volitve se bo 
stranka dobro pripravila, najbolj verjeten 
kandidat na listi SLS iz območja občin 
Slovenska Bistrica, Oplotnica, Poljčane in 
Makole pa je dr. Ivan Žagar, je na koncu 
poudarila Majcnova.

Branko Žnidar

Bojan Šrot, Dr. Ivan Žagar in Irena Majcen z nekaterimi občinskim svetniki na tiskovni konferenci

pomeni, da ključnih ideoloških tem ni na 
dnevnem redu, zato pa so toliko bolj v os-
predje prišle druge razlike med recimo tremi 
strankami na desnosredinskem političnem 
prostoru. Vsekakor pa je štiriletni mandat 
premalo za kakšne tektonske spremembe, 
toliko manj je to pričakovati do konca tega 
mandata. Se pa strinjam, da trenutna klima 
ni najbolj vzpodbudna. 

»podpora volivcev in re
zultat ne prideta sama 
po sebi.«

Kakšno je vaše mnenje o povezovanju s SMS?

V osnovi je povezovanje v politik po mo-
jem mnenju pozitivno. Pomemben pa je 
tako cilj kot pot. Odločitve niso enostavne. 
Vedno se tehta in pretehta. Če bodo organi 
stranke odločili, da za sodelovanje s SMS, 
se bomo na volitve pripravljali s SMS, sicer 
pa sami. Znamo oboje. Pomembno pa je, 
da sinergije prevladajo nad razlikami. 

Kako komentirate rezultate anket, ki merijo trenutno jav
nomnenjsko podporo strankam?

Podpora in rezultat ne prideta sama po 
sebi, ali pa zato ker bi si mi tako želeli. Po-
membno je identificirati prave probleme, 
zanje ponuditi ustrezne, predvsem razum-
ne in izvedljive rešitve, ter zanje iskati pod-
poro med ljudmi. Formula je preprosta. 
Če obstaja toliko različnih strank, pomeni 
da si kot prioritet postavljamo različna po-
dročja, poleg tega pa tudi za enake priorite-
te ponujamo različne rešitve. Poleg te vse-
bine, pa je potrebno imeti tudi osebe oz, 
ekipo, ki bo uživala zadosti zaupanja, da 
ji bodo volivci dali škarje in platno v roke, 
hkrati pa dovolj kompetentna, da bodo ver-
jeli, da so sposobni stvari izpeljat. V osnovi 
ni velike filozofije ali skrivnosti. 

Prave teme, pravi predlogi, pravi ljudje 
in dobra izvedba. Praksa pa pokaže, kje je 
ta kombinacija izpolnjena. V tem smislu se 
lahko v SLS zelo samozavestno pripravlja-
mo na volitve, seveda ob predpostavki, da 
imamo politični »fair play«. 

In za konec, kako kot politik ostati optimist?

Verjamem, da delo v politiki ali na sploh 
javno delovanje ni le stvar nekaj let. Izkuš-
nje kažejo, da je zavezanost politiki življenj-
ski projekt, pri katerem je posamezniku le 

krajše obdobje dano, da na najvišjih nivojih 
dokaže iz kakšnega testa je ter kaj je spo-
soben in pripravljen naredit za narod. Ver-
jamem, da sam z lastnimi rokami in voljo 
ne moreš storiti vsega, lahko pa se dobro 
pripravljaš. Nato pa ti je dana priložnost. 

Kakšno bo torej leto 2008?

Izredno. Še posebej za Slovensko ljudsko 
stranko. V mesecu maju pravi praznik ob 
20. letnici ustanovitve Slovenske kmečke 
zveze, prve demokratične stranke po drugi 
svetovni vojni. V praznovanje tega pomem-

bnega zgodovinskega dogodka želimo vklju-
čiti vse, ki so sodelovali takrat, in vse, ki v 
SLS delujejo danes. 

Naslednji zahteven, a vsekakor pozitiven 
dogodek bo naš tradicionalni tabor, ki je ved-
no dobra spodbuda za volilno kampanjo. 
Nato pa jeseni za prihodnost najpomem-
bnejši izziv – državnozborske volitve 2008. 
Ti izzivi me veselijo, ekipa je dobra, volje 
dovolj. Rad imam tekme, rad imam volitve. 
Za to smo ustvarjeni! In upam, da bomo ob 
dobrem delu primerno nagrajeni. 

Tjaša Podergajs
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Ker po droč je os kr be s pit no 
vodo v ob či ni Du plek del no še 
ved no ure ja jo pred pi si biv še ob-
či ne Ma ri bor, je ob čin ski svet v 
prvi obrav na vi obrav na val Od lok 
o os kr bi s pit no vodo v ob či ni Du-
plek. Nov od lok ure ja od no se pri 
os kr bi s pit no vodo med upo rab-
ni ki, uprav ljav cem jav ne ga vo do-
vo da (mari bor skim vo do vo dom) 
in ob či no. Ure ja tudi 
po droč je manj ših, za-
seb nih vo do vod nih 
omre žij, na ka te ra je 
pri klju če nih manj kot 
50 upo rab ni kov. Opre-
de lju je va ro va nje jav ne-
ga vo do vo da in vod nih vi rov ter 
ure ja upo ra bo hi dran tov.

Na os kr bo s pit no vodo se je na-
na ša la tudi obrav na va pre din ve sti-
cij ske za sno ve, doku men ta iden ti-
fi ka ci je in ve sti cij ske ga pro jek ta in 
medob čin ske po god be o so de lo va-
nju pri pro jek tu »Ce lo vi ta os kr ba 
SV Slo ve ni je s pit no vodo«.

Pro jekt za je ma iz grad njo re gio-
nal ne ga in pri mar ne ga ce vo vo da, 
ki je nuj no po tre ben za os kr bo pre-
bi val cev v ob či nah se ve rovz hod ne 
Slo ve ni je. V njem so de lu je 11 ob-
čin, no sil ka pro jek ta pa je ob či na 
Le nart. V pro jekt, ki je oce njen na 
17,3 mio €, se je ob či na Du plek 
vklju či la z re gio nal nim vo do vod-
nim ce vo vo dom v dol ži ni 10 km, 

s 300 m3 vo do hra nom v Ži kar cah 
in novo pre čr pal no postajo v Sp. 
Ko re ni. Novi vo do hran bo z vodo 
os kr bo val gos po dinjs tva v ob či ni 
Du plek in v Dol gih nji vah v ob či-
ni Le nart.

Zaš či ta na ra ve pa zah te va tudi 
ra cio nal no rav na nje z od pad no 
vodo. Tako je ob čin ski svet obrav-
na val doku ment iden ti fi ka ci je in-

ve sti cij skega 
p r o  j e k  t a 

»Ure-
di tev ka na li za ci je v ob či ni Du-
plek«. Do ku ment se na na ša na 
pre del ob či ne, ki je bli že Dra vi in 
ob sto je či či stil ni na pra vi v Do go-
šah ter za je ma na se lja Zg. Du plek, 
Sp. Du plek, Dvor ja ne in Vur berk 
ter še pre de le Ci glen in Sp. Ko re-
ne. Pro jekt ob se ga prib liž no 33 
km ka na li za cij ske ga omrež ja, 21 
pre čr pa lišč, raz bre me nil no po-
sta jo v Dvor ja nah ter po sta jo za 
grez nič na bla ta na se da nji či stil ni 
na pra vi v Sp. Du ple ku. V Sp. Du-

plek bo v ok vi ru tega pro jek ta zgra-
je na zbi ral ni ca grez nič nih used lin, 
kamor bodo upo rab ni ki lah ko pri-
pe lja li os tan ke iz grez nic. 

Ce lot na in ve sti ci ja je oce nje na 
na 14 mio €. Ob či na se je s tem 
pro jek tom pri ja vi la na jav ni raz pis 
za evrop ska ko he zij ska sreds tva in 
so fi nan ci ra nje iz dr žav ne ga pro ra-
ču na. Iz obeh vi rov naj bi bilo za-
go tov lje nih 10,5 mio €, ob čin ski 

de lež pa naj bi zna šal 3,5 
mio €. V skla du z in ve sti cij-

skim do ku men tom naj 
bi se in ve sti ci ja za če la 
v letu 2008 in kon ča la 

v letu 2012.
Ob čin ski svet je spre jel Od lok 

o ob čin skem po drob nem pro stor-
skem na čr tu za zbir ni cen ter ko mu-
nal nih od pad kov v ob či ni Du plek. 
Ob či na je, v skla du z Odred bo o 
rav na nju z lo če no zbra ni mi frak ci-
ja mi pri oprav lja nju jav ne služ be 
rav na nja s ko mu nal ni mi od pad ki, 
dolž na ure di ti zbir ni cen ter ko mu-
nal nih od pad kov. Naj prej je se ve-
da po treb no za go to vi ti lo ka ci jo 
oz. de jav nost vklju či ti v pro stor. 
Lo ka ci ja je v ob či ni Du plek pred-
vi de na v Zg. Du ple ku, v opuš če ni 
gra moz ni ci, ki je tre nut no v za seb-
ni la sti dru ži ne He ler iz Zg. Du ple-
ka, kjer pa so ljud je dol go ča sa »na 
čr no« od la ga li od pad ke.

Že od na stanka Ob či ne Du plek 

Na os kr bo s pit no vodo se je na-
na ša la tudi obrav na va pre din ve sti-
cij ske za sno ve, doku men ta iden ti-

p r o  j e k  t a de lež pa naj bi zna šal 3,5 
mio 

v letu 2012.
Ob čin ski svet je spre jel Od lok 

o ob čin skem po drob nem pro stor-
skem na čr tu za zbir ni cen ter ko mu-
nal nih od pad kov v ob či ni Du plek. 
Ob či na je, v skla du z Odred bo o 

Najaktualnejše teme v občini Duplek so 
trenutno gradnja vododa in kanalizacije, 
zbirnega centra za ločeno 
zbiranje odpadkov ter doma 
za starejše občane

V tri naj stem letu de lo va nja se v ob či ni Du plek uk var ja mo s šte vil ni mi pro jek ti za iz bolj ša nje 
živ lje nja na ših ob ča nov. V na da lje va nju bom opi sal le ne kaj na jak tual nej ših tem, ki jih je 
ob čin ski svet obrav na val na svo ji zad nji seji.

si pri za de va mo sa ni ra ti to opuš če-
no gra moz ni co, v ka te ro ljud je že 
leta in leta od la ga jo raz lič ne od-
pad ke. Tudi ogra di tev zem ljiš ča 
in sa ni ra nje ob moč ja (čiš če nje 
»čr ne ga« od la ga liš ča) jim ni sta 
pre pre či la, da ne bi tega po če li še 
na prej. Za ob ča ne, ki ži vi jo v ne po-
sred ni bli ži ni, je bilo to za go to vo 
zelo mo te če. Mož na re ši tev tega 
sta nja se je po ka za la v ure di tvi 
zbir ne ga cen tra za lo če no zbi ra nje 
od pad kov, kjer bodo lah ko ljud je 
od la ga li raz lič ne od pad ke. 

Ure ja nje zbir ne ga cen tra za ra-
di nepoz na va nja po droč ja zbu ja 
v ob ča nih od por, zato bomo ti ste, 
ki ži vi jo v ne po sred ni oko li ci pred-
vi de ne ga zbir ne ga cen tra, do dat-
no sez na ni li z vse mi oko liš či na mi 
in po go ji de lo va nja tak šne ga cen-
tra. V Slo ve ni ji je že kar ve li ko 
teh cen trov, ki so po svo ji ure je-
no sti lah ko vzgled. Vse ka kor pa 
je ure je no zbi ra nje do lo če nih vrst 
od pad kov ve li ko pri mer nej še, kot 
pa je lah ko čr no od la ga liš če vseh 
vrst od pad kov.

Ce lot no ure di tve no ob moč je 
za je ma prib liž no 1,3 ha po vr ši-
ne, zbir ni cen ter pa bo zav ze mal 
le tret ji no te po vr ši ne. Os ta le 
po vr ši ne na tem ob moč ju bodo 
na me nje ne obrt no po slov ni de jav-
no sti. Za iz de la vo tega ob čin ske ga 
po drob ne ga pro stor ske ga akta je 

župani SlS
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ob či na Du plek pri do bi la sreds tva 
so fi nan ci ra nja iz re gio nal nih raz-
voj nih pro gra mov v vi ši ni 60 % 
stroš kov.

Na sli ki je v zgor njem le vem 
delu oz na če no ob moč je zbir ne-
ga cen tra, v sred njem le vem delu 
ob moč je na čr to va ne obrt ne cone 
in v sred njem delu šport no re krea-
cij ski cen ter na ob moč ju se da nje 
gra moz ni ce.

V za čet ku leta 2008 smo pri če li 
po sto pek za pri do bi tev občin ske-
ga pro stor ske ga na čr ta. V ok vi ru 
tega bo pri prav lje na do ku men ta-
ci ja, ki je po treb na za ure di tev 
pro stor skih ak tov za ure di tev 
dveh no vih sta no vanj skih so sesk 
v ob či ni Du plek. Ena iz med teh 
naj bi bila na Vur ber ku, dru ga pa 
v Ži kar cah.

Ob čin ski svet se je sez na nil tudi 
z vse bi no raz pi sa za do de li tev 
sub ven cij za raz voj po de že lja in 
pod jet niš tva. Ob či na Du plek s pro-
ra ču nom za leto 2008 za go tav lja 
30.000,00 evrov za sub ven ci je na 
po droč ju kme tijs tva in 35.000,00 
evrov za sub ven ci je na po droč ju 
pod jet niš tva. Po sa mez ni vla ga telj 
lah ko za vse ukre pe po mo či prej-
me sku paj naj več 5.000,00 evrov 
ne po vrat nih sred stev. Sub ven cio-
ni ra jo se pred vsem in ve sti ci je v 
zgrad be, opremo, obre sti za in-
ve sti ci je, sa mo za po sli tve, izo bra-
že va nja, pro mo ci je in po dob no. 
Raz pi sa za obe vr sti po mo či bo sta 
ob jav lje na na splet ni stra ni Ob či-
ne Du plek v na sled njih dneh, vlo-
go bo tre ba vlo ži ti do 31.3.2008, 
vla ga te lji pa bodo lah ko pre je li 
sreds tva za pro jek te, ki bodo iz ve-
de ni do 30.9.2008.

Za ra di inf la ci je je ob čin ski svet 

obrav na val in po tr dil dvig vred no-
sti toč ke za izra čun na do me sti la 
za upo ra bo stav ne ga zem ljiš ča. V 
letu 2008 bo vred nost toč ke zna ša-
la 0,00044 evra, kar je za 4,762 % 
več kot v letu 2007, ko je zna ša la 
0,00042 evra. 

Iz va ja nje po ko pa liš ke in po greb-
ne de jav no sti in ure ja nje po ko pa-
lišč je lah ko v ob či ni or ga ni zi ra no 
na več na či nov. Lah ko jih iz va ja en 
iz va ja lec v ce lo ti, lah ko pa je iz va jal-
cev več. Ob čin ski svet se je od lo čil, 
da bo v ob či ni Du plek za ure ja nje 
po ko pa lišč skr bel režij ski obrat, ki 
de lu je v ok vi ru občin ske ga ura da. 
Za iz va ja nje po ko pa liš ke de jav no sti 
(po greb ne sve ča no sti in po dob no) 
pa bo ob či na, v skla du s skle pom 
ob čin ske ga sve ta, ob ja vi la jav ni raz-
pis za po de li tev kon ce si je.

Ob či na Du plek se moč no zav-
ze ma za grad njo doma za sta rej-
še ob ča ne na svo jem ob moč ju. 
Po ja vi lo se je več us ta nov, ki 
so izra zi le svo jo pri prav lje nost 
za so de lo va nje v tem pro jek tu. 
V letu 2004 je Ob či na Du plek 
pod pi sa la pi smo o na me ri za 
grad njo doma za sta rej še ob ča-
ne z Do mom upo ko jen cev Da-
ni ce Vo gri nec Ma ri bor, ven dar 
do rea li za ci je pro jek ta ni priš lo. 
Za iz va ja nje de jav no sti doma za 
sta rej še ob ča ne v ob či ni Du plek 
pa je v letu 2007 iz ka zal in te res 
Dom sta rej ših ob ča nov Tez no. 
Ob čin ski svet je spre jel sklep, da 
se pod pi še pi smo o na me ri med 
Obči no Du plek in Do mom sta-
rej ših ob ča nov Tez no, ak tiv no sti 
pa se na da lju je jo s ti stim po nud-
ni kom, s ka te rim bo iz grad nja 
doma naj hi tre je za go tov lje na. 

Ja nez Ri bič, župan

Projekt “divaška obvoznica”
V le toš njem di vaš kem ob čin skem pro ra ču nu je med od hod ki za pro
met, pro met no in fra struk tu ro in ko mu ni ka ci je na šte tih vr sto po se gov 
na po droč ju te ko če ga in in ve sti cij ske ga vzdr že va nja ob čin skih cest. 
Ned vom no pa je naj po mem bnej ši pro jekt di vaš ka ob voz ni ca, 
ki naj bi se za če la gra di ti v le toš njem letu. 

Ob voz ni ca okrog Di va-
če je sku pen pro jekt obči-
ne Di va ča, Mi ni strs tva 
za pro met in Slo ven skih 
že lez nic. 

Pro to kol, ki so ga pod-
pi sa li ko nec av gu sta 
2007, ob se ga de set čle-
nov, urad no pa za de va 
grad njo no ve ga pri ključ-
ka re gio nal ne ce ste Se ža-
na-Di va ča na re gio nal no 
ce sto Seno že če–Di va ča. 
To po me ni, da bo tran zit-
ni pro met pro ti Se ža ni, 
ki se se daj od vi ja sko zi 
Di va čo, preu smer jen na 
bo do čo ob voz ni co in bo 
tako raz bre me nil ob čin-
sko sre diš če.

V ime nu Mini strs tva za pro met je pro to kol pod pi sal se daj že 
biv ši mi ni ster Ja nez Bo žič, v ime nu divaš ke obči ne žu pan Ma ti ja 
Po to kar in v ime nu Slo ven skih že lez nic Alen ka Dre melj. S tem 
je bil po stav ljen te melj za di vaš ko ob voz ni co, ki bo zgra je na v 
le toš njem letu.

V dru gem čle nu pro to ko la je za pi sa no, da bodo ob voz ni co 
zgra di li v eni fazi. Pred vi de na vred nost na lož be pa je 2,1 mi li jo-
na evrov. Naj več ji de lež te vso te bo pris pe va la Di rek ci ja RS za 
ce ste, ne kaj nad 1,5 mi li jo na evrov bo pris pe va la v le tih 2008 in 
2009. Di rek ci ja za že lez niš ko in fra struk tu ro bo ne kaj manj kot 
208.000 evrov na ka za la v letu 2008, obči na Di va ča pa je dolž na 
od ku pi ti zem ljiš če, na ro či ti in pla ča ti teh nič no do ku men ta ci jo 
ter pri do bi ti grad be no do vo lje nje. S pod pi som pro to ko la je bila 
priž ga na ze le na luč za pri do bi va nje po treb ne in ve sti cij sko-teh-
nič ne do ku men ta ci je in pri do bi va nje zem ljišč. 

V pro to ko lu so opre de lje ne tudi na lo ge vseh treh part ner jev 
v tem za Di va čo zelo po mem bnem pro jek tu. Ob či na bo med 
dru gim na ro či la iz de la vo teh nič ne do ku men ta ci je, po skr be la 
za pri do bi tev po treb nih zem ljišč in pri do bi tev grad be ne ga do-
vo lje nja za grad njo ob voz ni ce v letu 2008.

Ob či na bo mo ra la spre je ti tudi pro stor ske akte kot pod la go 
za pri do bi tev grad be ne ga do vo lje nja. Di rek ci ja za že lez niš ko 
infra struk tu ro bo us kla di la ter min ski plan za iz ved bo del na 
že lez niš ki po sta ji z iz ved bo no ve ga cest ne ga pri ključ ka do po-
sta je.

Ko bo ob voz ni ca, ki bo po sta la dr žav na ce sta, zgra je na, bo 
se danja glavna ce sto sko zi Di va čo pre ka te go ri zi rana v ob čin-
sko ce sto. 

Žu pan Ob či ne Di va ča: 
Matija Potokar

župani SlS
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Na občnem zboru se je razvila živahna razprava o aktualnih poli-
tičnih vprašanjih, položaju in vlogi SLS v četrti in širše. 

SlS v ČS Sostro kljub slabemu rezultatu v Ljubljani dosega ostali 
Sloveniji še primerljive volilne rezultate. V prid boljšemu rezultatu 
je bilo na občnem zboru izraženo tudi nekaj kritik.

Stranka ima premalo izraženih jasnih stališč v javnosti na lokalni 
in državni ravni. V ČS imamo še vedno, morda edini, 2 km maka-
damske državne ceste (Litijska cesta) kljub 4. ministru za promet 
iz SLS. Predlagano je bilo da se ČO aktivneje vključi v razpravo ob 
sprejemanju prostorskih ukrepov MOL. Verjetno pa je tudi res, da 
bo zelo uspešen prodor SLS v Ljubljani možen le čez velika vrata po 
izvolitvi župana iz vrst SLS, tako kot v Celju in Mariboru.

Janez Žagar, 
predsednik ČS Sostro

Pogled iz središča ČS Sostro na meglo v Ljubljani

Država mora sofinancirati drago oskrbo s pitno vodo 
v slovenski Istri

Mestni odbor Koper se je pred kratkim srečal z generalno direktorico 
Direktorata za investicije in evropske zadeve mag. Bernardo Podlipnik 
in Rokom Petermanom z MOP. Glavna obravnavana tema je bil projekt 
oskrbe s pitno vodo – Padež. 

Mag. Podlipnikova je predstavila stališča MOP glede projekta Padež, 
vodooskrbnega zajetja v Brkinih, ki naj bi se financiral tudi iz sredstev 
EU. Zaradi visoke investicijske vrednosti in določenih neskladnosti iz 
vidikov nove finančne perspektive EU, se delo na projektu intenzivno 
nadaljuje z iskanjem prehodnih nadomestnih rešitev v smeri dodatnih 
študij možnosti večje izrabe sedanjega zajetja Rižane ter dodatne oskr-
be z vodnimi viri kraškega in ilirskobistriškega vodovoda. Ocenjujejo, 
da bo cena vode iz teh virov nižja, kot pa ob realizaciji Padeža, ki naj 
bi sedanjo ceno vode iz rižanskega vodovoda zelo povečala, kar je za 
naše občane pomembno dejstvo. 

Priprava državnega prostorskega načrta v dolini reke Padež se zaradi 
rezervacije prostora za dolgoročno zagotavljanje vodooskrbe nadaljuje, 
upoštevane so tudi potrebe za morebitno namakanje kmetijskih povr-
šin. 

Člani SLS MO Koper smo v razpravi poudarili, da je voda osnovna živ
ljenjska dobrina in kot taka javna dobro, do katerega imamo vsi državljani 
pravico pod enakimi pogoji, zato ne bi smele obstajati tako velike razlike 
v ceni pitne vode. Država bi morala poseči z ustreznimi ekonomskimi 
ukrepi ter poenotiti ceno vode iz primarnih virov oziroma iz sredstev 

vodnega sklada pokriti višje stroške zagotavljanja vodooskrbe v vodode
ficitarnih regijah! 

Ministrstvo mora storiti vse, da se v sušnih obdobjih v Slovenski Istri 
ne bi ponovile redukcije na tako pomembnem kmetijskem in turistič-
nem področju. Če je država tista, ki daje soglasja k 
ceni, investicijam in ščiti vodne vire, potem imamo 
tudi prebivalci Slovenske Istre pravico do cenejše 
pitne vode. 

Hkrati smo člani opozorili na neobravnavane 
in nekoriščene lokalne vodne vire na izolskem 
področju ter v zaledju Slovenske Istre in na po-
trebo po njihovem vključevanju v projekte za 
namakanje kot npr. izgradnja zadrževalnika na 
Rižani ali pod Kubedom.

Člani MO Koper tako pričakujemo, da se bo 
naš argumentiran apel celovito vključil v politiko 
zagotavljanja zanesljive in dolgoročne vodne os-
krbe v Slovenski Istri, kakor tudi premik v sme-
ri zagotavljanja boljših pogojev za izkoriščanje 
vodnih virov za namakanje v kmetijstvu. 

Predsednica mestnega odbora Koper
Olga Franca 

Četrtni odbor SLS Sostro (MO 
SLS Ljubljana) je imel redni 
letni občni zbor

Četrtna skupnost Sostro je po površini največja četrt Mestne obči-
ne Ljubljana, a po številu prebivalcev verjetno najmanjša (okoli 5500 
prebivalcev). Obsega del naselja Ljubljana vzhodno od avtoceste 
Malence – Šentjakob in južno od rek Ljubljanice in Save ter vasi 
v hribovju, ki meji na občine Litija, Ivančna Gorica, Grosuplje in 
Škofljica. Sooča se s problematiko, ki je značilna za dokaj ruralna 
območja v Sloveniji, čeprav je sestavni del Mestne občine Ljubljana. 
Bližina glavnega mesta je in postaja prednost, v velikih ozirih pa je 
to tudi slabost.

V naši četrti je tudi najvišje ležeča točka v MOL Janče, kjer SLS že 
tradicionalno prireja kresovanje ob dnevu državnosti, odvijajo pa se 
zelo znane jagodne in kostanjeve nedelje v sklopu Sadne ceste med 
Javorjem in Jančami.ČS Sostro je v javnosti postala znana tudi po 
uporu županu Jankoviču, da sem namesti družino Strojan. 

Četrtni odbor SLS Sostro je bil ustanovljen leta 2001 pred prvimi 
volitvami v četrtne skupnosti. Prvi predsednik je bil Martin Kavka, 
nato pa Janez Žagar. Zaradi kongresa SLS in volilnega občnega zbora 
MO SLS je tudi ČO SLS Sostro 13. februarja imel volilni občni zbor 
v gostilni Kovač v Sostrem. Občni zbor pa je še za naprej potrdil za 
predsednika Janeza Žagarja, podpredsednika Igorja Gašperšiča in 
tajnika Miha Amona iz Nove generacije. Sprejeli so tudi sklep, da se 
sej MO SLS namesto predsednika, ki je že voljeni član MO, v imenu 
ČO udeležuje Janko Rozman, svetnik SLS v četrtni skupnosti Sostro, 
nadomešča pa ga podpredsednik Gašperšič. 

Kot gostje so se občnega zbora udeležili predsednik in podpred-
sednik MO SLS Aleš Primc in Veljko Žvipelj ter Bogdan Bradač, 
predsednik upokojenske zveze SLS.
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Spom ni li smo se na še ga po koj ne ga čla na
V so bo to, 9. fe bruar ja 200,8 smo se zbra li pri ja te lji in stran kar ski ko le gi 

po koj ne ga Aloj zi ja Me tel ka, dol go let neg čla na, po slan ca in žu pa na ob či ne 
Treb nje. Na nje gov grob smo po lo ži li cvet je, član stran ke in dol go letni pred-
sed nik OO SLS An ton Strah pa je ori sal nje govo živ ljenjsko pot. Sre ča nja se 
je ude le žil tudi nje gov dol go let ni pri ja telj, nek da nji mi ni ster za kme tijs tvo, 
goz dars tvo in pre hra no Ci ril Smr kolj s pri ja te lji. Pot smo na da lje va li do 
Aren ber ga, kjer se je po koj ni Aloj zij Me tel ko zelo rad za dr že val v svo jem vi-
no gra du. Čas je ob po go sti tvi, do bri do lenj ski kap lji ci ter obu ja nju spo mi nov 
hi tro mi nil. Ob slo ve su smo si ob lju bi li, da se čez leto po nov no sre ča mo.

Tone Za le tel,
pred sed nik OO SLS Treb nje

Pri za lož bi MODRIJAN je izš la dok tor ska di ser ta ci je mla-
de ga zgo do vi nar ja dr. Ju re ta Gaš pa ri ča z na slo vom SLS POD 
KRALJEVO DIKTATURO s pod na slo vom Dik ta tu ra kra lja Alek-
san dra in po li ti ka SLS v le tih 1929 do 1935 (Ljub lja na 2007, 304 
stra ni).

Dr. Gaš pa rič je za po slen kot asi stent - dok tor na In šti tu tu za 
no vej šo zgo do vi no. S pol pre te klo po li tič no zgo do vi no se uk var ja 
že vr sto let. Po nje go vi iz ja vi je pet let ra zi sko val zgo do vi no SLS 
v ča su med leti 1929 do 1935. Delo ni bilo lah ko, ker se ar hiv sko 
gra di vo na ha ja na mno gih me stih, to rej v raz lič nih us ta no vah v Slo-
ve ni ji in po se bej v Beo gra du, kjer je av tor tudi dalj ča sa ra zi sko val. 
Se ve da ni pri ča ko va ti, da bi se ce lo ten ar hiv SLS kot naj sta rej še 
slo ven ske po li tič ne stran ke na ha jal v kak šnem ar hi vu, a ar hiv ske 
vire o de lo va nju SLS je mož no naj ti v naj raz ličnejših fon dih in 
zbir kah ar hiv ske ga gra di va.

Dr. Gaš pa rič je knji go smi sel no raz de lil na po glav ja o raz vo ju 
SLS do uved be dik ta tu re, na čas so bi va nja s kra lje vim dik ta tor-
skim re ži mom, na čas v opo zi ci ji in ko ra kih k vr ni tvi na ob last 
ter vr ni tev na ob last.

V vseh po glav jih ana li tič no opi su je sprem lja jo če do god ke, ome-
nja vid ne ak tiv no sti in re zul ta te po li tič nih od lo či tev SLS in no sil-
cev funk cij s po seb nim pou dar kom na vlogi, ki jo je upra viče no 
imel dr. An ton Ko ro šec. Imen sko ka za lo na stra neh 299 do 304 
nas vodi k ome nje nim ak ter jem oz. so pot ni kom raz vo ja SLS v 
tem ob dob ju. 

O ob šir ni na ved bi vi rov, knjig, bro šur 
in ob jav lje nih raz prav in član kov na stra-
neh 286 do 298 nas av tor ob veš ča o 
tem, da se je o SLS do sti pi sa lo. Po-
se bej so na ve de ne ar hiv ske us ta no ve v 
Sr bi ji, na Hr vaškem in v Slo ve ni ji ter 
ča so pi sni viri.

Stro kov no oce no knji ge bo po treb no 
še na re di ti, a že se daj lah ko tr dim, da bo 
knji ga prav priš la vsem, ki jih za ni ma po-
li tič na zgodo vi na, pred vsem pa ti stim, 
ki jih za ni ma zgo do vi na SLS.

PP Kla sinc 

Dr. ju re  Gaš pa ri č: SLS POD 
KRALJEVO DIKTATURO

NOVA KNJIGA Novo vodstvo Slovenske 
narodne zveze pri OO SLS 
Maribor

Slo ven ska na rod na zve za je v pre te klem 
letu v Ma ri bo ru pod vods tvom dr. Pe tra Pa-
vla Kla sin ca pri pra vi la ne kaj od mev nih pre-
da vanj v zve zi z od pr ti mi mej ni mi vpra ša nji 
na slo ven sko-hr vaš ki meji. Za ra di se li tve dr. 
Kla sin ca v Ljub lja no je bilo po treb no iz vo-
li ti novega pred sed ni ka. Na se stan ku 15. fe-
bruar ja v Ma ri bo ru je od bor SNZ Ma ri bor 
za no ve ga pred sed ni ka izvolil do te da nje ga 
pod pred sed ni ka Ja ne za La vren či ča, si cer 
že dol go let ne ga ak tiv ne ga čla na SLS.

Na dnev nem redu se stan ka je bila tudi 
obrav na va zem lje vi da slo ven sko –hr vaš ke meje, ki ga je iz dal Za-
vod za va ro va nje na rod ne de diš či ne 25.ju nij. Dr. Kla sinc je iz črp no 
pred sta vil vseh 8 spornih točk meje s pou dar kom od pr te ga mej ne ga 
vpra ša nja na šir šem po droč ju Pi ranskega za li va. Z raz gla si tvi jo ERC 
Hr vaš ka Slo ve ni ji z ak tom sa bo ra jem lje prost do stop do od pr te ga 
mor ja. Po daljši raz pra vi smo izob li ko va li tri skle pe:
1.  Novo vods tvo SLS naj jav nosti ja sno pred sta vi svo je sta liš če gle de 

po te ka meje na spor nih toč kah.
2.  Slo ve ni ja naj do sled no upo šte va in uve lja vi pri do lo či tvi meje 

s Hr vaš ko vse zgo do vinske do kaze in dejs tva, kot so ka ta str ske 
meje, na se li tve, uprav ne spre mem be ali na sil ne pris vo ji tve, ki so 
sko zi zgo do vi no po ti ska le slo ven sko- hr vaš ko mejo pro ti se ve ru 
v ško do Slo ven cev.

3.  Pri do lo či tvi meje na po droč ju Pi ran ske ga za li va naj se upo šte va 
naj manj meja zgo do vin ske ob či ne Pi ran, ki po te ka po sre di ni Sa-
vu drij ske ga po lo to ka. Sta nje na dan 25.06.1991 upo šte va samo 
raz me ji tev med slo ven ski mi in hr vaš ki mi pri stoj nost mi v Is tri po 
l.1954 in ne more pred stav lja ti meje, saj po te ka po juž ni oba li 
Pi ran ske ga za li va in one mo go ča prost do stop Slo ve ni je do od pr-
te ga mor ja, pre bi val cem pa di rek ten do stop z mor ja na kop no 
ali obrat no.

V na da lje va nju seje smo go vo ri li o pro gra mu dela SNZ Ma ri bor 
v le toš njem letu. Red no bomo sprem lja li do ga ja nja in po ga ja nja o 
slo ven sko –hr vaš ki meji in z na ši mi sta liš či sez na nja li vods tvo SNZ 
ter šir šo jav nost. Gle de na mož nosti bomo or ga ni zi ra li pre da va nja 
stro kov nja kov in ak ter jev, ki so de lu je jo pri re še va nju od pr tih mej nih 
vpra šanj s Hr vaš ko.

Ja nez La vren čič, 
pred sed nik Slo ven ske na rod ne zve ze pri Mest nem od bo ru SLS Ma ri bor
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Javni sklad Republike Slovenije za regionalni razvoj in razvoj pode-
želja (v nadaljevanju: sklad) je izvedel predstavitve javnega razpisa, 
namenjenega financiranju projektov podjetij, kmetov in razvojnih 
institucij, ki se nahajajo na narodnostno mešanih območjih z italijan
sko oziroma madžarsko narodno manjšino. V ta namen je bila ude-
ležencem delavnic vsebina razpisa ter možne oblike sofinanciranja 
predstavljena neposredno, in sicer v Kopru in na štirih lokacijah na 
območju Pomurja.

31. januarja je sklad v prostorih Regionalnega razvojnega centra 
Koper izvedel prvo delavnico z namenom seznanitve interesentov 
z določili javnega razpisa ter predstavitve razvojne vloge sklada kot 
institucije v okviru regionalne politike. V času podrobnejše predstavi-
tve, pri kateri je sodelovalo okrog 15 udeležencev, je bilo poudarjeno, 
da razpis nudi kombinacijo sofinanciranja projektov preko ugodnih 
posojil in nepovratnih sredstev. Navzoči so pridobili informacije o 
možnih področjih sofinanciranj ter bili informirani o izhodiščnih 
pogojih javnega razpisa.

4. februarja je sledil drugi sklop predstavitev in sicer na območju 
Pomurja. Predstavitve so se izvajale na štirih lokacijah, in sicer: 
• v prostorih Razvojnega javnega sklada Lendava,
• v prostorih Madžarske narodne samoupravne skupnosti občine 

Moravske Toplice,
• v prostorih Madžarske narodne samoupravne skupnosti občine Šalovci 

in 
• v kulturni dvorani občine Hodoš.

Udeležencem delavnic je bila med drugim predstavljena možnost 
predhodne preveritve ustreznosti projekta, postopek prijave na javni 
razpis in razpisna dokumentacija oziroma obrazci. Udeležence so 
predvsem zanimali posojilni pogoji, možni odstotek sofinanciranja 

Predstavitev Javnega razpisa za financiranje projektov na 
narodnostno mešanih območjih z italijansko in madžarsko 
narodnostno skupnostjo 

projektov ter druge informacije o postopku prijave na javni razpis. 
Delavnic v Pomurju so se udeležili predvsem interesenti s kmetijskimi 
projekti, ki se v zadnjih letih le v manjšem delu odločajo za prijave 
na javne razpise, zato sta navzoča predstavnika sklada poskušala vse-
bino predvsem približati tem slušateljem. Delavnice v Lendavi se je 
udeležila tudi poslanka madžarske narodne skupnosti v Državnem 
zboru RS Maria Pozsonec. 

Sklad namerava v kratkem na podlagi Poslovnega in finančnega načrta 
za leti 2008 in 2009 predstaviti svoje javne razpise tudi širši javnosti. Novi 
razpisi bodo tako namenjeni podjetjem, kmetom in občinam s projekti 
na območju celotne Slovenije. Prva delavnica z namenom predstavitve 
novih javni razpisov bo v hotelu Habakuk v Mariboru, in sicer v pone-
deljek, 31.3.2008, druga v Hotelu Mons v Ljubljani 2.4.2008 ter tretja 
dan kasneje, 3.4.2008 v Kosovelovem domu v Sežani. 

Sklad interesente tudi tekoče obvešča o novostih na področju javnih 
razpisov. Tako lahko informacije v zvezi z javnimi razpisi, nameni 
ter podrobnejšimi pogoji dodeljevanja sredstev interesenti pridobijo 
na tel. št. 01 83 61 953, po elektronski pošti: rdf.sklad@siol.net ter 
na spletni strani sklada http://www.rdfsklad.si/.

VV

Utrinek iz delavnic v Pomurju

Utrinek iz delavnice v Kopru

PODEŽELJE V MESTU
(Velika noč na podeželju)

NA LJUBLJANSKI TRŽNICI
V SOBOTO, 15. MARCA 2008

Kmetijsko gozdarska zbornica Slovenije v sodelovanju z Ljubljan-
skimi tržnicami organizira promocijsko-prodajno prireditev na Poga-
čarjevem trgu, kjer bodo kmetije ponudile svoje izdelke v pokušino 
in prodajo. Ponudbo bomo popestrili s kulturnim programom. 

Vabimo vas, da se nam pridružite.
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Ministrstvo za finance in MKGP 
upoštevala pobudo KGZS 
Spremembe v korist kmetov

Izravnalna plačila za območja z omejenimi dejavniki za kmeto
vanje so po novem v celoti izvzeta iz obdavčitve, obdavčitev nepo
srednih plačil kmetom pa je znižana za delež stroškov, ki nastajajo 
zaradi varovanja okolja. Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano (MKGP) je s tem v veliki meri sledilo pobudi Kmetijsko 
gozdarske zbornice Slovenije (KGZS) o preučitvi obdavčitve ukre
pov skupne kmetijske politike. KGZS pa se še naprej zavzema, 
da bi bila plačila iz naslova ukrepov kmetijske politike in drugih 
državnih pomoči povsem izvzeta iz obdavčitve. 

Ministrstvo za finance je v Uradnem listu RS št. 15/2008 objavi-
lo spremembo Povprečnih zneskov subvencij na hektar kmetijskih 
in gozdnih zemljišč ter na panj za leto 2007 in znesek katastrskega 
dohodka za oljčne nasade za leto 2007. 

Po novem so izravnalna plačila za območja z omejenimi dejav-
niki za kmetovanje (OMD) v celoti izvzeta iz obdavčitve, saj so 
utemeljena kot okoljska plačila. V povprečju se za 27 odstotkov 
znižuje tudi osnova za obdavčitev neposrednih plačil, in sicer 
za njive, travnike, barjanske travnike, pašnike in hmeljišča. Ta 
delež neposrednih plačil namreč predstavlja dodatne zahteve za 
kmetovanje, ki so povezane z varovanjem okolja. 

Ma. P.

Primerjava pavšalnih zneskov subvencij na hektar in čebelji panj 

Ur. list,
18. sept. 07

Ur. list, 
11. feb. 08

vrsta zemljišča €/ha €/ha

njiva 219,27 160,07

njiva na OMD 273,46 160,07

travnik, barjanski travnik, pašnik 82,81 60,45

travnik, barjanski travnik, pašnik na OMD 137,00 60,45

hmeljišče 291,48 212,78

oljčnik 58,64 58,64

gozd 1,06 1,06

čebelnjak 7,32 7,32

oljčni nasad: 5. kat. razred K. O. Gorica 437,76 437,76

Evropski rejci prašičev se soočajo s krizo brez primere, saj so se 
cene krme v zadnjih mesecih zvišale do 50 odstotkov, cene mesa pa 
padajo na evropski ravni 8 odstotkov letno. Zato je nujno poiskati 
rešitev za premostitev denarnih težav rejcev in povečati ponudbo 
krme. Pozivajo k vzpodbudam za pridelavo žit. Zagotovljeni morajo 
biti nadaljnji ukrepi za dvig odkupnih cen. Če ne bo narejenega nič, 
lahko pričakujemo vsaj 20-odstotno opuščanje prašičereje na ravni 
EU, opozarjajo na COPA - COGECA. 

Za bolj prepoznavno podobo kmetijstva v EU
Poleg aktualnih vprašanj so obravnavali tudi strateške usmeritve. 

V okviru evropskega kongresa kmetijstva, ki bo od 30. 09. - 01. 10. 
2008 na Dunaju, bo COPA - COGECA prvič predstavila svoja sta-
lišča do prihodnosti skupne kmetijske politike po letu 2013. 

Ob tem bodo predstavili tudi novo zunanjo podobo organizacije. 
Z novim marketinškim imenom in logotipom bo organizacija bolj 
prepoznavna, komuniciranje s splošno javnostjo in lobiranje pri or-
ganizacijah v Bruslju bo okrepljeno, saj bo bolj jasno, kdo konkretno 
stoji za imenom COPA - COGECA in kaj organizacija dela. Po no-
vem naj bi se COPA imenovala European Farmers (evropski kmet-
je), COGECA pa European Agri-Cooperatives (evropske kmetijske 
zadruge). V skupni komunikaciji se bo uporabljalo ime European 
Farmers and Cooperatives (evropski kmetje in zadruge).

Ob kongresu bo na ogled tudi fotografska razstavo o kmetijstvu 
EU. Prikazana bo raznolikost evropskega kmetijstva, povezava z 
razvojem podeželja, raznovrstnost pokrajin. Slovenija je predlagala 
5 kmetij, od katerih sta bili izbrani vinogradniška kmetija Štok iz 
Dutovelj in govedorejska kmetija Arlič iz Velenja. 

K. K. H.

Redno zasedanje predsedstva COPA  COGECA 

Največ besed namenili krizi v 
prašičereji in govedoreji
Sredi februarja je bilo v Bruslju redno zasedanje predsedstva COPA 
 COGECA, kjer so največ pozornosti namenili krizi v prašičereji. Pred
sednik KGZS Peter Vrisk je na sestanku predstavil položaj pri prireji 
prašičev in pitanju govedi v Sloveniji in sklepe, ki si jih sprejeli na 
skupni seji odbori KGZS in ZZS v začetku februarja. Na podlagi na
ših in ostalih sklepov članov COPA  COGECA sta evropski nevladni 
organizaciji kmetov na Svet kmetijskih ministrov naslovili pobudo 
za reševanje krize pri prireji prašičjega mesa in da naj podprejo 
nove ukrepe za omilitev položaja.

Subvencijska 
kampanja 

2008 
Na Kmetijsko gozdarski zbornici Slovenije (KGZS) se intenzivno 

pripravljamo na izvedbo letošnje subvencijske kampanje. Pred začet-
kom kampanje bi vas radi opozorili na nove možnosti in omejitve, ki 
so jih prinesle sprejete spremembe uredb, na katere morate biti še 
posebej pozorni v času vlaganja zahtevkov. Vabimo vas, da obiščete 
spletno stran KGZS www.kgzs.si in si preberete podrobnosti.

Predsednik KGZS Peter Vrisk se je med drugim srečal tudi s predsednikom pred
sedstva avstrijskih kmetijskih zbornic Gerhardom Wlodkowskim.



�� Sl (S)lavni

Kaj menite, da je najbolj vplivalo na odločitev volivcev, da vas 
že tretjič izvolijo za svojega župana?

Zagotovo je temu botrovalo moje delo v pre-
teklih dveh mandatih. Konkretni rezultati so 
tisto, kar prepriča volivce, da te tretjič izvolijo. 
Verjamem, da smo s kredibilnim delom naka-
zali usmeritev razvoja občine na različnih po-
dročjih in uspeli doseči tudi ravnovesje med 
razvojem mesta in podeželja. 

Kaj za vas pomeni skoraj 67% zaupanje občanov občine 
Krško?

Še enkrat lahko potrdim, da je to zaupanje 
priznanje za to delo, osebno meni in seveda 
ekipi znotraj občinske uprave, kjer smo poiz-
kušali res slediti strokovnosti in ne kakšnemu 
političnemu kadrovanju. Doslej je bilo to moje 
delo v očeh ljudi prepoznavno kot delo za korist 
občine, zato sem zelo vesel, da so ga nagradili 
s takim odstotkom. Kot veste, smo imeli kar 5 
kandidatov za župana. 

Kako, koliko in na kakšen način vam je stala ob strani 
SLS?

V prvi vrsti smo se zanašali na lokalni ob-
činski odbor, kandidate SLS za občinski svet 
občine, na naše člane in na drugi strani tudi na 
samo vodstvo. Lahko rečem, da smo s sodelo-
vanjem v vladi, kjer so tri zelo pomembna mini-
strstva za lokalni nivo, uspeli najti skupen jezik 
in marsikateri projekt zaradi tega tudi uresniči-
ti. Po drugi strani imamo znotraj občinskega 
odbora zelo kredibilne ljudi tudi po krajevnih 
skupnostih. Uspela nam je sinergija; na eni stra-
ni z mojo prepoznavnostjo in delom, na drugi 
strani pa s pomočjo ljudi, izpostavljenih po KS 
in društvih, s katerimi smo predstavili resne in 
konkretne projekte za prihodnost. Moram pou-
dariti, da je več kot polovica predsednikov KS 
naših vidnih članov. Prepoznani so kot pridni 
in odgovorni, s tem je dodana prednost našim 
listam za občinski svet. 

Kaj bi izpostavili kot prednostno nalogo, ki ste si jo zadali na 
začetku vašega tretjega mandata? 

V občini kot kompleksnemu mehanizmu se 
je treba posvetiti vsem področjem do določe-
ne mere, pomembno je skrbeti za uravnotežen 

Intervju z županom občine Krško Francem Bogovičem

“Konkretni rezultati so tisti, 
ki prepričajo volivce, da te 
tretjič izvolijo!”

razvoj. Če bi moram izpostaviti večje projekte, 
ki so v načrtu, je na enem izmed prvih mest 
obvoznica mesta, ki jo v prostor umeščamo sku-
paj s HE Krško. Letos smo začeli z izgradnjo 
zgornjega mostu, v letu 2010 pa naj bi bil za-
ključen spodnji del te obvoznice. Druga zelo po-
membna razvojna vsebina, ki naši občini vliva 
razvojno moč, je zagon poslovne cone Vrbina, 
30 ha velikega območja blizu Nuklearne elek-
trarne Krško. V prejšnjem mandatu smo kupili 
zemljo, zdaj pa že umeščamo prve investitorje. 
To je področje, kjer se bo takoj dalo poskrbeti 
za infrastrukturo. Prav tako se lahko pohvalimo 
tudi s poslovnimi conami v neposredni bližini 
avtoceste Ljubljana – Zagreb, kjer so že našli 
prostor nekateri tuji investitorji

Gospodarstvo se v našem področju v veliki 
meri razvija na logističnih in energetskih teme-
ljih, zato v svojih načrtih razvijamo tudi področ-
je visokega šolstva, ki je v navezavi s prakso. Po 
Fakulteti za logistiko bomo namreč v prihod-
njem letu vpisali tudi prvo generacijo študentov 
na Fakulteto za energetiko. Na področju pri-
marnega osnovnega šolstva pa sledimo razvoju 
trenutno s tremi večjimi investicijami v OŠ v 
Krškem, na Raki in v Leskovcu. Med večjimi 
projekti prihodnjih let pa sta tudi projekt knjiž-
nice v samem mestne jedru in izgradnja novega 
bazena olimpijskih dimenzij.

Ali menite, da ste bili za župana tretjič izvoljeni z veliko 
večino glasov zaradi projektov, ki ste jih predlagali za razvoj 
občine Krško? 

Na lokalnem nivoju je zelo pomembno, če 
ljudje prepoznajo, da se projekti zastavijo in po 
treh mandatih lahko tudi uvidijo, da so se pro-
jekti realizirali. Usmeritve jasno zastavljamo 
skozi proračune in načrte razvojnih programov, 
tako je v načrt našega konkretnega dela mogoče 
pogledati za 5 let naprej. 

Uspešnost občine je prav gotovo v veliki meri odvisna od 
uspešnosti gospodarske rasti znotraj občine. Kakšni so vaši 
načrti na tem področju?

Veliko pozornosti posvečamo gospodarske-
mu razvoju. Krško gospodarstvo je imelo v za-
četku devetdesetih let zelo velike težave. Bili so 
časi, ko je bilo izjemno močno, če naštejemo 

samo nekaj imen: Kovinarska, Metalna, Iskra, 
vse te kovinsko predelovalne tovarne so se v le-
tih od 92 – 95 sesule. Praktično smo doživeli 
pogorišče nosilcev gospodarstva.

Istočasno se je zgodilo, da smo imeli v teh 
letih blizu 20% brezposelnost, torej zelo kao-
tično stanje brez nekega svetlega pogleda kako 
naprej. Lahko rečem, da se je v zadnjih letih 
zgodilo veliko prestrukturiranje gospodarstva, 
kjer smo iz ekonomije, ki je bila prej klasična 
postindustrijska z velikimi tovarnami, prešli 
v dinamično okolje, kjer je nastala cela vrsta 
manjših, a zelo odzivnih podjetij. To situacijo 
spremljam že deveto leto, zato lahko z veseljem 
potrdim, da so podjetja, ki so začela nastajati v 
času poloma, danes v polnem razvoju. Gospo-
darska slika se je v tem zadnjem obdobju torej 
bistveno popravila in zelo pomemben podatek 
je, da smo v lanskem letu zopet po dolgih letih 
z nivojem plač presegli slovensko povprečje. To 
je pomemben kazalec, da imaš delovna mesta, 
ki lahko uspešno držijo korak s časom in omo-
gočajo prihodnost. 

Pravi preobrat se je zgodil pri naših ljudeh, 
ki so prej delali v velikih kovinsko predeloval-
nih industrijah, sedaj pa so se morali soočiti s 
prekvalifikacijo. Uspešni smo bili pri dogovorih 
s tujimi vlagatelji, ki so v nas prepoznali poslov-
no priložnost zase. Tako v našem okolju posluje 
Moda intima, ki izdeluje vrhunsko žensko peri-
lo in zaposluje okoli sto ljudi. Ko se je zapirala 
Lisca, nam je v poslovno cono Drnovo, tik ob 
avtocesti, uspelo umestiti logistično podjetje 
Grieshaber iz južne Nemčije, kjer so se odprla 
delovna mesta za 150 delavcev. Okoli 500 ljudi 
je zaposlila tudi nemška kovinsko avtomobilska 
industrija Kraw-Raw (Resistec-Holzschuh, Fi-
lotech in Willy Stadler). Po eni strani se je s 
pomočjo tujih vlagateljev, na drugi strani pa 
z domačim razmahom malega gospodarstva 
situacija zelo izboljšala, tako da smo brezpo-

Franc Bogovič je eden izmed tistih županov, ki županujejo že tretji mandat. Zanimala nas je 
skrivnost njegovega uspeha in zastavili smo mu nekaj vprašanj. 
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selnost tako rekoč prepolovili. Res je, da je po 
izračunih še vedno nekaj malega iznad sloven-
skega povprečja, vendar je izpod 10%, kar kaže 
na zelo izboljšano situacijo. 

Kaj boste naredili za reševanje odprtih vprašanj o Jedrski 
elektrarni Krško problemi, ki jih ima doma, in tudi s hrvaško 
stranjo?

V neposredni bližini nuklearne elektrarne 
se ves čas vodi racionalen odnos do tega ob-
jekta. Med samo nuklearno elektrarno Krško 
kot podjetjem in občino so tradicionalno zelo 
dobri odnosi. Te relacije so v obdobju, ko sem 
sam župan in že prej bile zelo korektne na eni 
in na drugi strani. Kar ostaja odprto, je doma-
če vprašanje glede odlagališča nizko in sred-
nje radioaktivnih odpadkov. Kot občina smo 
ponudili potencialno lokacijo, sedaj pa pote-
kajo študije o primernosti le-te. V tem času z 
resornimi ministrstvi usklajujemo protokole, ki 
zajemajo dogovor o sofinanciranju konkretnih 
projektov, ki bodo omogočili trajnostni razvoj 
celotnega območja in predstavljajo pogoj za 
umestitev tovrstnega objekta v naš prostor. To 
so aktivnosti, s katerimi želimo doseči družbe-
no sprejemljivost, istočasno pa razčistiti, kaj 
občina in širša regija od tega posredno lahko 
pričakujeta. 

V bodoče pričakujem, da bo Občina Krško 
vključena v pogajanja, ko se bo država o našem 
prostoru pogovarjala v meddržavnih pogovo-
rih, sicer se bodo zelo težko prav odločali o 
problemih, ki se tičejo lokalne skupnosti. V tem 
primeru je potrebno narediti sozvočje, drugače 
so vsi pogovori vnaprej obsojeni na neuspeh. 

Ali si boste prizadevali za izgradnjo drugega bloka nuklearne 
elektrarne?

Mislim, da je danes o tem govoriti prezgodaj. 
Približno poznam problematiko slovenske ener-
getike, sem podpredsednik evropskega združe-
nja mest, ki imamo nuklearne objekte. Tako v 
evropskem kot tudi v slovenskem prostoru je de-
finitivno premalo električne energije. Ali bomo 
Slovenci to situacijo rešili z drugim blokom ali 
s kakšno drugo rešitvijo, je danes prezgodaj go-
voriti. Poudaril bi, da smo pri nas uspeli vzposta-
viti sobivanje s tem obstoječim blokom. Mislim 
pa, da bo za umestitev drugega bloka jedrske 
elektrarne predhodno potrebno rešiti najprej 
vprašanje trajnega odlagališča nizko in srednje 
radioaktivnih odpadkov. To je vprašanje, ki ga 
mora tudi v širšem evropskem prostoru vsaka 
država sama rešiti. Pričakujemo, da bomo to 
uredili sami ob normalni finančni pomoči Hr-
vaške. Umestitev drugega bloka v naš prostor 
je odvisna predvsem od trenda, ki se bo po-
kazal v Evropi. Če se bo v Evropi nadaljeval 
trend izgradnje novih jedrskih elektrarn, se bo 
verjetno Slovenja odločila za podobno pot kot 
ostala Evropa. 

Ena pomembnih gospodarskih panog v vaši občini je tudi 

kmetijstvo. Koliko proračunskih sredstev in za kakšen namen 
jih boste porabili v kmetijstvu?

Za to področje imamo namenjenih 300 – 350 
tisoč evrov letno. Ta sredstva se porabljajo za 
različne namene: pomagamo pri različnih inve-
sticijah na kmetijah za osnovne in dopolnilne 
dejavnosti, subvencioniramo zavarovanje kme-
tijskih pridelkov, urejamo namakalne sisteme … 
Veliko sredstev namenjamo ukrepom, ki vodijo 
k usposabljanju in modernizaciji kmetijske de-
javnosti po programu, ki ga sestavimo v okviru 
našega oddelka in odbora za kmetijstvo. 

Kakšna je infrastruktura v občini in kaj je najbolj nujno po
storiti?

S pomočjo kohezijskih sredstev EU bomo 
poizkušali pospešeno posodobiti vodovodne si-
steme predvsem tam, kjer so še salonitne cevi. 
To je eden izmed pomembnejših projektov v 
tej smeri. Znotraj občinske uprave in občine 
razmišljamo, kako bi vzpostavili hrbtenico ši-
roko pasovnih povezav, da bi se z internetom 
in vso to sodobno infrastrukturo približali 
slehernemu naselju. Trenutno se tema dvema 
področjema najbolj posvečamo tako, da v to vla-
gamo tudi lastna sredstva ter skušamo pridobiti 
sredstva EU. Kar se tiče komunalnih odpadkov, 
je zadeva urejena za okoli 30 let. Občine Do-
lenjske, Posavja in Bele krajine sodelujemo v 
projektu CeROD, ki je prvi projekt na področ-
ju ravnanja z odpadki, ki ga 
je podprla EU prek svojega 
sklada ISPA. 

Kaj za vašo občino pomeni sprememba 
zakona o financiranju občin in kako 
po vašem mnenju ta zakon vpliva na 
šibkejše občine?

Gotovo se je stanje na po-
dročju financiranja občin 
v zadnjih dveh letih v času 
ministra Žagarja bistveno iz-
boljšalo. Zaustavil je, kar se 
je prej dogajalo, da so tekoče 
prihajale na občino obvezno-
sti iz državne uprave za finan-
ciranje ob tem, da se viri niso 
povečevali, na drugi strani je uspel na osnovi 
zagotovljenih sredstev proračuna odrezati mal-
ce večji kos kruha za manjše občine. S tem, ko 
Slovenija začenja črpati finančna sredstva EU 
iz te prve perspektive 2007 – 2013, pa so se 
sredstva za investicije, kjer lahko plemenitiš 
svoj denar z evropskim, še povečala. Situacija 
je boljša in se zato lažje lotimo zahtevnih oz. 
večjih projektov. Kar se pa tiče statusa šibka 
– mala občina, moram pa reči, da imam ves 
čas mešan občutek. Po eni strani smo v proce-
su drobljenja občin ustvarili precejšnje število 
manjših jeder, ki se obnesejo le do nekega nivo-
ja. Ko je treba urediti cesto, pločnik ali javno 
razsvetljavo, zdravstveni dom, knjižnico, šole, 

vse, kar je večje od tega, pa je težko izvedljivo.. 
…če bi se občina Krško v preteklosti razdelila 
na večje število občin, ne vem, kdo bi se lotih 
projektov, kot so obvoznica, poslovne cone, 
izgradnja zdravstvenega doma, bazena… Tudi 
vložek v Fakulteto za energetiko je velik finanč-
ni zalogaj (ureditev objekta, programi, financi-
ranje prvega leta poslovanja) skupno vreden 
približno 4 milijone evrov. To je projekt, ki ga 
zmore večja občina, manjša po mojem mnenju 
tega ne bi zmogla izpeljati. 

Zanima me vaše mnenje, ali bo posavska regija sploh ob
stajala? 

Mislim, da je minister Žagar pravilno ugoto-
vil politično voljo tega trenutka. V Sloveniji je 
zdaj vprašanje, ali bomo imeli 14 regij ali pa 
regij ne bo. Sicer 60 glasov v parlamentu za 
tako razdelitev sigurno ne bo glasovalo. Posle-
dica tega pa je, da bo tako na ministrstvu kot 
na državni ravni zelo pomembna naloga, da 
potem od politične realnosti okoli števila zač-
nejo tudi razmišljati, kaj razdrobiti na 14 delov. 
Ta dejavnost je naloga ministrstva. Pozoren bo 
potrebno biti pri razvoju visokega šolstva, da 
se poizkuša združiti tisto, kar je po naravi mo-
goče in potrebno združiti. V Sloveniji imamo 
problem, da smo naredili iz 60 močnih občin 
210 manjših občin. Če je bilo prejšnjih 60 ob-
čin med sabo primerljivih po velikosti, material-
nih in kadrovskih zmožnostih, imamo danes na 

tem področju velika razhajanja od metropole 
pa do Osilnice – Kobilja, zakon pa je isti. Če 
bi imeli samo 60 občin, je res vprašanje koliko 
bi rabili regije. Lahko bi se uredila neka gravi-
tacijska središča, ki bi usmerjala razvoj. V tem 
primeru pa jih definitivno rabimo in vsakdo, 
ki danes polemizira o številu, mislim, da s figo 
v žepu govori o tem. Menim, da je na žalost ve-
lik interes, da se nastanek regij zavira, bojim se 
tudi, da se izgublja tempo v tej debati in da nam 
bo na koncu zmanjkalo časa. Zdajšnja vlada je 
prišla zelo daleč v tem procesu in če se zadeva 
ne bo zgodila kar na hitro v naslednjih mesecih, 
se bojim, da se bo zamenjalo še kar nekaj različ-
nih vlad, pa se ideja ne bo uresničila. Na dolgi 
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rok pa bo ta zadeva pustila posledice. V taki 
situaciji, kot je sedaj, mislim, da bi zelo rabili, 
da se naloge, ki se morajo le malo strateško iz-
peljati, dati na isti imenovalec, kar je dandanes 
zelo težko. Mislim, da smo v Posavju bolj izje-
ma v pozitivnem smislu, ker smo se do sedaj 

lahko strateško glede na število prebivalcev in 
na pomembnost projektov uspeli brez prepirov 
dogovoriti o skupnem sodelovanju, kar pa na 
žalost ni pravilo tudi pri drugih občinah.

Kaj bi predlagali, da bi imela SLS večji uspeh na naslednjih 
volitvah?

Kar zadeva lokalnih volitev, bomo težko 
dosegli večji uspeh, kot smo ga imeli nazad-
nje, ker smo bili zelo uspešni. Mislim, da smo 
v trenutku, ko se slovenski politični prostor 
zopet odpira tam, kjer v politiki pravijo, da 
ga mora biti največ, to je na sredini. Če so 
bile zadnje parlamentarne volitve na polu 
Janša – Rop, mislim, da se po teh izkušnjah 
s to polarizacijo v slovenski družbi vračamo 
k sredinskim zmernim politikam. Na levici 
so se zelo lepo združili okoli Pahorja in so 
znali v predvolilnem trenutku tudi pomiriti 
stvari, smo mi dolžni na nek način odreagi-
rati. Menim, da je izvolitev Bojana Šrota za 
predsednika nova svežina v stranki, ob tem 
pa moramo ostati povezani, da se bomo lahko 
skupaj usmerili na boljšo pot. Pomembno je, 
da nihče, ki je bil do sedaj aktiven iz te zgod-
be ne izpade, ampak mora ostati aktiven še 
naprej. Na ta način se je potrebno dogovori-
ti o kadrovskih in programskih usmeritvah, 
ljudem to predstaviti in na ta način bomo 
v naslednjem letu definitivno nagrajeni. Ver-
jamem, da bo svežina naši barki, ki je zelo 
velika in zanimiva za marsikoga, dala novega 
vetra v jadra, ki jih do sedaj še nismo uspeli 
v polnosti razviti. Programsko menim, da bi 
se bilo dobro postaviti na sredino. 

Kakšni so vaši občutki ob izvolitvi za predsednika Kluba žu
panov SLS in kaj to za vas pomeni: izziv, dodatna obveznost, 
ali nekaj več?

Izvolitev zame gotovo pomeni nov izziv, novo 

obveznost, nekaj več. Mesto predsednika Klu-
ba županov SLS, ki združuje kar 90 slovenskih 
županov narekuje ambicijo, da poizkušamo v 
tem krogu tako strankarskih kolegov kot tistih, 
ki so kako drugače vstopili v naš klub izmenja-
ti medsebojna mnenja in se lotiti nekaterih te-

matskih zadev. Za nami 
je tako prvi sestanek v 
začetku februarja; zastav-
ljen je bil na temo ener-
getike v Krškem hkrati 
z ogledom jedrske elek-
trarne. V osnovi je tudi 
tukaj možnost, da župani 
pomagamo programsko 
stranki dodati nekaj vse-
bine in zagotoviti pomoč 
pri zagonu in uveljavitvi 
stranke v slovenskem pro-
storu.

Kaj bo vodilo kluba? 
Strankina politika ali in
teresi lokalne skupnosti?

Župani v prvi vrsti predstavljamo občine 
in bomo poizkušali tudi na ta način izkazati 
lokalne interese in zastopati interese vseh, 
ne samo tistih, katere vsak posamezen žu-
pan predstavlja. Mislim pa, da se je potreb-
no z neko pravo mero dotakniti na eni strani 
strankine politike, po drugi strani pa ostati 
župan. Ravno Klub županov nudi priložnost, 
da se lahko drža stranke pokaže tudi v tem 
kontekstu, da SLS ni stranka ekstremistov, 
ki bi slepo sledila samo strankarski politiki, 
ampak poizkuša izmenjati interese in poiskati 
nekatere dobre rešitve, ki so sprejemljive za 
širši krog ljudi, ne samo strankarsko opredelje-
ne. Zato je moj namen delovati na način, da 
na posameznih srečanji zunaj nekih strankar-
skih dometov k strokovnim temam povabim 
vse slovenske župane, ne zgolj člane našega 
kluba. 

Ali boste obravnavali bolj strokovne ali bolj politične teme?
Letošnje leto je leto, v katerem se bo zvrstilo 

kar nekaj političnih tem, gre tudi za celo vrsto 
županov, ki so hkrati tudi predsedniki določe-
nih odborov, aktivni člani v stranki in hkrati 
tudi potencialni kandidati za državnozborske 
volitve. V letošnjem letu bo tako potrebno tudi 
pri delu kluba imeti to v vidu in s pravo mero 
poleg strokovnih tem, ki so čisto naše stanov-
ske, obravnavati tudi politične. 

Ali boste vnesli kaj novega v delovanje kluba in če, kaj?
Trudil se bom, da bi se klub sestajal vsaj en-

krat mesečno, to se pravi, da bi se sestali letno 
8 -10 krat. Razmišljam o tem, da bi se srečanja 
vedno odvijala na drugi lokaciji, se pravi, da se 
znotraj kluba dogovorimo, kdo bo naslednji, ki 
bo gostil ta klub in na ta način tudi bolje spoz-
namo našo lepo Slovenijo in se ob tem, ko se 
sestanemo v nekem novem okolju, seznanimo 

z razvojnimi priložnostmi, izzivi ali pa tudi teža-
vami, s katerimi se ukvarja neko dotično okolje. 
To mislim vpeljati kot novost, poleg tega pa, kot 
sem že povedal, dokaj redno sestajanje, da se 
delo kluba tudi v prostoru sliši in občuti.

Kako vidite vlogo tega kluba? 
Na nek način je zelo zanimivo, da SLS kot 

stranka zadnje tri mandate ni bila ravno vodilna 
stranka na državnozborskih volitvah, je pa zelo 
uspešno nastopala na lokalnih volitvah, kar je 
na nek način dokaz, da je naša politika zelo 
blizu realnim problemom – realnim ljudem in 
da na ta način volivci prepoznavajo tudi v naših 
vrstah ljudi, ki jim potem tudi zaupajo vodenje 
posameznih občin. Ocenjujem, da bi ravno s 
tem, da se ukvarjamo predvsem z neko razve-
jano vizijo, s pogledom naprej zastopamo tudi 
politiko SLS, ki je zmerna, in hkrati usmerjena 
v prihodnost in manj v iskanje nekih razlik, ki 
bi izvirale iz naše preteklosti. Mislim, da je to 
naravnanost, ki kaže sodobno noto, ki ji ljudje 
verjamejo, se z njo istovetijo, sodelujejo in ji 
zaupajo. 

Na kakšen način bo klub sledil politiki stran
ke?

Vemo, da je to klub SLS in povsem normal-
no je, da si želimo, da je na naših srečanjih 
prisoten tudi predsednik stranke. Prav tako je 
prav, da ponudimo priložnost strankarskim mi-
nistrom, pa tudi ostalim ministrom za sodelo-
vanje v razpravi. Zagotovo bo to s poudarkom 
na tistih naših ministrih, ki imajo za občine 
zelo zanimiva ministrstva. Po vsakem našem 
srečanju bomo pripravili tudi novinarske kon-
ference, na njih pa bomo lahko povedali, kdo 
smo, kaj smo in kaj počenjamo. Če nas bodo 
ljudje prepoznali kot aktivne in kot ljudi z jasno 
vizijo, mislim, da lahko klub na takšen način 
sledi strankarski politiki in ji tudi prinese nekaj 
dodane vrednosti.

Kakšne cilje ste si zastavili za večjo prepoznavnost in večjo 
vlogo kluba?

Iz tega načina dela, rednih srečanj – vsaj 10 
srečanj na leto, s tem, da se klub seli iz občine 
v občino in tam opravi to srečanje, vključno s 
tiskovnimi konferencami, mislim, da bomo na 
ta način tudi naredili nekaj na prepoznavnosti 
kluba in s tem tudi na njegovi večji vlogi. 

Ali si upate napovedati, kakšen rezultat bo dosegla SLS z 
novim vodstvom na naslednjih državnozborskih volitvah je
seni 2008?

Tu se strinjam s cilji in ambicijami predsed-
nika stranke, da je naš cilj dvomestno število, 
se pravi, doseči več kot 10% podporo volivk 
in volivcev na državnozborskih volitvah jeseni 
2008. To nam daje potem tudi izhodišče za 
delo v naslednjih štirih letih in predstavlja od-
skočno desko za leto 2012, ko bo potrebno ta 
rezultat podvojiti.

Trajče Nikolovski
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Volitve so bile zelo napete in premagali ste svoje tek
mece. Kaj je bilo po vašem mnenju to, kar je glasove 
prevesilo na vašo stran in kaj za vas pomeni večinsko 
zaupanje občanov Pivke?

Naučili smo se, kako je potrebno volitve 
tudi peljati in kaj občanom tudi veliko po-
meni. Ena od pomembnih stvari je bila tudi 
predhodna koalicija velike večine strank v 
občinskem svetu - programska koalicija, ki 
smo jo oblikovali in ki mi je kasneje dala 
podporo na volitvah. Mislim, da je bil to 
en zelo pomemben kamenček v mozaiku, 
drugače pa je zagotovo pomemben moment 
pri volitvah tudi njihovo delo v preteklem 
mandatu in rezultati tega dela. Mislim, da 
se v Pivki da videti kar nekaj stvari, ki so 
delo mojega prejšnjega mandata in mislim, 
da so ljudje zadovoljni in da sta bila to dva 
razloga, da ni bila kampanja tako živčna in 
napeta, ampak dokaj umirjena. Res je, da 
smo imeli dobrega protikandidata, vendar 
se je rezultat na koncu obrnil nam v prid.

Kako in na kakšen način vam je stala ob strani 
SLS?

Že devet let sem predsednik občinskega 
odbora SLS v Pivki in v bistvu funkcioni-
ramo eden z drugim. Zagotovo se moram 
zahvaliti vsem, ki so v upravnem odboru, in 
tudi predsedniku občinskega odbora Mila-
nu Mozetiču, za vso podporo, predvsem za 
logistiko pri volitvah, ki je dokaj zahtevna. 
Treba se je namreč kar precej organizirati, 
da vse normalno teče. No, tukaj smo se že 
dokaj dobro ujeli, tako da kot ekipa uspemo 
zadevo tudi profesionalno izpeljati. Kakor-
koli, podpora stranke je zelo pomembna. 
Želim povedati, da je bilo veliko pobud s 
strani partnerjev v občinskem svetu, ki niso 
strankarski, in so mi predlagali, da se voli-
tev udeležim kot neodvisni kandidat. Tega 
seveda nisem mogel sprejeti, ker če začneš 
kariero v neki stranki in ti ta omogoči, da 
prideš na nek položaj, moraš to podporo 
spoštovati in vsako skrivanje za neodvisnost-
jo je pravzaprav prozorno!

INTERVJU Z ŽUPANOM OBČINE PIVKA ROBERTOM SMRDELJEM

“Kvaliteta, oprijemljivost 
projektov in zaupanje so 
pripomogli k ponovni izvolitvi. “
Župan občine Pivka Robert Smrdelj opravlja to funkcijo že tretji mandat. Ker nas je zanimalo, 
v čem je skrivnost tako uspešnega županovanja, smo mu zastavili nekaj vprašanj, iz katerih 
lahko razberemo, zakaj je Robert svojim občanom tako prirasel k srcu. 

Kaj bi izpostavili kot prednostno nalogo vašega tret
jega mandata?

Prednostna naloga je pravzaprav izvedba 
tistih projektov, ki smo jih že začeli obliko-
vati v prejšnjem mandatu. Nekaj projektov 
je takih, ki so nosilni in imajo rdečo nit raz-
voja. To je projekt Eko regija, ki je izredno 
širok in ga peljemo v okviru celotne regije, 
je pa res, da je občina Pivka dala pobudo za 
ta projekt in poizkušamo držati tudi neko 
iniciativo nad tem projektom, tako da se raz-
vija in da gre svojo pot naprej. Gre za nek 
trajnosten razvoj in izkoriščanje možnosti, 
ki v našem prostoru so, hkrati ne obreme-
niti tega prostora z razvojem; potem je tu 
še projekt logističnega centra, ki je v bistvu 
neka razširitev dosedanje industrijske cone 
z vpetostjo na državno prometno infrastruk-
turo (cesta, železnica). Lahko omenim tudi 
projekt, ki je tudi zelo pomemben, to je: 
park vojaške zgodovine, ki smo ga zastavi-
li v prejšnjem mandatu in je v začetni fazi. 
Sicer so konkretne stvari že vidne, zahteva 
pa izredno dosti energije, vlaganj in dobre 
volje, zato da preraste v dober, učinkovit 
ter seveda dobičkonosen razvojno turistič-
ni projekt.

Ali menite, da ste bili tretjič za župana izvoljeni zaradi 
projektov, ki jih predlagate za razvoj občine?

Zagotovo so kvaliteta, oprijemljivost pro-
jektov in tudi zaupanje do kandidata, da bo 
sposoben zadevo pripeljati od začetka do 
konca, veliko pripomogli k moji ponovni 
izvolitvi. 

Uspešnost občine je prav gotovo v veliki meri odvisna 
od gospodarske rasti znotraj občine. Kakšni so vaši 
načrti na tem področju?

Občina je v prvi vrsti tista, ki mora us-
tvarjati pogoje za razvoj in hkrati pogoje za 
čimbolj prijetno življenje občanov znotraj 
občine. V sklopu tega je zagotovo potreb-
no in v okviru občine namenjamo kar veli-
ka sredstva za ustvarjanje teh pogojev. Na 
primer ena izmed teh stvari je, kot sem že 
prej omenil, širitev industrijske cone. Na 

krajši rok je pomemben tudi projekt Krpa-
novega doma, to je projekt v okviru bivšega 
doma JLA, v okviru katerega smo zastavili 
nekaj razvojnih vsebin, kot so: podjetniški 
inkubator za storitveno dejavnost, za mul-
timedijski center, center za obnovljive vire 
in varstvo okolja, ki ga zastavljamo skupaj 
z Ministrstvom za okolje in prostor. Tukaj 
moram povedati, da imamo zelo veliko pod-
poro s strani ministra oz. našega podpred-
sednika Janeza Podobnika. Center za ob-
novljive vire je predviden skupaj z Univerzo 
v Novi Gorici in z Ministrstvom za znanost.  
Iz naštetega je razvidno, da poizkušamo 
hkrati urediti neke ustrezne klasične pogo-
je za razvoj gospodarstva, na drugi strani 
pa ustvarjati neke inštrumente in pogoje 
za razvoj dejavnosti, ki imajo neko višjo 
dodano vrednost.

Ena izmed pomembnih gospodarskih dejavnosti je 
tudi kmetijstvo. Koliko proračunskih sredstev boste 
namenili temu področju? Ali kmetijstvo sploh ima 
razvojno perspektivo v vaši občini?

Kmetijstvo je vsaj toliko pomembna pa-
noga v naši občini kot je v povprečju po-
membna v vsej Sloveniji. Pomembno je 
predvsem zaradi ohranjanja in urejenosti 
te lepe kulturne krajine, kot vir preživetja 
pa je kmetijstvo pomembno vedno manj. 
Prehajanje slovenske politike na evropsko je 
stihijo, ki se je kazala prej, spravilo v neke 
normalne tirnice, tako da je čutiti pozitiv-
ne premike. Drugače pa je od dejavnosti 
razvita predvsem ovčjereja, zadnje čase pa 
se stvari zelo krepijo na področju konjere-
je kot kmetijske dejavnosti, po drugi stra-
ni pa predvsem kot turistična dopolnilna 
dejavnost na kmetijah. Veliko imamo tudi 
ekoloških kmetij, tam je ekstenzivna reja in 

Sl (S)lavni
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pridelava, tako da kmetijstvo postaja pred-
vsem inštrument, ki skrbi za urejen življenj-
ski prostor na podeželju.

Brez mladih in njihovega izobraževanja ter vzgoje ni 
napredka. Kako je za to poskrbljeno v vaši občini?

Tudi za to populacijo se trudimo v naši ob-
čini ustvariti pozitivne pogoje, tako da kar 
precej vlagamo v šolsko, športno in vzgoj-
no infrastrukturo. Prav lansko leto smo do-
končali novo športno dvorano in smo tudi 
ponosni nanjo. Letošnje leto smo v njej že 
imeli mladinsko mednarodno prvenstvo, to 
je dokaj reprezentančna dvorana. Taka infra-
struktura je izredno pomembna, da mladi-
na vidi tudi tukaj eno izmed priložnosti in 
ne razmišlja o neumnostih. Veliko vlagamo 
tudi v športna igrišča po naseljih in vaseh, 
nismo pozabili tudi na igrišča za malčke, 
tako da skušamo ustvarjati kar se da pri-
merne pogoje. Obnovili smo tudi vrtec, v 
načrtu je gradnja tudi novega vrtca v Pivki. 
Iz vsega naštetega se vidi, da se trudimo in 
da se splača vlagati v mladino. 

Kako skrbite za socialno in zdravstveno varnost vaših 
občanov in starejših?

S tega zornega kota občina zagotavlja vse 
stvari, ki so v skladu s predpisi, od skrbi za 
starejše – pomoč na domu s centrom za 
socialno delo, v načrtu je izgradnja doma 
za ostarele, imamo investitorja, ki je kupil 
zemljišče, sprejeli smo že zazidalni načrt, 
zdaj se pripravlja za vlogo za razpis za pri-
dobitev koncesije. Realno je, da bo dom za 
ostarele v nekaj letih zgrajen, ta je za Pivko 
lahko zelo velik plus v razvojnem kontek-
stu, hkrati pa seveda z umeščanjem takega 
doma za ostarele lahko pride tudi do drugih 
vzporednih dejavnosti, kot so npr. dnevno 
varstvo in podobno. Veliko problemov je 
tudi s stanovanji, s socialnimi stiskami, in 
moram poudariti, da je Karitas v Pivki zelo 
močen in da je to tista inštitucija, ki v veliki 
meri poskrbi sama ali skupaj z občino za 
veliko socialnih problemov. Imamo tudi ko-
misijo, ki ima možnost podeliti razne social-
ne pomoči tistim, ki so tega res potrebni. V 
domu za ostarele je v prvi fazi predvideno 
120 mest, financiranje je povsem privatno. 
Občina je priskrbela komunalno infrastruk-
turo, ki jo ni zaračunala. Začetek gradnje je 
predviden v naslednjem letu, seveda pa je 
vse pogojeno s pridobitvijo koncesije. Tukaj 
se je občina zavezala nuditi podporo inve-
stitorju za pridobitev koncesije. 

Kakšna je infrastruktura v občini in kaj je najnujnejše 
takoj postoriti?

Vodovod je v veliki meri urejen, res je, da 
je še nekaj vasi, ki so najbolj oddaljene, ki 
še nimajo javnega vodovoda, imajo pa svoje 
lastne interne vodovode, ki ponekod niso 

primerni, zato jih bo potrebno v najkrajšem 
možnem roku priklopiti na javni vodovod. 
Trenutno je največji problem v naselju Piv-
ka, pa tudi za ostala naselja v občini, či-
stilna naprava oziroma čiščenje odpadnih 
vod. Tudi v sodelovanju z Ministrstvom za 
okolje in prostor sedaj sestavljamo študijo 
skupaj z vlogo za kandidiranje za kohezijska 
sredstva. Predvidoma letos naj bi oddali vlo-
go, leta 2008 in 2009 pa začeli z izgradnjo 
čistilne naprave in glavnih kolektorjev za 
odvajanje odpadnih vod. To je prioriteta, 
pa seveda urejanje prometne infrastruktu-
re z varnostnega vidika. Ob glavnih cestah 
želimo urediti kolesarske poti in pločnike, 
v to vlagamo skupaj z državo in 
na ta način skušamo zagotavljati 
prometno varnost. 

Kaj za vašo občino pomeni spremem
ba zakona o financiranju občin in kako 
ocenjujete, da zakon vpliva na male 
občine?

V okviru Združenja občin 
Slovenije smo že kar nekaj let 
opozarjali na nelogičnost sta-
rega zakona o financiranju ob-
čin in smon si želeli sprememb 
glede na obstoječe stanje in na 
podlagi strokovnih analiz ena-
kost za financiranje vseh občin. 
Seveda je bilo veliko različnih 
predlogov. V prejšnjih mandatih 
državne sestave v koaliciji ni bilo 
kakšne pretirane volje za iskanje kakršnega 
drugačnega načina financiranja. Obstajal je 
namreč precej velik lobi in pritisk za ohra-
njanje prejšnjega stanja, kjer so bile privile-
girane predvsem močne občine.

Z vzpostavitvijo nove koalicijske pogod-
be, kjer smo tudi dokaj vztrajno sodelovali, 
smo uspeli doseči tudi to, da je bilo for-
mirano ministrstvo in minister za lokalno 
samoupravo in da je ta služba dobila pristoj-
nost nad sistemskim urejanjem financiranja 
občin. Prej je to vse urejalo ministrstvo za 
finance. To je bilo bistveno, da so se stvari 
premaknile in je služba vlade začela priprav-
ljati nov zakon, ki je po moji oceni bistveno 
pravičnejši in korektnejši, kot pa je bil stari 
zakon predvsem do šibkejših občin. Občine 
ne bi opredeljeval kot velike in majhne, am-
pak kot močne in šibke. Šibke so tiste, ki 
nimajo možnosti pridobivanja finančnih po-
tencialov, hkrati pa so kot prostor izredno 
pomembne. Tako vidimo, da je novi zakon 
dobro ravnovesje interesov in nenazadnje 
potreb v lokalni samoupravi. Treba je priz-
nati, da je minister Žagar ujel pravo mero in 
zakon je pokazal dobro ravnovesje interesov 
in potreb v lokalni samoupravi. Očitek je 
bil, da so majhne občine neučinkovite in 
neracionalne. Kot je v Sloveniji zastavljen 

koncept lokalne samouprave, naj bi v ne-
kem širšem območju omogočal primerne 
pogoje za bivanje in življenje. Občine so se 
pokazale kot izredno dober inštrument na 
takih degradiranih, odročnih, neperspektiv-
nih območjih. Drugače rečeno, če v tistih 
prostorih občin ne bi bilo, bi bilo življenje 
bistveno slabše, po drugi strani pa bi tudi 
centri pridobivali vedno več problemov, ker 
bi bil pritisk na poselitev teh področij preve-
lik. To ravnovesje, ki se ga zdaj poizkušamo 
držati v Sloveniji, je ravno pravo.

Vprašal bi vas kot predsednika Združenja občin občin, 
kako ta skupnost deluje?

Združenje občin je v bistvu mlajše zdru-
ženje, obstaja 7 let, sam pa ga vodim dobre 
4 leta. V začetku je bilo veliko začetniških 
problemov. Gospod Kokalj, ki je bil prvi 
predsednik, je bil pravzaprav ustanovitelj 
tega združenja in osnovni razlog je bil, da 
se promovira in zastopa interese manjših 
občin. V prvih letih je s svojo zagnanostjo 
združenje poizkušalo priti prvič do uvelja-
vitve, po drugi strani pa prinesti avtoriteto 
tudi manjšim občinam tako nasproti države 
kot na svojem lokalnem nivoju. Mislim, da 
je združenje občin odigralo zelo pomem-
bno vlogo v zadnjih nekaj letih predvsem 
v sodelovanju z zadnjo vlado. Tukaj je bila 
kombinacija dela združenja in ministra ter 
podpore stranke na lokalni samoupravi. Na 
tem področju smo naredili izredno resne 
preboje, s katerimi se pravzaprav ne znamo 
niti dobro pohvaliti. Neskromno se lahko 
reče, da je tak pristop lokalne samouprave 
zelo pripomoglo k demokratizaciji Slove-
nije. Lokalna samouprava je eden od po-
membnih vzvodov demokracije v državi in 
krepiti lokalno demokracijo pomeni krepiti 
demokracijo in SLS je enostavno naredila 
to, da je lokalna samouprava postala bolj sa-
mozavestna, močna in neodvisna. Lokalna 
samouprava pridobiva na svoji veljavi. 
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Kakšno je vaše mnenje o združitvi Združenja občin s Skup
nostjo občin in kakšna bi bila skupna korist?

Na to temo smo razmišljali v Združenju 
občin. Trenutno je zadeva taka, da obe zdru-
ženji vodimo župani SLS. Interesi članic 
obeh združenj so v večini podobni. Prob-
lemi pa nastanejo v podrobnostih, ker so 
pri manjših občinah interesi popolnoma 
drugačni kot pri velikih občinah. Verjetno 
gre tudi za kvaliteto konkurence, ki je do-
brodošla in mislim, da je kar prav, da obsta-
jata dve združenji in da na ta način lahko 
občine pričakujejo boljše zastopanje svojih 
interesov.

Vemo, da so se občani Ilirske Bistrice na 
referendumu odločili, da se priključijo pri-
morsko obalni regiji. Kako je to vplivalo na 
vašo regijo? Kakšne so lahko posledice ali 
morebitne koristi za razvoj kraško notranj-
ske regije?

Notranjsko kraška regija je ena od zani-
mivejših regij v Sloveniji. Zanimivo je to, 
da je ta regija med dvema najbolj razvitima 
regijama v Sloveniji: med obalno – kraško in 
osrednje slovensko regijo. Tukaj vmes ima 
svoj življenjski prostor, je pa po svoji razvi-
tosti oziroma po svoji razvojni ogroženosti 
druga v Sloveniji - takoj za Prekmurjem. 
Ta slika kaže, da so že v preteklosti, ko so 
oblikovali statistične regije, imeli tehtne ar-
gumente, da so oblikovali tako regijo. To 
pomeni, da se v tem prostoru dogajajo dru-
gačne stvari, tu so drugačni razvojni pogoji 
in če želimo ta prostor ohranjati zanimiv 
za nadaljnje življenje, ga moramo tudi dru-
gače obravnavati. Ne bi naredili nikakršne 
koristi, če bi to regijo razdelili na dva dela 
in bi del priključili k osrednje slovenski re-
giji, drugi del pa k obalno kraški regiji. Ne 
glede na to, da je Ilirska Bistrica izrekla 
svoje mnenje o vključevanju v pokrajine, je 
naše stališče, da se oblikuje notranje kraška 
pokrajina in da bomo na ta način vendarle 
naredili pomemben razvojni inštrument v 
okviru pokrajin, da ne bo prihajalo do nekih 
razvojnih deviacij na tem področju in da na 
ta način poskrbimo, da bo razvojno in bival-
no okolje bilo zanimivo in da bodo ljudje 
radi tukaj živeli in ostajali. Verjamem, da 
bo proces oblikovanja pokrajin šel naprej 
in da bomo pokrajine doživeli. Nisem eden 
izmed tistih, ki hiti govoriti, da nas pokra-
jine ne bi nič stale, zagotovo računica ne 
bo pokazala, da je strošek s pokrajinami ali 
brez njih enak, res pa je, da če oblikujemo 
pokrajine, dobimo nov razvojni inštrument, 
ki lahko zelo hitro prinese nazaj vsak vlo-
žek, ki ga bomo dali v pokrajine. Menim, 
da se pokrajine splačajo tudi z ekonomske-
ga vidika.

Trajče Nikolovski

Februar so zaznamovale spremembe na po-
dročju pokrajinske zakonodaje, zato je bila 
predhodno novinarska konferenca, na kateri 
je predsednik stranke Bojan Šrot skupaj z mi-
nistroma Janezom Podobnikom in dr. Ivanom 
Žagarjem spregovoril o aktualnih političnih 
temah in komentiral dogajanje v parlamentu. 
Prevladalo je prepričanje, da je bila zavrnitev 
pokrajinske zakonodaje napaka, katere posle-
dice bo občutila celotna Slovenija. Izraženo 
je bilo dejstvo, da ni še vse izgubljeno in da 
bodo poskusili pripraviti nov predlog, da bi 
pokrajinsko zakonodajo v tem mandatu še 
enkrat obravnavali.

Minister za okolje in prostor Janez Podob-
nik je skupaj s sodelavci predstavil energetsko 
okoljski vidik v novem paketu, ki ga je v zvezi 
s klimatskimi spremembami predlagala Evrop-
ska komisija. Podnebno energetski sveženj se-
stavljajo nove direktive s področja zajemanja 
in shranjevanja CO

2
 ter promocije obnovljivih 

virov energije. Novost je tudi sprememba smer-
nic za državne pomoči na področju okolja. Ob 
pregledu stanja za pretekla leta so bili zastav-
ljeni novi cilji, posvečeni predvsem zmanjša-
nju emisij za 20% – 30% in povečanju deleža 
obnovljivih virov v končni rabi na 20%. 

Vodja skupnega projekta HE Bogdan Barbič 
je predstavil projekt izgradnje verige hidroelek-
trarn na spodnji Savi. Projekt zajema 5 hidroe-
lektrarn in sicer HE Boštanj, HE Blanca, HE 
Krško, KE Brežice in HE Mokrice, ki naj bi 
bile zgrajene do leta 2015. Predvideno je, da 
izgradnja posamezne HE v povprečju traja 42 

Sobivanje prebivalcev z 
energetskimi objekti je 
rezultat uresničevanja vizije 
in poslanstva
4. februarja je bila v Krškem 5. seja Kluba županov, ki se jo je udeležilo 32 županov in žu
panj iz vse Slovenije. Poudarek je bil predvsem na energetsko okoljski politiki in sobivanju 
prebivalcev z energetskimi objekti, govora pa je bilo tudi o radioaktivnih odpadkih in njiho
vem odlaganju. 

mesecev. Nekatere od njih so že v poskusnem 
obratovanju, spet druge v zaključni fazi. Poudar-
jeno je bilo, da gre pri upravljanju reke Save z iz-
gradnjo spodnjesavskih elektrarn predvsem za 
okolju prijazno proizvodnjo električne energije, 
izboljšanje tako varnosti pred poplavami kot 
tudi pogojev za turizem in kmetijstvo. Gradnja 
novih čistilnih naprav pa bo posledično pripe-
ljala do čistejše reke Save. Sam projekt nima 
samo pozitivnih posledic, dejstvo je, da bo v 
času izgradnje pokrajina ob reki popolnoma 
spremenjena, promet bo moten, povečan bo 
hrup, prišlo pa bo tudi do rušitve nekaterih 
objektov in posledično dolge dobe obnovitve 
vegetacijske pokrajine. 

Martin Novak, direktor GEN Energije Krš-
ko, je predstavil vlogo II. Energetskega stebra v 
Republiki Sloveniji. ELES GEN je bil ustanov-
ljen na podlagi sklepa Vlade RS z namenom, 
da prevzame pravice in obveznosti slovenskih 
ustanoviteljev NEK. Poslovna politika je us-
merjena predvsem v zagotavljanje varne in 
zanesljive proizvodnje ter dobavo električne 
energije po konkurenčnih cenah, gradnjo no-
vih proizvodnih zmogljivosti za zagotavljanje 
zadostnih količin električne energije v Sloveniji 
ter zmanjšanju uvozne odvisnosti. Cilj GEN-a 
je tudi ohranjanje in promocija jedrske opcije 
v Sloveniji kot optimalnega načina pokrivanja 
potreb po električni energiji na ekološko spre-
jemljiv način. Kot drugi največji ponudnik elek-
trične energije je pomemben dejavnik tudi pri 
zviševanju konkurenčnosti na slovenskem elek-
trogospodarskem trgu. Zaključek predstavitve 
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Posnetek NEK iz zraka

Slika: Nizkotlačna parna 
turbina iz elektrarninega tur
boagregata

Zanimivo je bilo prisluhniti, 
kako deluje Nuklearna elek
trarna Krško

Pred ogledom NEK so zaposle
ni poskrbeli za varnost obisko
valcev, tudi za Roka Ravnikar
ja, glavnega tajnika SLS 

Občina Krško
Občina Krško leži v jugovzhodnem delu 

Slovenije in obsega 286 km2. Trenutno v 
njej prebiva 25.500 prebivalcev. Mesto je na-
stalo na obeh bregovih najdaljše slovenske 
reke - reke Save in je danes osrednje mesto 
Posavja in občinsko središče. 

je pokazal, da dosedanje poslovanje skupine 
kaže na upravičenost odločitve o vzpostavitvi 
drugega stebra.

Sobivanje občine z jedrskim objektom je bilo 
prepuščeno najbolj kompetentnemu predstavni-
ku, torej županu občine Krško in predsedniku 
Kluba županov Francu Bogoviču. Po uvodni 
predstavitvi občine je župane in županje sezna-
nil s podpisom protokolov med Občino Krško 
in Vlado RS o informiranju javnosti in zagotav-
ljanju sredstev za izgradnjo širokopasnih omre-
žij ter ureditvi medsebojnih odnosov pri name-
ravani izgradnji nove cestne povezave Krško 
- Brežice. Omenjeno je bilo tudi sofinanciranje 
projektov ureditve komunalne infrastrukture.

Po končanih predstavitvah se je razvila raz-
prava, ki se je končala z obiskom Nuklearne 
elektrarne Krško. 

Električna energija
Energija je ključni dejavnik človekovega 

razvoja. Ena najpomembnejših oblik energije 
je električna energija. Njena poraba v svetu 
narašča glede na raven in hitrost družbenogos-
podarskega razvoja. V zadnjih desetih letih se 
je v državah Evropske unije poraba električne 
energije v povprečju povečala za dva odstotka 
na leto. Tudi Slovenija ni izjema, saj se rast 
porabe v povprečju povečuje za tri odstotke 
na leto. 

Električno energijo pridobivamo v elektrar-
nah iz različnih virov, kot so fosilna goriva 
(premog, nafta, plin) in jedrska goriva (uran, 
plutonij, torij). Ostali obnovljivi viri, ki danes 
predstavljajo majhen delež pri proizvodnji elek-
trične energije, izkoriščajo za pridobivanje le-te 
energijo vetra, sonca, biomase in geotermalne 
energije. 

Razpoložljivi viri primarne energije, na os-
novi katerih pridobivamo električno energijo, 
se krčijo ali pa so že v veliki meri izkoriščeni, 
smiselno je torej izkoriščati vse razpoložljive 
vire.

Fakulteta za energetiko
Da bi občina Krško lahko odgovorila na izzive, ki jih ponuja gospodarsko okolje je bila 

po večletnih prizadevanjih v letu 2004 ustanovljena Fakulteta za logistiko v okviru Uni-
verze v Mariboru. Ob ugotovitvi velikih 
zaposlitvenih možnosti na področju ener-
getike so izvedli raziskavo, ki je pokazala, 
da bo Skupina GEN potrebovala 20 - 50 
inženirjev energetike na leto, da bo pokrila 
izpad strokovnjakov, ki se bodo v prihod-
njih letih upokojili. Posledično je bila us-
tanovljena Fakulteta za energetiko, ki je v 
akademskem letu 2008/2009 vpisala tudi 
prve študente. 

NEK
Prvega decembra 1974 je bil položen temeljni kamen za Nuklearno elektrarno Krško. 

Desetletje kasneje - januarja 1984 je pridobila dovoljenje za redno obratovanje in od takrat 
komercialno obratuje že več kot dvajset let. V tem obdobju je izpolnila temeljna pričako-
vanja in usmeritve glede varnosti in stabilnosti obratovanja, konkurenčnosti proizvodnje 
v primerjavi z ostalimi viri in sprejemljivosti v javnosti. Danes se NEK po standardnih 
merilih jedrske varnosti in stabilnosti obratovanja uvršča v zgornjo četrtino obratujočih 
jedrskih elektrarn v svetu. 

Letno proizvede nad pet milijard kWh električ-
ne energije, kar predstavlja približno 40 % skupne 
proizvedene električne energije v Sloveniji. Glede 
na svoje obratovalne karakteristike NEK pokriva 
osnovno obremenitev skozi vse leto. 



�1Klub županov SlS

Župani Kluba županov pri SLS so prisluhnili predstavitvam projektov, o aktualnem na po
dročju pokrajinske zakonodaje in o energetsko okoljskih vidikih

Prisotnost ministra in poslancev iz vrst SLS na srečanju Kluba 
županov pri SLS 

Tokratni Klub županov pri SLS je bil programsko zelo raznolik in poučen

Zanesljivost oskrbe porabnikov z električno 
energijo postaja vse resnejše vprašanje tudi za 
nacionalna gospodarstva. Električne energije 
ni možno uvažati v neomejenih količinah, zato 
je visoka stopnja samooskrbe nujna.

Jedrska energija
Jedrska energija pokriva okoli 16 % svetovnih 

potreb po električni energiji. V EU je ta delež 
dosegel celo 38 %.

Sredi leta 2007 je v svetu obratovalo 437 ener-
getskih jedrskih reaktorjev, od tega okoli 80 % 
v razvitih državah. Položaj jedrske energije v 
svetu je relativno stabilen, v Aziji in Rusiji smo 
priča intenzivnemu investiranju v nove zmog-
ljivosti, v ZDA pa je v ospredju podaljševanje 
življenjske dobe obstoječih jedrskih elektrarn. 
Nove jedrske elektrarne v Evropi gradijo na 
Finskem, v Franciji, Rusiji, Ukrajini in Romu-
niji. 

Eden ključnih razlogov za podaljševanje živ-
ljenjske dobe jedrskih elektrarn in načrtovanje 
novih je tudi spoznanje, da je problematiko 
onesnaževanja ozračja možno reševati s poveča-

hranek bi morali na primer s cest umakniti kar 
200 milijonov avtomobilov.

Vpliv sevanja zaradi obratovanja jedrskih elek
trarn in tudi NEK na prebivalstvo je tako nizek, 
da dejansko ni merljiv.

Radioaktivno sevanje  vsak prebivalec na Zem
lji je izpostavljen radioaktivnemu sevanju. Narav-
no sevanje povzročajo radioaktivne kamnine 
in sevanje, ki prihaja iz vesolja. Med umetne 
vire radioaktivnega sevanja pa uvrščamo delo-
vanje jedrskih elektrarn, uporabo radioaktiv-
nih virov v medicini, industriji in raziskovalni 
dejavnosti.

Vpliv radioaktivnega sevanja iz jedrskih elek
trarn je kar 200krat manjši v primerjavi s seva
njem iz naravnega okolja. 

Poleg sevanja med vplive NEK na okolje šte-
jemo tudi segrevanje reke Save za nekaj stopinj. 
Pri pretvorbi toplotne energije v električno na-
mreč zaradi narave fizikalnega procesa ni mo-
goče izkoristiti vse toplote. Tako del te toplote 
v obliki ogrete vode prehaja v reko Savo.

Novinarska konferenca pred sejo Kluba županov pri SLS

no uporabo jedrske energije, saj ta ne sprošča 
toplogrednih plinov. Tudi trajno odlaganje ra-
dioaktivnih odpadkov se obravnava vedno bolj 
racionalno. Večina držav ima danes že rešen 
problem trajnega odlaganja nizko in srednje ra-
dioaktivnih odpadkov. Blizu smo tudi izgradnji 
prvih trajnih odlagališč visoko radioaktivnih 
odpadkov (Finska, Švedska, ZDA, Japonska, 
Rusija, idr.). 

Jedrska energija ima in bo imela pomembno 
mesto pri proizvodnji električne energije v sve-
tu. Enako velja za Nuklearno elektrarno Krško, 
ki ostaja pomemben vir električne energije za 
Slovenijo in Hrvaško v naslednjih dvajsetih 
letih.

Vplivi na okolje
Vplivi jedrskih elektrarn na okolje so v pri-

merjavi z vplivi termoelektrarn izjemno majh-
ni. Jedrske elektrarne ne sproščajo v ozračje 
CO

2
 in torej ne prispevajo h globalnemu učin-

ku tople grede. Izračuni kažejo, da uporaba 
jedrske energije Evropi letno prihrani izpust 
približno 800 milijonov ton CO

2
. Za enak pri-



�� Klub županov SlS

Matej Gabrovšek iz Ministrstva za oko
lje in prostor je spregovoril o podneb
nem energetskem paketu

Martin Novšak, direktor GEN Energije Krško o vlogi II. 
Energetskega stebra v RS

Bogdan Barbič, vodja skupnega podviga HE na Savi o 
izgradnji HE na spodnji Savi

Prisotni župani iz vrst Kluba županov pri SLS

Prisotnost poslancev 
iz vrst SLS, Kristjana 
Janca in Marjana Dro
fenika

Janez Podobnik, podpredsednik SLS in minister za 
okolje in prostor o klimatskih spremembah

Bojan Šrot, predsednik SLS o aktualnem političnem 
dogajanju

Franci Bogovič, predsednik Kluba županov pri SLS in 
župan občine Krško je spregovoril o sobivanju prebi
valcev z energetskimi objekti

Strani Klub županov pripravila Jasmina Velagič



��župani SlS

Obisk Vlade RS v Posavju

Obisk ministra za lokalno samoupravo in regionalno politiko s sodelavci

Obisk ministra dr. Ivana Žagarja na sevniškem gradu

Minister za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano s sodelavci na 
obisku Sadjarstva Blanca

Minister za kmetijstvo na obisku na Blanci

Posvet na temo tretje razvojne osi

V okviru vladnega obiska je na sevniškem 
gradu potekalo srečanje z ministrom dr. Iva-
nom Žagarjem in njegovimi sodelavci. Poudaril 
je, da bi odločitev poslank in poslancev, ki 1. 
februarja niso izglasovali podpore krovnemu 
zakonu o ustanovitvi pokrajin, lahko razumeli 
kot odrekanje podpore regionalizaciji Sloveni-
je. S tem je bila več kot polovici naše države, 
predvsem tistim državljankam in državljanom, 
ki živijo na najbolj razvojno podhranjenih ob-
močjih, odvzeta možnost hitrejšega in bolj 
enakomernega razvoja. Dosedanje razprave o 
vsebini pokrajinske ureditve so dokazale splo-
šno podporo ustanovitvi pokrajin, ki jo razume 
kot pripravljenost in odločenost prebivalcev, 
da vzamejo usodo v svoje roke, zato meni, da 
je smiselno in nujno, da se z zakonodajnim po-

stopkom in prizadevanji za ustanovitev pokra-
jin nadaljuje. Projekt ustanavljanja pokrajin so 
odločno podprli predvsem tisti, ki jih ustanovi-
tev oziroma neustanovitev 
pokrajin konkretno zadeva, 
in sicer predvsem lokalna 
okolja, gospodarstveniki, 
da bi jim morala prisluhniti 
tudi politika in s potrditvi-
jo pokrajinske zakonodaje 
sprejeti odgovornost za 
hitrejši, predvsem pa bolj 
enakomeren razvoj Sloveni-
je. Župan Občine Sevnica 
in poslanec v Državnem 
zboru RS Kristijan Janc je 
izrazil podporo zakonu o 

ustanovitvi pokrajin, kajti pozitivna opredelitev 
do pokrajin je bila izražena tudi na Občinskem 
svetu Občine Sevnica. 

Na Gradu Sevnica je bil organiziran posvet 
na temo umeščanja tretje razvojne osi v pro-
stor. Tretja razvojna os predstavlja že večkrat 
omenjeno razvojno spodbudo za širše območje 
vzhodne Slovenije, ki se trenutno obravnava kot 
koridor nove hitre cestne povezave od avstrijske 
do hrvaške meje. Trasa nove ceste v smeri od 
severa proti jugu variantno prečka območja Ko-
roške, Savinjsko-Šaleške, Zasavske, Posavske ter 
Dolenjsko-Belokranjske statistične in razvojne 
regije. Znano je tudi, da občina Sevnica v tem 

projektu vidi veliko priložnost za doseganje ne-
katerih strateških ciljev, zlasti v smislu izboljša-
nja prometnih povezav in vnosa nove razvojne 
spodbude v regionalno ter širše državno okolje. 
Posveta so se poleg predstavnikov gospodarstva 
in politike iz naše občine ter župana Kristjana 
Janca, ki je posvet vodil, udeležili mag. Rado-
van Žerjav, minister za promet, dr. Mitja Bri-
celj, državni sekretar na ministrstvu za okolje 
in prostor, Jelka Šinkovec Funduk, generalna 
direktorica Direktorata za železnice in žičnice 

na Ministrstvu za promet, mag. 
Gregor Ficko iz Direktorata za ce-
ste na Ministrstvu za promet ter 
mag. Helena Šolar iz Direktorata 
za okolje na Ministrstvu za okolje 
in prostor. Gostje so predstavili ak-
tualno dogajanje in svoja videnja 
projekta, ki je sedaj v fazi priprave 
državnega prostorskega načrta na 
Ministrstvu za okolje in prostor. 
Trenutno poteka izdelava študije va-

riant umestitve trase v prostor in rezultat študije 
bo predlog strokovno najugodnejše variante, ki 
bo javnosti predstavljena aprila letos. Tehnične 
osnove in poteke obravnavanih variant trase je 
udeležencem posveta na kratko predstavil pro-
jektant Milivoj Ročenovič iz Biroja za projekti-
ranje in inženiring iz Maribora. V predstavitvi je 
bila poudarjena problematika financiranja tega 
okrog 1,4 mrd EUR vrednega projekta, ki naj bi 
se ob predpostavki dokončanja vseh potrebnih 
aktivnosti skladno s terminskim načrtom začel 
izvajati v letu 2010. Za financiranje tako velike 
infrastrukture bo po mnenju ministra za promet 
in tudi ostalih udeležencev posveta potrebno 
najti pravo kombinacijo javnih in zasebnih virov 
s podporo evropskih strukturnih skladov. Do-
mači razpravljavci pa so, ob naklonjenosti do 
predstavljenega projekta, izrazili tudi potrebo 
po čim prejšnjih nujnih modernizacijskih pose-
gih na obstoječih cestnih povezavah od Sevnice 
proti Celju in Trebnjem ter dokončanje asfalta-
cije odseka proti Planini.

Podjetje Sadjarstvo Blanca je obiskal minister 
za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano Iztok Jarc 
s sodelavci. Občina Sevnica, ki koordinira ume-
stitev predvidenega projekta namakalnega siste-
ma Arto-Blanca-Dolnje Brezovo v okolje, je v 
skupnem sodelovanju z Ministrstvom za okolje 
in prostor, Savskimi elektrarnami in Holdingom 
Slovenskih elektrarn, uspela projekt uvrstiti v 
koncesijsko pogodbo za izkoriščanje energetske-
ga potenciala spodnje Save ob umeščanju HE 
Blanca v prostor. Prav tako so si gostje ogledali 
realizirane projekte iz naslova “Vlaganja v kmetij-
ska gospodarstva”, ki jih sofinancirata Evropska 
unija in Republika Slovenija. Podjetje Sadjarstvo 
Blanca je bilo z investicijskimi projekti zelo uspe-

šno na področju črpanja teh sredstev. Nadaljuje 
se izgradnja protitočnih mrež, posodabljanje me-
hanizacije in obnova nasadov z novimi 
sistemi sajenja in tržnimi sortami. Velik 
izziv pa predstavlja projekt kapljične-
ga namakalnega sistema na območju 
intenzivnih nasadov jablan na Blanci, 
ki ga načrtujejo v sklopu velikega na-
makalnega sistema Arto–Blanca-Dol-
nje Brezovo skupaj z občino. Projekt 
naj bi bil v celoti izveden v naslednjih 
štirih letih. Projekt namakanja oziroma 
izgradnja namakalnih sistemov poleg 
protitočnih mrež, sortimenta in mehani-
zacije predstavlja osnovo za intenzivno, 

kvalitetno, časovno prilagojeno in tudi naravi 
prijazno proizvodnjo.

S posveta o tretji razvojni osi

LU



�� aktualno

Na Ponikvi, pri zavetniku slovenskih kmetov, 
slovenskega kmetijstva in slovenskega kmetij
skega slovstva, blaženemu Antonu Martinu 
Slomšku, se je zbralo veliko število slovenskih 

kmetov, prisot
ni pa so bili 
tudi predstav
niki Slovencev 
iz zamejstva. 
Pokroviteljica 
srečanja je bila 
Kmetijsko goz
darska zborni
ca Slovenije, or
ganiziral pa ga 
je odbor, v kate
rem so vsi trije 
pobudniki raz
glasitve Slomš
ka za zavetnika 
kmetov, doma
či župnik Miha 
Herman, pred
stavnik KGZS 
Marijan Papež 
in predstavnik 
celjske škofije 
Jože Planinšek. 
Prireditev je 
bila v cerkvi sv. 
Martina (posve
čena je bila na 
dan sv. Jakoba 
1860), kjer je 
mašo daroval 
celjski škof dr. 
Anton Stres, v 
somaševanju s 
petimi duhovni
ki, med njimi 
je bil tudi dr. 
Jože Kraševec, 
popoldan pa je 
bila slavnostna 
akademija na 
Slomškovi kme
tiji, na kateri 
je bil akademik 
Kraševec osred
nji govornik. 
Pri maši je pre

peval pevski zbor iz Črne na Koroškem, ki ga je 
pripeljal tamkajšnji župnik Anton Vrisk. Pred 
mašo in na slavnostni akademiji pa je prepeval 
pevski zbor iz Harij pri Ilirski Bistrici. 

Škof dr. Anton Stres je v pridigi poudaril, 
da je Slomšek v besedah, pod katerim je pote-
kalo letošnje srečanje: Delo nam polepša zem
ljo in nas oskrbi s kruhom strnil vso modrost 

4. srečanje slovenskih kmetov pri Slomšku na Ponikvi 
pod Slomškovim geslom: Delo nam polepša zemljo in nas oskrbi s kruhom

svetega pisma v delu, ki se nanaša na odnos 
do zemlje. Tako je Bog naročil prvima člove-
koma, naj skrbno uporabita zemljo in tako 
sebi in svojim potomcem priskrbita vse po-
trebno za življenje. Relevanten izraz za to je 
danes ekologija - odgovorno skrbništvo. Tega 
se današnji človek, ki je bil sposoben razvi-
ti tehniko za pomoč pri obdelavi zemlje, vse 
premalo zaveda. Z veliko močjo sodobnega 
razvoja so se povečale možnosti posegov v 
naravo, tudi takih, ki naravi škodijo. Pri tem 
se škof ni izognil največji grožnji človeštva - 
podnebnim spremembam. Te se kažejo tako, 
da trpijo nedolžni ljudje, še posebej tam, kjer 
so najmanj pripomogli k uničevanju narave. 
Kaj je temu vzrok? Odgovor je v neomejenem 
pohlepu človeka, na kar opozarja že evangelij. 
Priča smo političnim dogovorom za reševanje 
teh problemov, ki pa ne bodo nudili uspeha, 
če ne bo ob tem Božje osebe. Samo strah, ki 
ga človeštvo začuti ob divjanju narave, ne bo 
dovolj, da bi človeka odvrnil od razdiralnih 
dejanj, ki jih generira pohlep. Kratkoročne 
koristi človeka vodijo v to, da ne misli na ju-
tri, ne na naslednje rodove, temveč le nase in 
na svoje udobje. Načelo “uživaj življenje” je 
sebično načelo! Evangelij svari, da se je treba 
varovati pohlepnosti, kajti življenje nikogar ni v 
izobilju iz njegovega premoženja. Človek bi mo-
ral v vseh svojih dejanjih imeti v mislih svojo 
minljivost in postaviti Boga na prvo mesto, 
vse drugo je potem navrženo, kot je obljub-
ljeno v svetem pismu. Tako bodo imeli tudi 
naši zanamci prihodnost. Posebej je poudaril 
pozitiven odnos kmetov do zemlje, pa tudi 
njihovo odgovornost, da pravilno razumejo 
Slomškovo misel, ki je vodilo letošnjega sreča-
nje. Med mašo je potekalo simbolično prina-
šanje darov na oltar darovalcev, povezanih s 
kmetijstvom iz vse Slovenije. Med njimi so bili 
letos prvič tudi skavti, ki imajo s kmetijstvom 
veliko skupnega - do narave imajo prav tako 
kot kmet posebno občutljiv odnos. 

Na slavnostni akademiji, kjer se je zbralo 
več kot 1000 kmetov, so poleg že omenjene-
ga akademika Kraševca nastopili minister za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano Iztok Jarc, 
predsednik KGZS Peter Vrisk, uvodoma je 
navzoče pozdravil domači župan Štefan Tiselj, 
med govorniki pa sta bila tudi predstavnica 
kmečkih žena, ki so praznovale svetovani dan 
kmetic, ter predstavnik zamejskih Slovencev 
Štefan Domej. Peter Vrisk je v govoru med 
drugim poudaril, da je zgled za kmetovanje 
našel pri svojem očetu, ki mu je povedal, da 
mu kmetija daje varnost, tako da mu ni treba 
pred nikomer upogibati kolena. Iztok Jarc je 
poudaril pomembno družbeno vlogo kmetov, 
obenem pa obljubil, da bodo oškodovanci za-

radi naravnih nesreč dobili izplačano nadome-
stilo za škodo. Povedal je, da se ministrstvo 
s preventivnimi ukrepi (protitočne mreže, na-
makanje) pripravlja na klimatske spremembe, 
v letu predsedovanja Slovenije EU pa bodo 
v Mariboru organizirali neformalno srečanje 
kmetijskih ministrov EU. Izrazil je prepriča-
nje, da kmetijstvo pridobiva na pomenu, ne 
samo kot pridelovalec živeža, temveč tudi kot 
ohranjevalec kulturne krajine,v zadnjem ča-
su pa tudi kot pridelovalec obnovljivih virov 
energije. 

Akademik Jože Kraševec je, kot izjemen 
preučevalec in poznavalec svetega pisma, glav-
ni koordinator standardnega prevoda svetega 
pisma, tudi na srečanju slovenskih kmetov po-
dal svoj izjemno zanimiv intelektualni prispe-
vek. V svojem govoru se je tudi on osredoto-
čil na Slomška in sicer na njegov znani citat: 
Sveta vera bodi vam ključ do narodne omike. 
Med drugim je povedal naslednje: “Blaženi 
Anton Martin Slomšek pooseblja vrednote, 
ki jih po naravnem čutu cel narod doživlja in 
nagonsko sprejema za svoje: neomajno vero v 
Božjo previdnost, sočutje do nemočnih, ljube-
zen in zvestobo do materinega jezika, skladen 
odnos do narave in zemlje, posebno spoštovanje 
do kmetov.” Kako se je v svojem času moral 
boriti proti toku, je razvidno iz njegovega dru-
gega zelo znanega izreku in sicer: Vera bodi 
vam luč, materin jezik pa ključ do zveličavne 
omike. Slomšek je po njegovem imel poleg 
smisla za ohranjanje zgodovinskega spomina 
slovenskega naroda tudi smisel za bivanjski, 
prvinski izvor naše kulture in samobitnosti, 
in je zato postal vzgojitelj v najbolj popolnem 
smislu. Pri tem svojem delovanju se je močno 
opiral na knjigo vseh knjig - sveto pismo. V 
knjigi razodetja, ki pričuje o začetku in koncu 
vsega bivajočega, o trpljenju, ki je neizbežno 
in očiščuje za novo življenja, o učlovečenju 
Božjega sina, ki je ves nauk in življenje uteme
ljil s stavkom, ki vsestransko določa kmečko 
življenje: Če pšenično zrno ne pade na zemljo 
in ne umrje, ne more roditi sadu. Na koncu 
je povedal, da je: “letno srečanje kmetov na 
Ponikvi in Slomu vpeto v zgodovinski spomin 
svetopisemskega Izraela, Slomškove severno-
vzhodne Slovenije, ki je v njegovem času pre-
stala pritisk germanizacije, celotne današnje 
Slovenije, ki si utira pot v družino enakopravnih 
evropskih narodov kot samostojna država, in v 
globalizacijo celotne zemeljske oble, ki ogroža 
identiteto narodov, zdravo prehrano in varovanje 
preverjenih vrednot. To je dan za premislek, ki 
bo dal navdih za majhna in velika dejanja v naši 
neposredni prihodnosti.”

dr. Marta Ciraj



��iz dela in življenja SlS

Članstvo se je seznanilo z delom 
občinske organizacije v preteklem 
letu in si zastavilo naloge za letoš-
nje leto. Po uvodnih besedah in 
podanih poročilih predsednika 
občinskega odbora, vodje svetniš-
ke skupine, tajnika – blagajnika se 
je razvila konstruktivna razprava, 
v katero se je vključil tudi predsed-
nik SLS Bojan Šrot, ki je poseben 
poudarek namenil trenutnemu po-
ložaju stranke na državnem nivoju, 
njeni aktivnosti na političnem in 
gospodarskem področju, njeni us-
merjenosti, zavzemanju, povezova-
nju ter nastopu na državnozborskih 
volitvah v letošnjem letu. Pohvalno 
je ocenil tudi rezultate delovanja 
OO SLS Litija, ki so se odrazili na 
lokalnih volitvah leta 2006, ko smo 
za občinski svet Občine Litija dobi-
li šest mandatov in župana občine. 
Glavni letošnji cilj OO SLS Litija 
je uspešen nastop na državnozbor-
skih volitvah s pridobitvijo sedeža 
v slovenskem parlamentu.

Predsednik Bojan Šrot je bil tudi 
gost pogovorne oddaje na lokalni 
TV in radiu.

Po obširni in konstruktivni raz-
pravi na posamezne točke dnevne-
ga reda občnega zbora so bili ob za-
ključku sprejeti naslednji sklepi:
• Občni zbor SLS Litija sprejema 

vsa poročila za leto 2007.
• Občni zbor SLS Litija sprejema 

program dela Občinskega odbo-
ra SLS Litija za leto 2008.

• Občni zbor SLS Litija meni, 
da je pričetek izvedbe projek-

ta za izgradnjo gerentološkega 
centra v Litiji v letošnjem letu 
nujen in da se pričetek izgrad-
nje oziroma investicije tudi rea-
lizira.

• Občni zbor SLS Litija želi uspe-
šno zaključiti projekt regionali-
zacije Slovenije tudi pri projektu 
Kamniško - zasavske pokrajine. 
Prišlo naj bi do dogovora med 
občinami glede sedeža pokraji-
ne in končnega zemljevida ob-
močja.

• Občinska organizacija SLS Liti-
ja si bo prizadevala, da občina 
Litija z Ministrstvom za okolje 
in prostor uspešno realizira po-
plačilo škode po neurju s točo 
iz leta 2006.

• Občinska organizacija SLS Li-
tija si bo prizadevala, da se v 
čim večji meri izvede program 
partnerstva za razvoj občine Li-
tija, sprejet pred letom dni.

• Občni zbor SLS Litija podpira 
prizadevanja vodstva stranke 
pri ohranjanju slovenskega pre-
moženja, predvsem njegovih vi-
talnih delov, kot so: Telekom, 
Zavarovalnica Triglav, energe-
tika, itd..

• Občni zbor pooblašča OO SLS 
Litija, da pripravi ustrezno stra-
tegijo za uspešno izvedbo voli-
tev v državni zbor in uspešno 
organizacijo 20. letnice ustano-
vitve predhodnice Slovenske 
ljudske stranke, Slovenske kmeč-
ke zveze.

Jože Perme

Kurent je pr`šu
Lahko bi zatrdili, da se je na pustno nedeljo vreme zarotilo proti 

pustu, kot bi ga skušalo pregnati. Debele dežne kaplje so se ravno 
v času pustne povorke - bodisi v Ilirski Bistrici bodisi v Cerknici 
neusmiljeno spustile na maškare, vendar se te niso vdale. Ob glasbi, 
plesu in norčijah so pričarale vzdušje, kot se za ta čas spodobi. 

Nekoliko drugače je bilo že zjutraj na dan pustnega torka. Na-
vsezgodaj je bilo opaziti, da bo ta dan vreme maškaram prizane-
slo. Povabilu Milana Mozetiča, predsednika SLS OO Pivka, naj si 
pridem ogledat postne maske v košansko dolino, se nisem mogel 
upreti. Da je pust čas šal in norčij, sem takoj ob prihodu v Dolnjo 
Košano opazil tudi sam. Živopisani povorki najmlajših mask je 
sledila prava predstava kurentov iz Ptuja. 

Da poslanec SLS DZ RS Josip Bajc zna presenetiti, že vemo, 
da pa ga bomo na pustni torek srečali med občankami in občani v 
Postojni in Pivki in to v pravi kurentovi opravi s pravimi ptujskimi 
kurenti, pa še pomislili nismo. Poslanstvo kurentov se prvenstve-
no kaže v preganjanju slabega in prinašanju dobrega. To kurenti 
tudi vsako leto ponesejo širom po domovini in tujini. Kurentovo 
prizadevanje je potrebno razumeti predvsem kot kulturni proces, 
ki pomaga graditi pristne medčloveške odnose, ki so pri vsakodnev-
nem življenju in delu še kako pomembni.

TJ

Občni zbor SLS Litija
25. januarja so se člani občinske organizacije SLS Litija v velikem številu zbrali 
na rednem letnem občnem zboru. Občnega zbora sta se je poleg povabljenih 
gostov  predsednikov sosednjih OO SLS udeležila tudi novoimenovani tajnik 
stranke Rok Ravnikar in predsednik Slovenske ljudske stranke Bojan Šrot.

Tudi v košansko dolino prinašajo vse dobro ...

Tega se veselijo tudi otroci
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PRIJAVNICA

IME: SPOL:  Ž  M  (ob kro ži)*

PRIIMEK:

NASLOV:

DATUM ROJSTVA*:

BOM TEKMOVAL/A   /   NE BOM TEKMOVAL/A   (ob kro ži)*

KONTAKT (e-po šta, gsm, te le fon):

OBČINSKI ODBOR:

V_______________, da tum:______________________

*Po dat ke nuj no po tre bu je mo, da 
lah ko pri pra vi mo in ure di mo štart-
ne li ste za tek mo va nje (če ob kro ži te 
“ne bom tek mo val”, še ved no do bi te 
smu čar sko kar to);

Pro si mo, na ve di te tudi te le fon, 
saj že li mo ude le žen ce te le fon sko ob-
ve sti li o vseh po drob no stih še pred 
8.3.2008.

SMUČANJE SLS NA KOPAH,
sobota 8, marec

druženje, šport

Drage članice Slovenske ženske zveze pri SLS!
ŽENSKA ZVEZA SLOVENSKE IS TRE VAS VABI NA

NAJKRAJŠI IN NAJLEPŠI 10-KILOMETRSKI TEK IN POHOD
»PO VE ŽI MO SO LI NE 2008«, ki bo v ne de ljo, 16. mar ca le tos.

To je tek, po ka te rem se bo ste po ču ti li 
do bro, moč no in samoza vest no. Pro ga je 
eno stav na, pe stra, ne zah tev na in rav nin ska, 
sko raj v ce lo ti spe lja na ob mor ju. Oko lje, v ka-
te re ga je po stav lje na, je pri jaz no in sli ko vi to. 
Z mor ja lah kot no pih lja in v nosu lah ko ču tiš 
vonj po soli in mor ju... S te kom in po ho dom 
bomo po ve za li se čo velj ske in stru njan ske so-
li ne. Za če tek teka ozi ro ma po ho da bo pri 
vho du v so li ne Leri, ko nec pa v Stru nja nu na 
pla ži. Te klo in ho di lo se bo po rav ni ce sti ci ob 
ka na lu sv. Jer ne ja, pod rtom For me Vive, sko-
zi av to kamp, mimo Ma ri ne Por to rož, mimo 
te nis igriš ča, po por to roš ki pla ži, pre ko por-
to roš ke šti ri pa sov ni ce na 125 m dolg klan ček 
v tu nel in že bomo v Stru nja nu, ob mor ju, 
kjer se bosta tek in po hod za klju čila. Rav no, 
eno stav no, pi sa no in pri mer no za vsa ko gar!

Pri prav lje na bo tudi sku pi na Za čet ni ki, kjer 
bodo za čet ni ki te kli med se boj ena ki mi. Tudi 
tu bo ve lja lo olim pij sko na če lo: VAŽNO JE 
SODELOVATI.

Štart po ho da bo ob 10.45; štart ni na je 10 
EUR, štart teka bo ob 11.00; štart ni na je 4 
EUR. Vsak te kač dobi to pel obrok, pi ja čo, sad-
je in tudi kak šna prak tič na na gra da se bo naš la. 
Predpri ja ve ča ka mo do 12.3.2008 na e-na slov: 
vesna.starman@guest.arnes.si. Na pri jav ni co 
na pi ši te ime, prii mek, da tum rojs tva, na slov in 
kraj, e-po što, šte vil ko mo bil ne ga te le fo na.

SPREJMITE IZZIV IN SI 
POLEPŠAJTE DAN!

ŽENSKA ZVEZA
SLOVENSKE IS TRE

Po nov no vas ob veš ča mo, da po lan ski suhi 
zimi, ko je smu čar sko sre ča nje SLS žal odpad-
lo, se bomo v tek mo va nju lah ko po me ri li le tos. 
To krat no sre ča nje bo po te ka lo na skraj nem 
za hod nem in naj viš jem delu Po hor ja, na smu-
čiš ču Kope.

Sre ča li se bomo v so bo to, 8.3.2008 ob 9.00 
uri pred Lu ko vim do mom, ki je le stre ljaj od-

Rok pri jav 
smo po dalj ša li 

do sre de, 
5.3.2008!

Iz pol nje no pri jav ni co poš lji te do sre de, 5.3.2008 do 12.00,  na e-pošt ni na slov sls@sls.si ali po fak su 01/25 
11 741 ali na na slov SLS, Beet hov no va 4, 1000 Ljub lja na.

da lje no od smu čiš ča, kjer bomo na da lje va li 
dru že nje ob tek mo va nju na pro gi. Za po ka le 
se bo ste lah ko po te go va li v več sta rost nih ka-
te go ri jah. Če pa se ve da ne že li te tek mo va ti, 
se lah ko sre ča nja ude le ži te kot na vi jač ali pa 
smu čar ter oz. bordate po lastni volji.

Sre ča nju na smu čiš ču bo sle di la še po de li tev 
na grad ob eno lonč ni ci v Lu ko vem domu.

Vstop ni na, v ka te ro bo všte ta smu čar ska 
kar ta, or ga ni zi ra no in mer je no tek mo vanje 
in enolonč ni ca, bo po sa mez ni ke sta la 10 ev-
rov, ostale stroške pa bo po rav nal vaš občin ski 
odbor ozi ro ma Sloven ska ljudska stranka. 



Ples je ti sti, ki lju di še po se bej po ve zu je

Valen ti nov ples Slo ven ske ljud ske stran ke
Ho tel Slon, 14. fe bruar 2008

Alja Tih le, vo di te lji ca ve če ra: 

Ne pre ži vi,
kar ni bilo spo če to z lju bez ni jo,
kaj ti ti sto, ki ni ko li ne pre mi ne,
am pak iz ža re va svo jo več no luč,
je lju be zen. 
Po mir ja spo re, bla ži so vraš tva pla men,
mir po vr ne sve tu in zdru ži raz dvo je ne.
Po prav lja kri vi ce, je vsa ko mur v po moč
in ni ko mur ne zada rane.
Bati se mu ni gor ja pri hod njih,
kdor jo na po moč po kli če,
ži vel bo var no in v miru več nem.

Vo kal na sku pi na ‘In spi ri tu’ zase pra vi, da je nji ho va 
glas ba glas ba duha in lju bez ni, ki jih ved no zno va 
nav di hu je in osre ču je.

Va len ti nov ples Slo ven ske ljud ske stran ke jo po pe stri
la tudi Tina Gač nik  TIANA.

Za plesno glas bo na ve čer lju bez ni je skr bel Do bre
polj ski or ke ster mla dih pod vods tvom umet niš ke ga 
vod ja in di ri gen ta Bra ca J. Dob le kar ja s pev ko Nuš ko 
Draš ček.

Bo jan Šrot, pred sed nik SLS: 

Lju be zen je re snič no naj več ja vred no ta 
vseh lju di. In to neiz mer no poe tič no čus tvo 
nas vodi tudi v Slo ven ski ljud ski stran ki… 
Tako lju be zen do sebe, do dru ge ga, do 
so lju di. Lju be zen je prav za prav te melj vseh 
na ših vred not, za ka te re se zav ze ma mo 
in bo ri mo. Je osred nji ele ment, ki gra di 
od no se, us tvar ja ra dost in sre čo, vzpo stav-
lja dru ži ne in ro je va nova živ lje nja ter nove 
lju bez ni. Lju be zen ved no vodi v lju be zen. 
V do bro po čut je, v ve se le in ka ko vost ne 
od no se. Pa naj si bo to krog is kre nih pri ja te-
ljev ali na jin tim nej še oko lje - oko lje dru ži ne. 
Tisto, ki nam je prvo in naj po mem bnej še 
oko lje, v ka te rem se ob li ku je mo kot člo-
veš ka bit ja. Ti sto, ki nam privz go ji in daje 
brez po goj no zau pa nje in var nost, za ra di 
ka te re ga ni ko li ni smo sami… 

Prvi, ot vo ri tve ni ples, sta za ple sa la dvojč ka Kaja in 
Urh Po te ko.

Ple sa li smo dol go v noč…

Nova ge ne ra ci ja: Ži vi mo z lju bez ni jo za vse nas…

Alja Tih le, vo di te lji ca ve če ra: 

Ne pre ži vi,
kar ni bilo spo če to z lju bez ni jo,
kaj ti ti sto, ki ni ko li ne pre mi ne,
am pak iz ža re va svo jo več no luč,
je lju be zen. 
Po mir ja spo re, bla ži so vraš tva pla men,
mir po vr ne sve tu in zdru ži raz dvo je ne.
Po prav lja kri vi ce, je vsa ko mur v po moč
in ni ko mur ne zada rane.
Bati se mu ni gor ja pri hod njih,
kdor jo na po moč po kli če,
ži vel bo var no in v miru več nem.

kar ni bilo spo če to z lju bez ni jo,
kaj ti ti sto, ki ni ko li ne pre mi ne,
am pak iz ža re va svo jo več no luč,

Po mir ja spo re, bla ži so vraš tva pla men,
mir po vr ne sve tu in zdru ži raz dvo je ne.

kdor jo na po moč po kli če,

Alja Tih le, vo di te lji ca ve če ra: 

Ne pre ži vi,
kar ni bilo spo če to z lju bez ni jo,
kaj ti ti sto, ki ni ko li ne pre mi ne,
am pak iz ža re va svo jo več no luč,
je lju be zen. 
Po mir ja spo re, bla ži so vraš tva pla men,
mir po vr ne sve tu in zdru ži raz dvo je ne.
Po prav lja kri vi ce, je vsa ko mur v po moč
in ni ko mur ne zada rane.
Bati se mu ni gor ja pri hod njih,
kdor jo na po moč po kli če,
ži vel bo var no in v miru več nem.

Ob me lo di jah Do bre polj ske ga or ke stra mla dih, pevk 
Nuš ke Draš ček in Tine Gač nik ter vo kal ne sku pine 
‘In spi ri tu’ smo ple sne mu ve če ru pri ča ra li ener gi jo 
Slo ven ske ljud ske stran ke. 

V pro gra mu Slo ven ske ljud ske stran ke smo za pi sa li, da je SLS de-
mo kra tič na in od pr ta stran ka, v ka te ri se med se boj spo štu je mo in si 
pri za de va mo za na zau pa nju te me lje če od no se. 

Zato smo po nov no obu di li t.i. Va len ti nov ples, ki ga je pred leti 
or ga ni zi ra la Nova ge ne ra ci ja SLS, ob tem pa že li mo, da se ta do go-
dek raz vi je v še eno vsa ko let no pri lož nost za dru že nje in utr je va nje 
pri ja teljs tva.

Vsaka kva li tet na in pre poz nav na po li tič na stran ka mora skr be ti za 

ka ko vost no dru žab no živ lje nje tudi zno traj svo jih kro gov. V ta na men 
smo ome nje ni do go dek Slo ven ske ljud ske stran ke po pe stri li s ple som 
in dru že njem hkra ti.

Slo ven ska ljud ska stran ka je ve li ka hi ša z mno gi mi ljud mi, ki že li jo 
us tvar ja ti bolj šo Slo ve ni jo. Ši ri ti do ber glas o Slo ven ski ljud ski stran ki 
in de la ti za do bro vseh, tudi to je lju be zen. Prav za ra di tega nas je novi 
pred sed nik stran ke Bo jan Šrot po va bil na Va len ti nov ples.

Ples je ti sti, ki lju di še po se bej po ve zu je

Valen ti nov ples Slo ven ske ljud ske stran ke



Vi di mo se zo pet pri hod nje leto!

Čas za po go vor s Kri sti ja nom 
Jan cem, po slan cem SLS.

S sr cem za Slo ve ni jo!

Ja nez Tom šič, pred sed nik pro gram ske ga od bo ra SLS, za TV Slo ve ni ja o 
po me nu lju bez ni.

Rok Rav ni kar, glav ni taj nik SLS, je spre je mal gost je in go ste Va len ti no ve
ga ple sa SLS.

Lju be zen
daje

smi sel
in je

raz log
ob sto ja.

Tja ša Po der gajs


